
  »تدبیر تازه« از   دو رویکرد متفاوت  دولت و مجلس  پیرامون افزایش قیمت ها گزارش می دهد

مناقشه پاستور و بهارستان  بر سر گرانی

4

»آرامکو« لقمه ای چرب برای سرمایه گذاران
8

دوراهی کالابرگ الکترونیک
3

»تدبیر تازه« از اصلاح قانون بودجه  در رابطه با کالابرگ گزارش می دهد

دورنمای 
توسعه پایدار ژاپن

10

»تدبیر تازه« از چشم انداز آینده سبز و بدون کربن گزارش می دهد

»تدبیرتازه«  از  بزرگترین غول نفتی گزارش می دهد

علایم رکود در بزرگ ترین
 اقتصاد جهان

8

زنگ خطر شاخص دلار به صدا درآمده است؟

سه برگ برنده برای جان دوباره بورس
8

در گفت و گوی » تدبیر تازه« با یک تحلیلگر بازار سرمایه مطرح شد

کاهش چشمگیر مصرف مواد لبنی در دو سه ماه اخیر به خاطر گرانی

گرانی ها تهدیدی بزرگ درکمین کودکان

سعید قصابیان

سازمان خصوصی سازی را 
منحل کنید

3

سرمقاله

محسن پاک آیین

احداث خط آهن رشت-
آستارا و منافع منطقه ای

12

یادداشت

علی بیگدلی

ضرورت استفاده از نسل 
جوانان 

3

یادداشت

2

نسخه PDF هفته نامه تدبیر تازه در سایت تدبیرتازه نیوز قابل مشاهده است.

آخرین اخبار ایران و جهان را در پایگاه تحلیلی - خبری تدبیرتازه نیوز بخوانید

سال هشتم  شماره 274 12 صفحه  قیمت: 7000 تومان
چهارشنبه 19مرداد ماه 1401   12 محرم  10 اگوست 2022

هفته نامه سراسری اقتصادی - اجتماعی

www.tadbiretazenews.ir



چهارشنبه19 مردادماه 1401، سال هشتم،  شماره 274
w w w . t a d b i r e t a z e n e w s . i r

هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

2
سیاست

سومین کارت زرد مجلس به 
کابینه دولت

ایلنا: در جلسه صحن علنی دیروز مجلس، نمایندگان 
در نخســتین دستور به بررسی ســؤال احمد راستینه 
هفشــجانی نماینده محترم شــهرکرد، بن و سامان و 
تعدادی دیگر از نمایندگان از سید حمید سجادی وزیر 
ورزش و جوانان پرداختند.در پایان وقت طرح سؤال و 
پاسخ های وزیر ورزش، راستینه از پاسخ های سجادی 
قانع نشــده و ســؤال خود را در صحن علنی به رأی 
گذاشت. پس از عدم اقناع نماینده سؤال کننده از وزیر 
ورزش و جوانان و با اعلام قالیباف رئیس مجلس این 
سؤال در صحن علنی و با حضور ۲۴۳ نماینده به رأی 
گذاشته شــد که نمایندگان از پاسخ های وزیر ورزش 
و جوانان قانع نشــدند.این سومین کارت زرد مجلس 
یازدهم به دولت سید ابراهیم رئیسی است، پیش از این 
سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت و 
سید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی دو وزیری 

بودند که از مجلس کارت زرد دریافت کردند.

دستگیری ۱۰ تروریست  داعشی 
توسط وزارت اطلاعات

تســنیم: وزارت اطلاعــات از دســتگیری ده نفر از 
تروریســت های تکفیری - صهیونیســتی داعش که 
قصد انجام چند عملیات تروریستی در میان عزاداران 

حضرت اباعبدالله الحسین )ع( را داشتند خبر داد.
وزارت اطلاعات در اطلاعیه ای نوشت: رژیم جنایتکار 
صهیونیســتی کــه پــس از ناکامی بــزرگ هفته ی 
گذشــته در انفجار یک مرکز حســاس کشور توسط 
تروریست های تجزیه طلب موسوم به کومله، به دنبال 
تحت الشــعاع قرار دادن آن شکست سنگین و ترمیم 
روحیه ی سرســپردگانش بود، این بار تلاش کرد تا از 
طریق تیم های تکفیری - داعشــی بــرای عملیات 
تروریســتی خود در مجالس عــزاداری حضرت امام 
حسین )علیه السلام( اقدام کند؛ که با آمادگی پیشینی 
مجاهدان گمنام وزارت اطلاعات و تحت نظر داشتن 
مُزدوران از مبدأ ترکیه و عراق، تروریست های تکفیری 
را در دو منطقه غرب و جنوب کشور بازداشت و کلیه ی 
تجهیزات انفجاری، وسایل ارتباطی و سلاح های همراه 
آن ها را به طور ســالم کشــف و ضبط کردند. ضمناً با 
توجه به تیراندازی تروریســت ها در زمان بازداشت، دو 
دلاور مرد گمنام مجروح شدند که ان شاءالله مشمول 

ادعیه ی عزاداران حسینی قرار گیرند.
سربازان گمنام امام زمان )عجل الله تعالی فرجه الشریف( 
اعــلام می نمایند که مقتدرانه، هوشــمندانه و با بذل 
سلامتی و جان خویش از امنیت کشور و آرامش مردم 
سرافراز ایران اسلامی حراست می نمایند. در عین حال 
از هیآت، تکایا و ســایر مجالس عزاداری و از کلیه ی 
عزاداران حســینی تقاضا دارند کــه در این ایّام ضمن 
دعای بیش از پیش برای موفقیت همه ی مرزداران و 
حافظان امنیّت کشور و شکست دشمنانش، همچون 
گذشــته با هوشــیاری کامل، هر مورد مشکوک را به 
ستاد خبری وزارت اطلاعات )۱۱۳( یا نیروهای امنیتی 

و انتظامی حاضر در محل گزارش نمایند. 

توضیح وزیر ارتباطات درباره 
اختلالات اینترنت در روزهای اخیر

ایلنا: وزیر ارتباطات درباره اختصاص اینترنت به ســه 
دهک پایین درآمدی گفت: نزدیک به یک میلیون خانوار 
ثبت نام کردند و از ابتدای مردادماه این بسته برای آنها 
فعال شده اســت ما به اپراتورها اعلام کرده ایم آنهایی 
که ثبت نام کرده اند باید این بسته ها به آنها اختصاص 
پیدا کند یک بســته ۴۰ گیگ که تا پایان سال بوده و 
برای سال آینده هم یک بسته ۵۰ گیگ اختصاص داده 
خواهد شد.عیســی زارع پور در پاسخ به این سؤال که 
در روزهای اخیر شــاهد کندی سرعت اینترنت بوده ایم 
دلیل آن چیســت، گفت: طی یک هفته اخیر دو حادثه 
داشتیم که یکی شنبه در مشهد اتفاق افتاده بود و در اثر 
قصور یکی از پیمانکاران شرکت مخابرات یک سری از 
فیبرهای نوری آن مرکز قطع شــده بود و ۴، ۵ ساعت 
ارتباطات چند اســتان از جمله مشهد، خراسان جنوبی، 
شــمالی و کرمان دچار اختلال شــده بود که برطرف 
شد. ما در حال بررســی موضوع هستیم تا با مقصران 
احتمالــی این حادثــه برخورد شــود.وی تصریح کرد: 
امــا یک حادثه مربوط به روز دوشــنبه بود که یکی از 
حوضچه های شرکت مخابراتی ایران در خیابان کارگر 
تقاطع جلال آل احمد دچار آتش ســوزی شده بود که 
آن هم باعث قطع اینترنت مشترکان ایرانسل به مدت 
۴، ۵ ساعت و مشترکان شرکت مخابرات شده بود که 
ما جلسه ای در این خصوص داشتیم و عامل اصلی که 
موجب بروز مسئله شده بود عدم رعایت اصول حرفه ای 
توسط اپراتورها بود و اصول پدافند غیرعامل هم رعایت 
نشده بود.وزیر ارتباطات گفت: مسئول پدافند غیرعامل 
وزارت خانه را مأمور کرده ایم تا طی دو هفته مشکلات 

را بررسی کنند.

رویداد
ماجرای زیلوهای جلسه رئیسی چه بود؟

ایسنا: روز دوشنبه انتشار تصویر جلسه ای با حضور رییس جمهوری در یکی از سالن های نهاد ریاست 
جمهوری که برخلاف گذشــته به جای فرش از "زیلو" برای پوشــش کف آن استفاده شده بود، 
واکنش هایی را خصوصاً در فضای مجازی به همراه داشت، که توضیحاتی از سوی یک منبع مطلع 
ارائه شــد.بر اساس توضیحات ارائه شده گفته می شود که جلسات هیات دولت از ابتدای کرونا )در 
دولت دوازدهم( در محل تصویر یاد شده برگزار نشده است و حتی روز دوشنبه که تصویر یاد شده 
مربوط به آن روز است قبل و بعد از مراسم امضای "تفاهمنامه مشارکت تأمین مالی برای احداث 
پتروپالایشگاه شهید سلیمانی" در این سالن دو برنامه کاری دیگر رییس جمهور که مربوط به دیدار 
با جمعی از نمایندگان مجلس و همچنین دیدار با اعضای ستاد اربعین حسینی می شد، در سالن شهید 
بهشتی ریاست جمهوری )محل برگزاری جلسات رییس جمهور( برگزار شد.لذا از آنجاکه جلسه اول 
طولانی شد و مهمانان جلسه سوم هم رسیده بودند، اجباراً و براساس شرایط جلسه امضاء اسناد که 
جلسه کوتاهی بود به سالنی که فعلًا "زیلو" دارد منتقل شد.بر اساس توضیحات ارائه شده، این سالن 

در حال تعمیر است، و کلیه وسایل آن از جمله فرش ها فعلًا به محل دیگری منتقل شده است.

مأموریت رئیسی به وزیر ارتباطات

ایسنا: در جلســه دیروز هیات دولت پس از ارائه گزارشی از وضعیت اختلالات شبکه ارتباطی و 
اینترنت ثابت و همراه در کشور، رییس جمهور به برخی گلایه های مردمی در این خصوص اشاره 
کرد و گفت: وزارت ارتباطات با دقت و جدیت مواردی از این دســت را پیگیری کند تا خللی در 
خدمات رسانی به مردم و فعالیت کسب وکارها و مشاغلی که در بستر فضای مجازی جریان دارد، 
ایجاد نشود.سید ابراهیم رئیسی در ادامه پس از استماع گزارشی از روند اجرای طرح »دارویار« از 
سوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، نگاه منصفانه را لازمه قضاوت درباره طرح های 
بزرگ در دست اجرای دولت دانست و گفت: اجرای این دست طرح ها، نیازمند هماهنگی های بین 
بخشی و ظرافت های بسیاری است که گاهی در اظهارنظرها و قضاوت ها نسبت به آن کم توجهی 
می شــود. کار بزرگی در حوزه دارو آغاز شده اســت که ممکن است در ابتدای انجام آن، برخی 
نقایص و کاســتی ها هم وجود داشته باشد اما امروز کمتر کسی در اصل اجرای این طرح تردید 
دارد.رئیسی برخی کارهای انجام شده در این دولت را از آرزوهای دیرینه کشور برشمرد حکمرانی 

عالمانه و مسئولانه را در گروی شجاعت دولت در تصمیم گیری دانست. ضرورت استفاده از نسل جوانان 

امیر المومنین علی )ع( در نهج البلاغه می فرمایند یکی 
از نشانه های حاکمیت و حمکرانی خوب این است که از 
تجارب افراد تجربه دار، متبحر و مجرب استفاده کنند و 
همچنین در میدان عمل نیز، از جوانان برای پیاده کردن 
آن تجربیات هم اســتفاده کنند. یعنی از فکر و اندیشه 
افراد با تجربه که عمری را ســپری کردند و تجربیاتی 
را به دســت آوردند اســتفاده کنیم به همراه جوانان پر 
تلاشــی که آمادگی این را دارند که از اندیشه های افراد 
با تجربه استفاده کنند.  معنای این حرف این نیست که 
در بازسازی اندیشه اصلاح طلبی، نباید از جوانان استفاده 
کرد بلکه، معنای حرف این اســت که می توان از نسل 
جوان، هم در اندیشه و هم اجرا استفاده کرد. البته شرایط 
دیگری هم دخالت دارد؛ نــه مثل دولت فعلی که فقط 
صرف جوانی و عضویت در گروه سیاســی خود بودن به 
آن هــا توجه کرده و دیگر به تبحر، تجربه و خرد جمعی 
توجه ندارد. پس می شــود از نســل جوان استفاده کرد، 
مشــروط بر اینکه، جوانانی که می خواهند مسئولیتی را 
بر عهده بگیرند، باید تخصص آن را داشــته باشند و در 
میدان عمل هم دارای تجربیاتی باشند که این موضوع 
بتواند آن هــا را در انجام وظیفه محوله موفق بدارد.مثلا 
جوانان اصلاح طلب وجود دارند. در حزب اعتماد ملی اگر 
اولین اعضای شــورای مرکزی این حزب را با اعضای 
شــورای مرکزی فعلی مقایسه کنید، می بینید رنج سنی 
آن ها بین ۳۰ تا ۴۰ سال بوده و گرایش به جوانان فراوان 
اســت. اما اینکه این جوانان بتوانند جای اصلاح طلبان 
نســل اول انقلاب را بگیرند، اول به خودشان و دوم به 
تصمیمات حاکمیت بستگی دارد. در نکته اول اینکه به 
خودشان ارتباط دارد یعنی باید تلاش کنند، اندوخته های 
علمــی خود را بالا ببرند، مبارزات نفســانی را در درون 
خود آغاز کنند و کســی که قرار است در مسئولیت های 
عالی کشــور حضور داشته باشــد از امروز به فکر نفس 
خود بوده، مجاهدت کرده و ارتباط با خدا را بیشــتر کند، 
نوع دوستی و مردم دوســتی را افزایش دهد. در بخش 
دوم آنچــه به حاکمیت ارتباط دارد این اســت که اجازه 
دهــد جوانان فعالیت کرده و اظهارنظر کنند. یعنی اجازه 
آزادی بیان و اندیشه را صادر کند تا آن ها بتوانند در حد 
توان از آن استفاده کرده و از بیان اعتقادات و نظراتشان 
هراســی نداشته باشــند. به طور خلاصه میدان را برای 
فعالیت جوانان باز کنند. اگر به دانشگاه ها نگاه کنید، یک 
رخوت و سســتی بر دانشگاه ها حاکم است چون جوانان 
حاضر به فعالیت سیاسی نیستند و از پرونده سازی و اینکه 
آینده شان به خطر بیفتد، می ترسند. بنابراین این وظیفه 
حاکمیت است که بر اســاس آموزه های دینی و قانون 
اساسی میدان را برای فعالیت نسل جوان و انتقاد از خود 
آماده کند و جوانان نیز از نقد کردن هراسی نداشته باشند. 
پس از نظر فیزیکی شــرایط حضور جوانان فراهم اســت 
اما از نظر معنوی برای اینکه بتوانند جای فعالان سیاسی 
نســل اول انقلاب را بگیرند به تــلاش و اجازه نهادهای 
حاکمیتی بســتگی دارد که به نظر من مــورد دوم امروز 
کمتر مشــاهده می شــود. ما  انتظار داریم به نسل جوان 
اجــازه دهند که آن ها بتوانند مســئولان را نقد کنند. نقد 
کردن به نفع مدیران ارشــد کشور بوده و می تواند به نفع 
کســی باشــد که کار نقد را انجام می دهد. چون این کار 
نوعی تمرین و ممارســت برای پذیرش مســئولیت های 
آینده خواهد بود. اینکه چه راهکاری وجود دارد تا جوانان 
اصلاح طلب بتوانند فراگیرتر از گذشته فعالیت خود را انجام 
دهند؛ باید حاکمیت، دســتگاه های امنیتی و قوه قضاییه 
این موضوع را بخواهند. این نهادها باید با تمام وجود وارد 
صحنه شــده به جوانان اجازه نقد دهند، آن ها را تشــویق 
کرده و به بهترین نقد مدال بدهند. نه اینکه وقتی کســی 
مساله ای را افشا کرد، فرد متخلف در جامعه زندگی کند و 
کسی که آن موضوع را افشا کرد، به زندان محکوم شود. 
در این وضعیت جوانان چه طور جرائت داشــته باشند وارد 
میدان شوند؟  امروز یک حالت رخوت، سستی و بی خبری 
را در دانشــگاه ها می بینیم. یعنی برخی دانشجویان درس 
می خوانند تا بعد از فارغ التحصیلی از کشــور خارج شوند یا 
بعد از اخذ مدرک دانشــگاهی شغلی پیدا کرده، خانواده ای 

تشکیل دهند و زندگی عادی و معمولی داشته باشند. 

علی بیگدلی
تحلیل گر مسائل بین الملل

 یادداشت

آرزو صبوری
روزنامه نگار

zz  اجرا قابل  جمهور  رئیس  های  وعده 
است

رئیسی در زمان انتخابات ۱۴۰۰ وعده داده بود 
»وابستگی کالاهای اساسی و سفره مردم به 
نرخ ارز قطع شود« همچنین او در اردیبهشت 
ماه ۱۴۰۱ در تلویزیون بــه مردم وعده داد، 
دولتش قادر است با حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی، 
قیمت هــا را نگه دارد و بــا حمایت از مردم 
به وســیله کالا برگ الکترونیک، از مردم در 
برابر افزایش قیمتها جلوگیری کند. کالابرگ 
الکترونیکی که تا به امروز محقق نشــده و 
حالا دولت تصمیم گرفته بــا اخذمصوبه از 
مجلس شورای اسلامی، افزایش قیمت ها را 
با دستور مجلس شورای اسلامی قانونی کند.

بر این اســاس، اصولی تریــن راهکار که در 
قانــون بودجه نیــز پیش بینی شــده، دادن 
کالابــرگ الکترونیک به مردم و نه پول نقد 
است. ســپس بایســتی نظام توزیع کارآمد 
و تحت نظارت و البتــه قابل اطمینان برای 
توزیع کالاهای اساسی به نرخ شهریور ۱۴۰۰ 
در کشــور وجود می داشت؛ و ســوم اینکه 
آزادسازی باید از سودآورها و یارانه بگیرهای 
پردرآمد شروع می شد نه از نان و سفره های 

مردم.
ابراهیم رئیســی در ششــمین گفت وگوی 
تلویزیونی با مردم گفته بود »ارز و نقدینگی 
کشــور باید به طرف تولید برود، کالاهایی 
که به آنها ارز ترجیحی اختصاص داده شده، 
قیمتشان رشــد کرد و معلوم بود تخصیص 
ارز ترجیحی تاثیری نداشــته است.« رئیسی 
تاکیــد می کند »در خرداد و تیر ۱۴۰۰ اعلام 
شد که ما ۶۵ درصد افزایش قیمت کالاهای 
اساسی را داشتیم. این مربوط به قبل از جنگ 
اوکراین اســت که وضعیت جهانی شــرایط 
خاصــی را ایجاد کرده و امنیــت قضایی را 
تحت الشــعاع قرار داده است.«رئیس دولت 
سیزدهم تاکید کرد جنگ اوکراین و روسیه بر 
افزایش قیمت کالاهای داخلی اثرگذار بوده 
و بایستی رســماً قیمتها را افزایش دهد. این 
در حالی است که پس از توافق هفته گذشته 
روسیه و اوکراین برای ادامه صادرات از بندر 
دریای ســیاه، کاهش قیمت ها در بازارهای 
جهانی ادامه دارد به طوری که گندم بیش از 

۹ دلار کاهش قیمت داشته است.
مصوبه مجلس، اصلاح یارانه ها و حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانــی را به ثبــات قیمت کالاهای 
اساســی طبق قیمت شــهریور سال ۱۴۰۰ 
مشروط کرده بود. این موضوع بارها از سوی 
محمدباقرقالیباف، ابراهیم رئیسی و وزرای او 
و نمایندگان مجلس، در ماه های اخیر تکرار 
شــده و به مردم تعهد داده بودند تا افزایش 

قیمتی را به مردم تحمیل نکنند.
اما ریشه لایحه اصلاحی دولت درخصوص 
بودجه ۱۴۰۱ به روزهای پایانی سال ۱۴۰۰ 
و موعد بررسی بودجه در مجلس بازمی گردد. 
در شــرایطی که دولت ســیزدهم در قالب 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ کل کشور، اصرار زیادی 
بــرای حــذف دلار ۴۲۰۰ تومانی داشــت، 
نمایندگان مجلس با گنجاندن یک فوریت در 
طرح ســاماندهی ارز ترجیحی، موافقت خود 
را تنهــا در صورتی اعلام کردند که دولت از 
طریق کالابرگ الکترونیکی به گونه ای عمل 
کند که اقلام اساسی به قیمت شهریور ۱۴۰۰ 

به دست مصرف کنندگان برسد.
هر چند تعداد زیــادی از نمایندگان مخالف 
این رویکــرد دولت برای حذف ارز ترجیحی 
بودند، اما سرانجام با تعهداتی که دولت برای 
رســاندن اقلام اساســی به قیمت شهریور 
۱۴۰۰ ارائه کــرد، مجلس پذیرفت که اجازه 
حذف ارز ترجیحی را به دولت بدهد. رئیسی 
در جلسه دفاع از لایحه بودجه گفته بود »خط 

قرمز دولت معیشت مردم است«
zz  فاکتور هزینه وعده های دولت از جیب

مجلس
نوزدهم اردیبهشت ماه، صدیف بدری )نایب 
رئیس کمیســیون عمران مجلــس( در نقد 
سیاست حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی گفته بود »ما 
می گوییم چرا از نان شروع کردید؟ چرا از یارانه 
مثلًا پتروشیمی ها که هیچکس قیمت تمام 
شده آنها را نمی داند ولی برای همه چیز یارانه 
می گیرند و به قیمت بین المللی می فروشند، 
حذف ارز ترجیحی را آغــاز نکردید؟ چرا از 
ســیمان یا فولاد و امثالهم شروع نکردید؟ 
چرا دست روی ســفره مردم گذاشتید؟«در 
همین راستا هجدهم اردیبهشت، علی بابایی 
کارنامی )رئیس فراکسیون کارگری مجلس( 
در ارتباط با اصلاحات اقتصادی دولت گفت 
»هر اقدامی که قرار اســت در کشور انجام 
شــود باید از قبل برای تأمین رفاه و حداقل 
برای معیشت ۵ دهک پایین جامعه تدبیری 
اندیشیده شــود و صلاح نیست امروز روی 
کالایی همچون نان و روغن دست گذاشته 
شود که دقیقاً مردم حساسیت زیادی دارند و 
اگر نتوانند ایــن کالاها را تهیه کنند چگونه 
باید زندگی کنند؟« اما اگرچه آزادسازی ها از 
اقلام اساسی خوراکی ها آغاز شده )نان و چهار 
کالای پایه ای دیگر(؛ این روند همان مسیری 
است که برخی نمایندگان مجلس نیز به آن 
معترضند؛ یعنی ارز دولتی برای خصولتی ها 
و پتروشــیمی ها و فولادها پابرجاست اما ارز 
دولتی کالاهای اساســی مردم حذف شــده 
اســت؛ ضمن اینکه ریخت و پاش های دانه 

درشت ها و نهادها و افراد ذی نفوذ همچنان 
ادامه دارد. این در حالی اســت که وزیر نفت 
در جدیدترین ادعاهای خود گفته »وصول ارز 
حاصــل از فروش نفت و گاز ایران طی یک 
سال گذشته نسبت به ســال ۹۹ بیش از ۳ 
برابر و نسبت به سال ۹۸ بیش از ۲ برابر شده 
است، امسال نیز در چهار ماه نخست امسال 
نسبت به چهار ماه نخست پارسال ۷۰ تا ۸۰ 
درصد وصول ارزی درآمدهای نفتی افزایش 

داشته است.«
zz  تلاش دولت برای قانونی کردن تخلف از

بودجه ۱۴۰۱
کارشناسان اقتصادی معتقدند دولت رئیسی 
در همیــن روزها نیز در حال چاپ پول برای 
جبران کســری بودجه اســت. دولت برای 
دورزدن قانون، راه جدیدی را دنبال می کند. 
بر اســاس داده های بانک مرکزی بر حجم 
نقدینگی در ســال گذشته نســبت به سال 
۱۳۹۹، مبلغ ۱۲۷۵ تریلیون تومان اضافه شد 
و در نتیجه نقدینگی به رقم ۴۷۵۰ تریلیون 

تومان رسید.
پایه پولــی نیز از ۴۵۵ هــزار میلیارد تومان 
به رقــم ۵۹۴ هزار میلیارد تومــان در پایان 
۱۴۰۰ رســید که این به معنای رشــد ۳۰.۵ 
درصدی است. لذا در سال ۱۴۰۰ مبلغ ۱۳۹ 
هزار میلیارد تومان بر پایه پولی اضافه شده؛ 
بدیــن مفهوم که بانک مرکزی مســتقیم و 
غیرمستقیم به طور میانگین روزانه مبلغ ۳۸۱ 
میلیارد تومان اســکناس چاپ کرده اســت.

این در حالی اســت که ابراهیم رئیســی نیز 
اعلام کرده که برای تأمین کسری بودجه از 
بانک مرکزی استقراض نخواهد کرد اما راه 
استقراض از ســایر بانک ها را مسدود نکرده 
و لذا در تأمین منابع در راستای جبران کسر 
بودجه به بانکهای دولتی متوســل می شود و 
این بانک ها مطالبات خود از دولت را از بانک 
مرکــزی دریافت می کنند و در نتیجه بدهی 
بانک هــا به بانک دولتی کــه یکی از اجزاء 
پایه پولی اســت افزایش یافته و اسباب رشد 
نقدینگی و تورم را فراهم می سازد.به عبارت 
دیگر، ترفند دولت این است که مستقیماً”از 
خط قرمزش که استقراض از بانک مرکزی 
اســت عبور نمی کنــد اما با اســتقراض از 
بانک های دولتی به تأمین کسری منابع خود 
می پردازد که همان آثار تورمی اســتقراض 
از بانک مرکــزی را در پی دارد. حالا دولت 
می خواهد اثرات این اقدام پنهانی خودش را 
قانونی کند.برآورد مرکز پژوهش های مجلس 
نشان می دهد دولت سیزدهم در سال ۱۴۰۱، 
بین ۴۰۰ تا ۵۰۰ هزار میلیارد تومان کسری 

بودجه خواهد داشت. 

گروه سیاسی:  چندی پیش اخباری مبنی 
بر درخواســت رئیس جمهــور از رئیس 
مجلــس پیرامون مجوز افزایش قیمت ها 
به گوش رسید. خبری که پس از جراحی 
بزرگ اقتصادی دولت همچنان به عنوان 
مهمترین عامل فشار به مردم از آن یاد می 
شــود. جراحی اقتصاد دولت طی ماه های 
اخیر فشار بسیاری را بر روی قشر ضعیف 
وارد کرده است اما آنطور که رئیس جمهور 
می گوید تــورم فعلی طی ماه های آینده 
فروکش خواهد کــرد و نتیجه تصمیمات 
دولت به صــورت موثر برای کاهش تورم 
به نتیجــه دلخواه خواهد رســید.جراحی 
بــزرگ اقتصــادی در شــرایطی باوجود 
مخالفت هــای زیاد به مرجله اجرا رســید 
که دولــت و مجلس به منتقدان اطمینان 
دادند نخواهند گذاشت حذف ارز ترجیحی 
موجب فشار طاقت فرسا بر معیشت مردم 
شــود. عرضه کالاهای اساسی با قیمت 
مناسب با »کالابرگ« یکی از تدابیر پیش 
بینی شده بود که هنوز اجرایی نشده و به 
گفته وزیر اقتصاد حتی به مرحله بررســی 
در هیات دولت نرسیده، تدبیر دوم و مهم تر 
که در لایحه بودجــه ۱۴۰۱ نیز گنجانده 
شده، تعهد دولت به حفظ قیمت کالاهای 
اساسی در ســطح شــهریور ۱۴۰۰ بود، 
تعهدی که دولت نتوانســت به آن عمل 
کند و هم اکنون، قیمت اکثریت قریب به 
اتفاق کالاها، نه فقط افزایش بلکه جهش 
داشته و معیشــت مردم را در تنگنای بی 
سابقه ای قرار داده است.درچنین شرایطی، 
دولت رئیســی بجای برنامه ریزی برای 
عمل به تعهد کلیــدی خود، درصدد پاک 
کردن صورت مســئله برآمــده و لایحه 
اصلاحیه بودجه ۱۴۰۱ را به مجلس داده تا 
بهارستانی ها، »بند« حفظ قیمت کالاهای 
اساســی در سطح شهریور ۱۴۰۰ را حذف 
کنند. اگر مجلس به این دبه رئیســی تن 
دهد در گرانی های اخیر سهیم خواهد شد 
و دولت نیز از زیربار بازخواست بابت نقض 
تعهــد محوری خود و ناتوانــی در اجرای 
پیش شــرط انجام جراحی بــزرگ و رها 
کردن مردم در میانــه میدان قیمت های 
سرســام آور و تــورم روزافزون، خلاصی 

خواهد یافت.

  »تدبیر تازه« از   دو رویکرد متفاوت پاستور و بهارستان پیرامون افزایش قیمت ها گزارش می دهد

توپ گرانی ها در زمین مجلس



آمار و ارقامی از قیمت برنج

ایســنا: رشــد قیمت برنج ایران از نیمه دوم سال گذشته بیشتر شد و از حدود ۳۰ تا ۴۰ هزار تومان در 
آمار رسمی تا بیش از ۱۲۰ هزار تومان پیش رفته است.

بررسی تازه ترین گزارش مرکز آمار ایران از وضعیت قیمت کالاهای خوراکی در تیرماه امسال حاکی 
از آن است که هر کیلو برنج ایرانی به طور متوسط حدود ۱۰۷ هزار تومان قیمت خورده و حداقل ۸۰ 
هزار تومان بوده اســت، این کالا تا بیش از ۱۲۰ هزار تومان در هر کیلو نیز فروش رفته اســت. هر 
کیلو برنج ایرانی به طور متوسط ۳۷ هزار و ۳۰۰ تومان در تیرماه پارسال قیمت داشته و در خرداد سال 
جاری به ۹۷ هزار و ۳۰۰ تومان رســیده است؛ این کالا نسبت به خرداد ۱۰.۷ درصد و در مقایسه با 
تیرماه سال قبل ۱۸۸.۴ درصد افزایش قیمت دارد.اما در رابطه با برنج وارداتی، افزایش ۵۶.۵ درصدی 
قیمت نسبت به تیرماه پارسال گزارش شده است. هر کیلو برنج خارجی در تیرماه سال گذشته به طور 
متوســط ۲۴ هزار و ۸۰۰ تومان بود که در خرداد امســال به حدود ۳۶ هزار و ۵۰۰ تومان و در تیرماه 
به حدود ۳۸ هزار و ۸۰۰ تومان رســیده است. این کالا تا بیش از ۴۴ هزار و ۷۰۰ تومان در هر کیلو 

نیز فروش رفته است.

ممنوعیت عرضه کالای بدون شناسه 

ایلنا: معاون وزیر صمت با اشــاره به ممنوعیت عرضه کالاهای بدون شناسه در ۵ گروه کالایی اظهار 
داشت: تعداد شناسه های رهگیری از ۸۰ به ۲۲۴ میلیون کد رهگیری شناسه افزایش پیدا کرده است.

محمد مهدی برادران با اشاره به ممنوعیت عرضه کالاهای بدون شناسه در پنج گروه کالایی، اظهار 
داشــت: ۵۵ قلم کالا که پنج گروه آن از گذشته در مجموعه این طرح قرار گرفته بود مجدداً پیگیری 
کردیم.وی ادامه داد: کدهای شناســه ای که تاکنون صادر شده، با لحاظ لاستیک، کمک فنر و باتری 
و همچنین ۵۳ گروهی که امروز نیز به آن اضافه می شــود در مجموع به ۱۲۴ هزار قلم رسیده است.

برادران با بیان اینکه از همراهی همه تولیدکنندگان و شبکه های فروش و همچنین مجموعه عرضه 
کنندگان کالا تشــکر می کنیم، افزود: از امروز کالاهایی که منشأ قانونی دارند باید عرضه آنها توسط 
تولید کنندگان و وارد کنندگان با کد رهگیری انجام شــود. اگر محرز باشد که کالایی قاچاق است و 
یا دارای کیفیت نیست باید توزیع کنندگان آنها را از عرضه خارج کنند چرا که عرضه آن تخلف محرز 
محســوب می شود.معاون صنایع عمومی وزارت صنعت یادآور شد: امروز ۵۳ گروه کالایی جدید را به 

حوزه قطعات یدکی خودرو اضافه کرده ایم.
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هفته نامه سراسری اقتصادی- اجتماعی

3
اقتصاد

»تدبیر تازه« از اصلاح قانون بودجه  در رابطه با کالابرگ گزارش می دهد

خبرها حاکی از این است که دولت می خواهد 
تأمل بیشــتری در لایحه داشــته باشد. این 
لایحه می خواهد موضوع بازگشت قیمت ها به 
نرخ شــهریور ۱۴۰۰ با حذف ارز ترجیحی را 
در بودجه حذف کند و یا اصلاحاتی در بحث 

حقوق و دستمزد داشته باشد.«
اما مساله اصلی بر سر نحوهٔ حذف ارز دولتی و 
تأمین کالاها و خدمات بعد از آزادسازی یا به 
اصطلاح دولت، جراحی اقتصادی است؛ به نظر 
می رسد بیشترین دغدغه دولت به چگونگی 
نرخ گذاری و ارائه اقلام اساسی خوراکی برمی 
گردد؛ دولت از ابتدای ســال هیچ تمایلی به 
اجرایی کردنِ کالابرگ الکترونیک یا همان 
اصلی ترین الزام حذف ارز دولتی نداشته است 
اما حالا که ظاهراً زیرســاخت های کالابرگ 
الکترونیک تا حدودی فراهم شده و قرار است 
از شــهریورماه اجرایی شود، دولت می خواهد 
شرط قیمتی کالابرگ از میان برداشته شود؛ 
در واقع قصد دولت، غیرمشروط شدن قیمت 
کالاهایی است که قرار است برای آن ها کوپن 

الکترونیک به مردم داده شود.
در بخشــی از جزء )۱( بند )ص( تبصره یک 
قانون بودجه ۱۴۰۱ آمده است: »چنانچه دولت 
قصد دارد کالایی را از سبد ارز ترجیحی حذف 
نماید باید قبــلًا ترتیبات قانونی جبران زیان 
رفاه مصرف کننده را برای کالاهای اساســی 
از طریق کالابــرگ الکترونیــک و در امور 
پزشکی از طریق بیمه ها و به طرق جایگزین 
مطمئن به انجام رســانده باشد به طوری که 
افراد بتوانند ایــن کالاها و خدمات را به نرخ 
شهریور ۱۴۰۰ و در سقف سهمیه تعیین شده 
تهیه کنند.«با این حساب، دولت مکلف است 
زیان مصرف کننده نهایی از محل حذف ارز 
دولتی را محاسبه و در زمینهٔ کالاهای اساسی، 
این زیان را با دادن کالابرگ و ارائه کالاها به 
قیمت شهریور سال قبل جبران کند؛ اما حتی 
خود فرادســتان و نمایندگان مجلس اذعان 
دارند که گرانــیِ حاصل از جراحی اقتصادی 
محدود به چند قلــم کالای محدود نمانده و 
بازه بسیار وسیعی را دربرگرفته، به این ترتیب 
بدیهی اســت که دولت تمایلی برای اجرای 
شرط بازگشت تمام قیمت ها به شهریور ۱۴۰۰ 
نداشته باشد؛ اثرات تورمی حذف ارز دولتی آن 

چنان گسترده اســت که اگر قرار باشد همه 
کالاهای گران شــده با کالابرگ و به قیمت 
شهریور سال قبل به مردم عرضه شود، دولت 
باید چند برابر آنچــه از طریق یارانه زدایی به 
دست آورده، خرج مصرف کنندگان کند؛ این 
شرایط، عواقبِ همان اثرات زنجیره ای اقتصاد 
اســت که پیش از این، کارشناسان به دولت 
هشــدار داده بودند: یارانه زدایی هرگز محدود 
به چند قلم کالای مشخص نمی ماند چرا که 
نظام قیمتی کالاها، یک نظام به هم پیوستهٔ 
علت و معلولی اســت و هر کالایی می تواند 
دادهٔ پاییــن دســتی یا محصول فرادســتی 

کالاهای دیگر باشد.
قاسم ســاعدی )نماینده دشــت آزادگان در 
مجلس شــورای اســلامی( در این رابطه با 
ابراز تأسف از اینکه دولت نتوانسته چارچوبی 
برای حذف ارز ترجیحی ترســیم کند و بر آن 
چارچوب نظارت داشته باشــد؛ گفت: دولت 
بدون آنکه ابتــدا نهادهــا و مراجع نظارتی 
خودش را محکم ســازی، ساماندهی و آماده 
به کار کند و سپس به عرصه عمل ورود کند، 

رهاسازی قیمت ها را ایجاد کرد.
وی بــا تاکید بــر اینکه اکنون بــه جای ۷ 
قلمی که دولت مدعی بــود در نتیجه حذف 
ارز ۴۲۰۰ تومانی گران می شود، هزاران قلم 
کالا و خدمات گران شــده گفت: چه چیزی 
در کشــور سراغ دارید که در نتیجه حذف ارز 
دولتی گران نشده است؟بنابراین دولت که به 
هشدارها در ارتباط با اثرات تورمی و مخرب 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی هیچ توجهی نکرد و 
علاوه بر آن، از همان ابتدای آزادسازی یعنی 
اردیبهشــت ماه، حاضر به ارائه کالابرگ به 
قیمت شــهریور ۱۴۰۰ برای هر یارانه زداییِ 
در دستور نشد، حالا از بازگردادن قیمت ها به 
شهریور گذشته حتی برای کالاهای اساسی در 
چارچوب محدود و سهمیه بندی شدهٔ کالابرگ 
الکترونیک عاجز است؛ ترجیح دولت احتمالًا 
این اســت که همین نظام معیوب و ناکافیِ 
یارانه نقدی تداوم داشته باشد، پرداختی قلیل 
که هیچ سنخیتی با قانون بودجه ندارد؛ و اگر 
هم مجبور به دادن کالابرگ شــد، ســاختار 
ســهمیه بندی کالاهای اساســی را با قیمت 
دلبخواه در دســتور کار قرار دهد؛ قیمت های 

کالابرگ به احتمال زیاد فقط کمی از بازار آزاد 
کمتر خواهد بود، نه تنها بازگشت به شهریور 
۱۴۰۰ در کار نیست بلکه گمان می رود قیمت 
کالاهــای کوپنی بیشــتر از فروردین ۱۴۰۱ 

باشد.
عبدالله بلواســی )فعال صنفــی کارگران( با 
انتقاد از ســهمیه بندی منهــای انقیاد قیمتی 
می گوید: اگر کالابرگ بدون شــرط بازگشت 
قیمت ها به ســال قبل اجرایی شــود، هیچ 
عایدی برای طبقات فرودست نخواهد داشت؛ 
احتمالًا برای هر کالا فقط سهمیه محدودی 
را می توانیــد با کالابرگ بــا قیمت های نه 
چندان پایین تهیه کنید و همین کوپنی شدن، 
قیمت همان کالاها را در بازار آزاد سرسام آور 
افزایش می دهد؛ یارانه های دولتی هیچ وقت 
با کارشناســی دقیق همراه نبوده و یقیناً این 
بــار هم نخواهد بود؛ لاجرم نمی توانیم انتظار 
داشته باشــیم ســهمیه بندی مصرف مردم 
واقع بینانه صورت بگیرد؛ مثلًا ممکن اســت 
بگوینــد یک خانواده ۵ نفره، در ماه یک کیلو 
روغن کوپنی بــا قیمتِ کمی پایین تر از بازار 
فعلی ســهمیه دارد و باقی مصرف را باید با 
قیمت نجومی از بازار آزاد شده و بدون کنترل 
خریداری کند.به بازارسپاری قیمت کالاهای 
اساســی و ضروری زندگی مــردم، یکی از 
خشن ترین رویکردها در سیاست های تعدیلی 
و انقباضی است؛ این روند اگر کنترل و مهار 
نشــود، به افزایش نرخ ضریب جینی، سقوط 
آزاد طبقات میانی به زیر خط فقر و گسترش 
نامحــدودِ فقر مطلق می انجامد. دولت حاضر 
نیست به استقرار نظام جبرانِ خسارت مردم 
حتی برای دهک های فرودســت تن در دهد؛ 
با این حساب، اگر نمایندگان مجلس بند اول 
لایحــه اصلاحی قانون بودجــه را به دولت 
بازنگردانند و حاضر به تصویب آن شوند، تورم 
نقطه به نقطهٔ خوراکی ها که در تیرماه به ۸۶ 
درصد رسیده و در بسیاری از استان ها رکورد 
ده ساله را شکسته، بازهم افسارگسیخته یکه 
تــازی خواهد کرد؛ در آن صورت، »کالابرگ 
الکترونیک« فقط سهمیه بندی ناقص مصرف 
مردم است و به جز صف های طولانی پشت 
درهای فروشــگاه ها، هیــچ عایدی دیگری 

نخواهد داشت!

آنچه در لایحــهٔ اصلاحیه قانون بودجه 
محل مناقشه است، »بازگشت قیمت ها 
به نــرخ شــهریور ۱۴۰۰ با حــذف ارز 
ترجیحی« اســت؛ دولت اولین بند این 
لایحه را که پنجم مرداد ماه به مجلس 
ارائه شــده، به از میان برداشــتن شرطِ 
قیمتی در روند حذف ارز دولتی اختصاص 
داده است: »در جزء )۱( بند )ص( تبصره 
یک، عبارتِ به نرخ پایان شهریور و حذف 

می شود.«
در این بخش از قانون بودجه ۱۴۰۱ که 
دولت خواســتار تعدیل و حذف بخشی 
از آن شــده، الزامات حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی تشریح شده است؛ بنابراین روالی 
که دولت از ابتدای ســال تا امروز برای 
یارانه زدایــی و آزادســازی قیمت ارز به 
کار برده، هرگز منطبــق با قانون نبوده 
و بایستی اصلاح شود؛ دولت از آنجا که 
هیچ تمایلی به ایــن اصلاحات حتی در 
نیمهٔ دوم ســال و بعد از شهریور ندارد، 
خواســتار جرح و تعدیل یک بند اساسی 
از قانون بودجه شــده است؛ با این حال، 
هنوز مشــخص نیست که آیا نمایندگان 
مجلس با این درخواست دولت موافقت 
می کنند یا لابیگری ها و مخالفت ها منجر 
به استرداد لایحه اصلاح بودجه می شود.

نهــم مردادماه، دقیقــاً پنج روز بعد از تقدیم 
لایحــه، حاجی دلیگانــی یک عضو هیات 
رئیســه مجلس شــورای اسلامی گفت که 
احتمــالًا دولت لایحه اصلاح بودجه ۱۴۰۱ 
را پس گرفته و تقاضای اســترداد به مجلس 
می دهــد. این نماینــده مجلس در ارتباط با 
دلایل اســترداد احتمالــی لایحه اصلاحی 
توضیح داد: »مجلس موضوع اعلام وصول 
این لایحه را در نوبت کاری اش گذاشته است 
ولــی ظاهــراً این لایحــه در فرایند کامل 
جمع آوری نشده و فکر می کنم که دولت در 
آن تجدیــد نظر می کند. به همین دلیل این 
احتمال وجود دارد که دولت این لایحه را از 

مجلس پس بگیرد. 

نسرین هزاره مقدم
روزنامه نگار

دوراهی کالابرگ الکترونیک

سازمان خصوصی سازی را 
منحل کنید

درایران، خصوصی ســازی به غلط معادل بــا " واگذاری 
شــرکتهای متعلق به دولت " انگاشــته می شــود. دولت 
همچنین در عــوض دیون خود به ســازمان های مختلف 
شرکت های خود را واگذار می کند. شرکت های اکثراً ضرردِه. 
دولت در واگذاری ها به اهلیت و تخصص اهمیت نمی دهد 
و به هر کس که پول بیشــتری می دهد واگذار می کند؛ از 
جمله به بانکها و صندوق ها و ســازمان های متمول، فقط 
به صِرف اینکه پــول دارند )نمونه اش، واگذاری ماشــین 
ســازی اراک به صندوق ذخیره فرهنگیان و واگذاری رجاء 
به شســتا(. دولت قصد کرده تا بخشــی از منابع در آمدی 
ســالانهٔ خود را از طریق فروش شرکت هایش تأمین کند. 
دنبال کسب در آمد است از واگذاری. تقلیل خصوصی سازی 
به واگذاری شرکتها، خشت اولی ست که خیلی کج گذاشته 
شد و شاهد هستیم که دیوار خصوصی سازی همچنان کج 
بالا می رود به ســمت ثریا. بخش خصوصی مستقل طبعاً 
تمایلی به تملک شرکت ضرردِه ندارد و هیچ جا تعهد نداده 
که بار ناکار آمدی دولت را بدوش بکشــد. لذا این شرکتها 
نصیب بخش شــبه دولتی می شوند. یکی از توجیهاتی که 
برای واگذاری ها ارائه می شود افزایش کارایی ست. چیزی 
که در عمل مشــاهده نمی شود و شبه دولتی ها در مدیریت 
چیزی بیش از دولتی ها در چنتــه ندارند. دولت مالکیت را 
واگذار می کند اما مدیریت را در قالب شبه دولتی ها در دست 
خود نگه می دارد. این خشــت دومی ست که کج گذاشته 
شــد. دولت همانقدر که در ادارهٔ این شــرکتها ناتوان بوده 
در واگذاری هم فشل عمل می کند. این هم خشت سومی 
ســت که باید راست شود. تقریباًً هیچ واگذاری بی حرف و 
حدیث نبوده. از فولاد خوزســتان گرفته تا هپکو و نیشکر 
و گروه ملی فولاد و ماشــین ســازی و شرکت دیگری در 
ارومیه. شرکت های واگذار شده از پرداخت حقوق کارکنان 
هم عاجزند چه رسد به سرمایه گذاری در توسعه و نوآوری و 
سود دهی. سازمان عریض و طویل خصوصی سازی بعد از 
۱۲ سال حتی نتوانست دو باشگاه فوتبال پر طرفدار را واگذار 
کند و در سال ۹۶ این پرونده را مختومه اعلام کرد. بازگشت 
شــرکت تراورس به دامان راه آهن- بعد از ده سال که به 
بخش خصوصی واگذار شده بود- شاهد دیگریست بر عجز 
دستگاه خصوصی سازی کشــور در واگذاری ها. کار اصلی 
در واگذاری ها تعیین ارزش یک شــرکت است که سازمان 
خصوصی سازی نشــان داده که از انجام آن ناتوان است. 
اموال و شــرکت هایی که آجر به آجر آنها از ســرمایه ملی 
تأمین شده اند و سازمان خصوصی سازی تاکنون نشان داده 
که امانت دار خوبی برای این اموال نبوده اســت.چه کسی 
گفته که تنها شــیوهٔ خصوصی سازی واگذاری است؟ اصلًا 
واگذاری چه ربطی دارد به خصوصی سازی؟ آیا الان که ۹۵ 
درصد سهام ایران خودرو و ۸۳ درصد سهام سایپا غیر دولتی 
ست بهبودی در مدیریت این شرکت ها ایجاد شده است؟ به 
سود دهی رسیده اند؟مقدمهٔ خصوصی سازی، تضمین حق 
مالکیت فردی ست و امنیت سرمایه و رقابت سالم. در حال 
حاضر بزرگترین مشکل کشور فقدان سرمایه گذاری است 
که به رکود و تورم و بیکاری انجامیده. واگذاری شرکت های 
دولتــی به هدف جبران دیون و جبران کســر بودجه، هیچ 
کمکی به حل مشکل سرمایه گذاری نمی کند. مشکل چنان 
حاد اســت که اگر فاینانس به فریاد دولت نرسد پروژه های 
عمرانی دولت متوقف می شوند.فقدان امنیت برای سرمایه، 
آن را به کجراهه برده است. در شرایطی که مردم عادی از 
آوردن سرمایهٔ خود به میدان فعالیت اقتصادی مولد ابا دارند 
و ریال خود را صرف خرید ســکه و طلا و ارز و آپارتمان و 
ویلا و خودرو و خرید خانه در کشورهای همسایه می کنند، 
چطور از خارجی انتظار داریم که ســرمایه خود را به داخل 
بیاورد؟ برآیند سرمایه گذاری در کشور در دههٔ نود نزدیک 
صفر بوده. این خشت چهارمی ســت که باید راست شود.

معنی خصوصی ســازی چیزی جز ایجاد زمینه برای سود 
آوری ســرمایه نیست و دولت هیچ ماموریتی از این مهم تر 
ندارد. ســرمایه مورد نیاز برای توسعهٔ اقتصاد کشور و رونق 
و ایجاد اشتغال در دست سرمایه گذار خارجی و حامی مالی 
خارجی و در فروش شرکت های دولتی نیست، این سرمایه 
در بالش و پســتوی خانهٔ مردم عادی کشــور پنهان شده 
است. راه موفقیت در خصوصی سازی برقراری امنیت برای 
سرمایه های ملی است. بخش خصوصی اگر احساس امنیت 
کند خودش می رود وصنعت وکشاورزی راه می اندازد و خود 

را معطل واگذاری های دولت نمی کند.
جمع بندی و پیشــنهاد: به خیر دولــت در واگذاری ها امید 
نیست، شــر نرساند. پیشنهاد می شــود سازمان خصوصی 
سازی منحل شود و دولت همت خود را صَرف ایجاد زمینه 
برای سود آوری ســرمایه های خصوصی کند. اگر شرکت 
دولتی ســود می دهد نوش جان دولت و اگر ضرر می دهد 
جســارتاً مال بد بیخ ریش صاحبش. اگر از انحلال ابِا دارند 
حداقل اســم این سازمان را به " ســازمان واگذاری سهام 
شرکت های دولتی " تغییر دهند تا مفهوم خصوصی سازی 

بیش از این لوث نشود.

سرمقاله

سعید قصابیان
 کارشناس اقتصادی

سفر به عراق فقط با 
سه میلیون تومان

ایسنا: میانگین نرخ ســفر هوایی عراق درحال حاضر 
بیش از ۱۰ میلیون تومان و سفر زمینی در حدود پنج و 
نیم میلیون تومان اســت، اما سازمان حج و زیارت به 
تازگــی، طرح »ســفر ارزان قیمت عــراق« را به اجرا 
گذاشــته که قیمت آن به کمتر از ســه میلیون تومان 
می رسد.حمیدرضا محمدی ـ مدیرکل دفتر پذیرش و 
اعزام زائران عتبات عالیات ـ درباره جزئیات سفر ارزان 
عراق، گفت: با توجه به تاکیدهای رییس جمهور درباره 
ارزان سازی و آسان سازی سفرهای عتبات عالیات برای 
همه اقشــار جامعه، از طریق دفاتــر خدمات زیارتی 
برنامه ریزی شد تا سفرهای ارزان قیمت زمینی با ارائه 
خدماتی آبرومندانه اجرا شود، قیمت این سفرها به کمتر 
از ۳ میلیون تومان می رســد.او با اشاره به قیمت های 
غیرقابــل کنترل و در حال افزایــش بلیت هواپیما در 
مســیر عراق، اظهار کرد: بیــش از ۶۰ درصد هزینه 
ســفرهای هوایی به بلیت هواپیمــا اختصاص دارد و 
متاسفانه قیمت آن هر روز در حال افزایش است، برای 
همین طرح ســفرهای ارزان به صــورت زمینی و با 
اتوبوس اجرا می شود. اگر تدبیری از سوی شرکت های 
هواپیمایی صورت گیرد می توان در ســفرهای هوایی 
عتبات عراق نیز کاهش قیمت را تجربه کرد. در حال 
حاضر قیمت بلیت تهران ـ نجف شش میلیون تومان 
است.محمدی درباره سطح کیفیت خدمات طرح سفر 
ارزان قیمــت عتبات توضیــح داد: در این ســفرها از 
هتل های درجه »ج« ]مشــابه درجه سه[ استفاده شده 
اســت که به مراتب در فاصله دورتری از حرم ها قرار 
دارند. همچنین برنامه غذایی در این مدل از کاروان ها 
متفاوت است، مثلًا اگر در کاروان های دیگر دو وعده 
غذایی کباب در نظر گرفته شــود، در سفرهای ارزان، 
وعده هــای غذاها بیشــتر خورشــتی خواهــد بود.

برنج طارم در آستانه ورود به کانال 
۲۰۰ هزارتومانی!

گسترش نیوز: گزارش جدید مرکز آمار و مقایسه نرخ 
اقلام اساســی در تیرماه امسال نسبت به تیرماه سال 
گذشته نشــان می دهد که نرخ برنج ایرانی درجه یک 
۱۸۸.۴ درصــد و برنج خارجی درجه یک ۵۶.۵ درصد 
گران شده است.براساس گزارش مرکز آمار، در تیرماه 
امسال نسبت یک ماه قبل یعنی خردادماه، برنج ایرانی 
درجه یک ۱۰.۷ درصد و برنج خارجی درجه یک ۶.۵ 
درصد افزایش نرخ داشــته است.درحال حاضر هر کیلو 
برنج ایرانی به طور متوسط بین ۸۰ تا ۲۰۰ هزار تومان 

نرخ دارد.

ماجرای براده های آهن در بسته 
زعفران چه بود؟

ایســنا: اخیرا ویدیویی منتشر شــده که در آن نشان 
می دهد داخل یک بســته زعفران و برای ســنگین تر 
شدن وزن آن، براده های آهن ریخته شده  است. عضو 
هیات رییسه شورای ملی زعفران می گوید استفاده از 
بــراده  آهن برای افزایش وزن بســته های زعفران در 
برندهای معتبر کذب اســت.علی حسینی اظهار کرد: 
تقلب در زعفران فقط با براده آهن نیست بلکه ممکن 
است از سنگ، گیاهان رنگ شده، خاک و...نیز استفاده 
شود. به عبارت دیگر هر چیزی که منشاء غیر زعفران 
داشــته باشد، تقلب محسوب می شــود.وی ادامه داد: 
فیلمی که اخیرا پخش شده اقدامی حساب شده برای 
تخریب خوشــنامی یک برند زعفران است و افرادی 
که این ویدیوها را درســت می کننــد، قصد تخریب 
برندهای زعفران را دارند و به نوعی دشمن کشاورزان 
هستند، زیرا با این کار زحمت کشاورزان هم زیر سوال 
می رود.حسینی اضافه کرد: ۱۰ سال است که می گوییم 
شناسنامه دار کردن زعفران جلوی تقلب در این بخش 
را می گیــرد، زیرا زعفران از نقطه تولید در مزرعه قابل 
رهگیری خواهد بــود و دیگر اینکه با این اقدام دولت 
می تواند بداند دقیقا چقدر زعفران در کشور کشت شده 
است. ولی متاســفانه فقط در این راستا حرف و شعار 
شنیدیم و اقدامی انجام نشده است.حسینی گفت: باید 
توجه کنیم که دیگر در عرصه تولید زعفران در دنیا تنها 
نیستیم لذا باید خیلی با برنامه تر و دقیق تر عمل کنیم.

 بازتاب



احتمال ورود واکسن HPV به 
برنامه واکسیناسیون ملی

 HPV ایســنا: علی قنبری مطلق درباره شیوع عفونت
در کشــور، گفت: بر اســاس مطالعه ای کــه در چهار 
شهرستان انجام داده ایم همچنین چندین مطالعه دیگر، 
میزان شــیوع این عفونت در بین جمعیت زنانی که در 
سنین باروری هستند هشــت درصد است البته مسئله 
تنها میزان شــیوع عفونت نیست. رئیس اداره مدیریت 
 HPV سرطان وزارت بهداشت،   تاکید کرد: از زمان ورود
به بدن تا بروز ســرطان حدود دو دهه زمان می برد؛ اما 
این به آن معنا نیســت که تمام افرادی که به عفونت 
HPV مبتلا شــوند قرار است با سرطان دست و پنجه 
نرم کنند. وی درباره برنامه وزارت بهداشت برای ورود 
واکســن HPV به برنامه واکسیناسیون کشوری، بیان 
کرد: در حال بررسی این موضوع هستیم که آیا واکسن 
HPV وارد برنامه کشــوری واکسیناسیون شود یا خیر. 
در صورت اتمام اقدامات کارشناســی ممکن است این 
واکسن هم به برنامه واکسیناسیون کشوری اضافه شود.

اعتراض به طرح مجلس برای صدور 
مجوز مشاوره روانشناسی به 

حوزه علمیه

 خبرآنلاین: در روزهای گذشــته تعدادی از نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی طرحی با عنوان »صلاحیت 
اعطای مجوز مشــاوره با رویکرد دینی و اســلامی به 
صورت مســتقل در اختیار مرکــز مدیریت حوزه های 
علمیه کشور قرار گیرد.« به مجلس ارائه دادند، طرحی 
که با واکنش رئیس ســازمان نظام روانشناسی مواجه 
شد.در ادامه واکنش ها رضا پورحسین، رییس دانشکده 
روانشناسی دانشــگاه تهران و مدیر سابق شبکه چهار 
که مجری منتظره های انتخابات ریاست جمهوری سال 
۱۳۸۸ هم بود، با انتقاد از این طرح در حساب توئیتری 
خود خطاب به رئیس مجلس شــورای اسلامی نوشت: 
»جناب آقای دکتر قالیباف، طرح تنی چند از نمایندگان 
مجلــس درباره صــدور مجوز خدمات روانشناســی و 
مشــاوره با گرایش دینی و اسلامی توسط حوزه علمیه، 
طرحی »غیرمنطقی و ناپخته« اســت. لطفاً نظر اساتید 
روانشناســی، روســای دانشــکده های روانشناسی و 

انجمن های علمی را »حضوراً« جویا شوید.«

۳۱ درصد متجاهرانِ جمع آوری شده 
صرفاً کارتن خواب هستند

ایلنا: دبیر شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان 
تهران با اشــاره به اینکه در حال حاضر ۱۷ هزار معتاد 
متجاهر در مراکز ماده ۱۶ نگهداری می شوند، گفت: ۳۱ 
درصد افراد جمع آوری شــده در طرح ها، معتاد متجاهر 
نبوده وصرفا بی خانمــان و کارتن خواب های غیرمعتاد 
هســتند.مصطفی هادیزاده ادامــه داد: در مجموع در 
طرح های جمع آوری به صورت میانگین ۴۵ درصد افراد 
مشمول ماده ۱۶ نیستند یعنی یا شامل افراد کارتن خواب 
غیرمعتاد هستند و یا معتادانی هستند که در مراکز ماده 
۱۶ پذیرش نمی شوند مانند معتادان متجاهر دارای صغر 
یا کبر سن یا دارای زخم باز.هادیزاده با اشاره به ظرفیت 
نگهداری معتادان متجاهر در مراکز ماده ۱۶ در اســتان 
تهران گفــت: در حال حاضر مراکز ماده ۱۶ بالغ بر ۱۸ 
هزار ظرفیت نگهداری از معتادان متجاهر را دارند، البته 
همچنان با کســری ظرفیت معتادان متجاهر در استان 

تهران مواجه هستیم.

شناسایی سه نوع کووید طولانی با 
علائم مختلف

اسکای نیوز: متخصصان انگلیسی اظهار داشتند: به نظر 
می رســد سه نوع مختلف کووید طولانی وجود دارد که 
هر کدام علائم خاص خود را دارند. به گفته کارشناسان 
کالــج کینگ لندن، یک گــروه علائم عصبی از جمله 
خستگی، مه مغزی و سردرد را تجربه می کنند که اغلب 
در افرادی شــایع بود که به سویه آلفا و دلتا مبتلا شده 
بودند.  گروه دوم از مشکلات تنفسی از جمله درد قفسه 
ســینه و تنگی نفس شدید رنج می برند که می تواند به 

آسیب ریه منجر شود. ا

پیشخوان

 گرانی و کمبود دارو ادامه دارد

مسعود پزشکیان عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با اشاره به اجرای 
طرح دارویاری اظهار کرد: در تئوری یک حرفی می زنند که در عمل دیده نمی شود؛ مردم در 
خرید دارو با قیمت های زیاد مواجه بوده و از طرفی بعضاً از نبود دارو دچار مشــکل می شوند 
وقتی با آقایان صحبت می کنیم می گویند قرار اســت فلان کار انجام شود اما در واقعیت این 
کار رخ نمی دهد.وی ادامه داد: برای فهمیدن این موضوع کافی است که به صورت رندوم به 
داروخانه ها رفته و از مردم این سؤال را بپرسیم که چقدر توانسته اند داروهای مورد نیازشان را 
به دست آورند. پزشکیان درباره علت بروز مشکلاتی در اجرای طرح دارویاری اظهار کرد: علت 
آن اســت که یا پول ندارند و یا این که دیر به دیر پول می دهند و یا اصلًا درست پول نداده و 
به مریض می گویند که بعداً بیا پولت را بگیر.وی یادآور شد: این مشکل حتی در زمانی که من 
وزیر بودم هم وجود داشت؛ روند به این صورت است که مثلًا منابعی برای سوختگی اختصاص 
می دهند اما منابع اختصاص داده شده برای ۱۰ مورد داروی سوختگی است؛ حال این که ۱۰۰ 
مورد سوختگی رخ می دهد و در نتیجه برای پرداخت ۹۰ مورد دیگر با مشکل مواجه می شوند.

سازمان غذا و دارو: یارانه و ارز دارو حذف نمی شود

ایسنا: در حالی که قیمت دارو به شدت گران شده است، معاون برنامه ریزی اداره کل دارو در 
ســازمان غذا و دارو در خصوص طرح دارویاری و هوشمندسازی حوزه دارو، اظهار کرد: یارانه 
دارو قرار نیســت حذف شود بلکه یارانه ارز دارو به انتهای زنجیره یعنی بیمه ها ارائه می شود.

حسن شــمالی با تاکید بر اینکه از این طریق بار مالی جدید به بیماران تحمیل نخواهد شد، 
تصریح کرد: این باعث می شود که ما مطمئن شویم مصرف کننده یارانه، بیماران هستند. وی 
افزود: سازمان غذا و دارو، دولت و مجلس حساسیت ویژه ای در این زمینه دارند. به گفته معاون 
سازمان غذا و دارو، در طرح جدید هزینه بیماران دارای نسخه برای خرید دارو افزایش نمی یابد 
ولی تولیدکننده با قیمت جدید داروها را می فروشند. وی در پاسخ به چگونگیِ هزینه کرد مردم 
برای داروهایی که زیر نظر بیمه نیستند، گفت: این طرح بسته خدمتی بیمه را توسعه می دهد؛ 
لذا علاوه بر پوشش بیمه ها تا کنون، چندین قلم داروی اساسی و ضروری مردم احصا شده و 
مشمول دریافت یارانه شده اند. او افزود: به رغم افزایش قیمت این چند قلم، باز هم این داروها 

تحت پوشش بیمه قرار گرفته و بیماران هیچ گونه افزایش قیمتی را نخواهند داشت. 

 چرا سیلاب در ایران خسارت زیاد 
به بار می آورد؟

بحران اقلیمی اصلی ترین
 مساله کنونی ایران

اخیرا در کشور پس از بارش های شدید، بیش از ۲۰ استان 
با سیلاب مواجه شدند. بیش از ۷۰ نفر نیز در سیلاب جان 
خود را از دست دادند. اما چرا این دست بارش ها و به طور 

کلی سیلاب در ایران، خسارت زیاد به دنبال دارد؟
سیلاب های ایران از ابتدای مرداد ۱۴۰۱ از استان فارس 
تا کرانه های دریای مازندران موجب خسارت جانی و مالی 
شده است. ۲۲ نفر دیگر که همگی گردشگرانی در کنار 
رودخانه خشــک رودبال بودند در نزدیکی شهر استهبان 
واقع در جنوب شــرق استان فارس جان خود را از دست 

دادند.
۲۴ استان از ۳۱ استان ایران اکنون درگیر سیل هستند و 
تا پایان یکشــنبه ۶۹ کشته و ۱۶ نفر مفقود گزارش شده 
است. ۲۰۰۰۰ خانه خســارت دیده است. شش شهروند 
عراقی نیز در میان کشــته شــدگان هستند. در نزدیکی 
مشــهد مقدس زائران عراقی در یک ون در جریان های 
گل آلود غرق شدند. اما سیلاب و زمین لغزش های ناشی 
از آن بیشــترین تلفات را در اســتان تهران داشــت که 
تنهــا در منطقه امامــزاده داوود در دامنه کوه های البرز 
۲۴ نفر کشــته شــدند. ۲۲ نفر نیز در روستاهای جنوب 
غرب فیروزکوه به ویژه در روستای مزداران جان باختند. 
اســتان مازندران و استان یزد نیز به شدت آسیب دیده اند 
و مقامات محلی از خســارت قابــل توجهی به برخی از 
بخش های تاریخی شــهر یزد خبر داده اند. شهر باستانی 
یزد خانه های خشــتی و گلی و کوچه های باریکی دارد 
که آســیب پذیری آن را در برابر سیل افزایش می دهد. تا 
روز یکشــنبه ۹ مرداد حدود ۳۰۰ میلیون دلار خســارت 
وارد کــرده اســت.در تهران، دو تاسیســات تصفیه آب 
خاموش شــد، ولی این اختلال تاثیــری بر توزیع آب در 
کلانشهر نداشت و تاسیسات تا پایان روز شنبه بازسازی 
شدند. همچنان نسبت به بارندگی های بیشتر تا آخر هفته 
دوم مرداد در استان های جنوبی و شمالی هشدار داده اند 
و به شــهروندان هشــدار داده اند که از تجمع در حاشیه 
رودخانه ها و ســایر مکان های بالقوه خطرناک خودداری 
کنند.ایران در ســال های اخیر با خشکسالی هایی دست 
و پنجه نرم می کند که در دهه های گذشــته بی ســابقه 
بوده است. این کشور همچنین سیل هایی را تجربه کرده 
اســت، محصولی از رویدادهای شدید اقلیمی است که با 
تغییرات اقلیمی تشدید می شوند. وقوع سیلاب های زیاد 
با خســارات زیســت محیطی زیاد در ایران، روند رو به 
رشــدی دارد. حرکات دینامیکی آب در حین سیل باعث 
ایجاد خسارات محیطی متفاوتی در مناطق جغرافیایی با 
ویژگی های متفاوت از جمله شرایط توپوگرافی می شود.به 
طور کلی اثرهای محیط زیستی و خسارات ناشی از سیل 
در یک منطقه از دیدگاه های مختلفی قابل بررسی است. 
گزارش های ســیل در نقاط مختلف سناریوی یکسانی از 
خســارات عظیم محیطی و اقتصادی و مرگ انســان را 
برای چندین دهه نشــان می دهد. در حاشیه رودخانه ها، 
مناطق دشت سیلابی بیشتر در معرض حوادث احتمالی 
سیل هستند. از یک سو، حجم زیاد رواناب، میزان سرریز 
را افزایش می دهد. از ســوی دیگر، رسوب گذاری ناشی 
از وقوع سیل، بســتر اصلی رودخانه را کوچکتر می کند. 
سدســازی در دهه های اخیر نیز ای نروند را تشدید کرده 
است. در بســیاری از جریان های زودگذر، غلظت بالایی 
از رســوبات معلق معمولا مشاهده می شود که می توانند 
منجر به شــرایط جریان های فوق متمرکز شود.از سوی 
دیگر شهرســازی و گســترش پارک و هتل و مغازه در 
همین محدوده دشــت ســیلابی رودخانه ها در داخل و 
مجاورت شهر ها موجب شده تا اولا بارش های ناگهانی 
ســریعتر به سیلاب ناگهانی تبدیل شود، و درثانی تلفات 
انسانی از سیرها به تدریج بیشتر شود.به دلیل ویژگی های 
زمین شــناختی در ایران، احتمال وقوع سیلاب زیاد است 
و همچنین قابلیت انتقال گل و رســوبات را نیز دارد. به 
همین دلیل، سیل اغلب خسارات زیادی را در ایران وارد 
می کند. وقوع ســیلاب های ۱۴۰۱، تقریباً همانند اتفاق 
سیلاب های سراسری فروردین ۱۳۹۸، علاوه بر خسارات 
مالی و شــدید، اثرات زیســت محیطی قابل توجهی از 
جمله انتقال رسوب را به همراه داشته است. با پهنه بندی 
اثرهای خسارات ناشی از سیل در مناطق مجاور رودخانه 
متشکل از اراضی کشاورزی، جنگل ها و سازه ها، می توان 
توسعه مناطق مجاور رودخانه را با توجه به پتانسیل خطر 
سیلاب پیش بینی کرد. نقشــه سیل که اغلب به عنوان 
»خطر ســیل« یا »نقشه خطر« نامیده می شود، در قالبی 
گرافیکی از مناطقی از زمین یا اموالی که قبلا ســیل زده 
شده یا در معرض خطر سیل تلقی می شوند، ارائه می شود. 
نقشه ها می توانند طیف وسیعی از پارامترها و انواع مختلف 
اطلاعات مانند جریان، سطح آب، عمق و غیره را نمایش 
دهند.گرمایش زمین خطرناک ترین بحران محیط زیستی 

است که جهان در حال حاضر با آن مواجه است. 

مهدی زارع
استاد پژوهشگاه زلزله

 یادداشت

گــروه اجتماعــی: گرانی مــواد خوراکی 
تهدیدی علیه سلامت جامعه است که در 
ماههای اخیر بارها مورد توجه و هشــدار 
کارشناســان قرار گرفته اســت. در همین 
راســتا دیروز یک مسوول وزارت بهداشت 
هم از خطرات گرانی لبنیات و مصرف کم 
مواد لبنی در خانواده ها خصوصاً در مناطق 
محــروم خبــر داد. مدیــرکل دفتر بهبود 
تغذیه وزارت بهداشــت با اشاره به کاهش 
چشمگیر مصرف لبنیات، عدم جبران این 
موضوع را برای کودکان به ویژه در مناطق 
محروم خطرناک خواند. احمد اسماعیل زاده 
با اشاره به گرانی مواد خوراکی، اظهار کرد: 
گزارش هایی که در این حوزه وجود دارد، 
متأســفانه به دلیل گرانی لبنیات، مصرف 
مواد لبنی به ویژه شــیر در طی دو سه ماه 
اخیر کاهش چشمگیری داشته است. حتی 
افرادی هم که محدوده مصرف چشم گیری 
نیــز داشــته اند، مصرف خــود را کاهش 
داده اند. وقتی مصرف لبنیات کاهش پیدا 
می کند افراد به ســمت گروه های غذایی 
دیگر گرایش پیدا می کنند. وی با اشــاره 
به جایگزینی نوشــابه ها و نوشیدنی های 
شیرین به جای شیر نیز گفت: این موضوع 
عمدتاً در گروه های ســنی نوجوان بسیار 

بارز است.

وزارت بهداشت: کاهش چشمگیر مصرف مواد لبنی در دو سه ماه اخیر به خاطر گرانی

گرانی ها تهدیدی بزرگ در کمین کودکان
با این حال با توجه بــه اینکه هنوز مدارس 
تعطیــل بوده و بررســی های دقیقی در این 
رابطه انجام نشده اســت هنوز نمی توان به 
طور قطع و یقین بگوییم که به جای شــیر 
نوشــابه مصرف می شود، اما وقتی نوشیدنی 
مانند شــیر که به عنوان یک میان وعده در 
مدارس اســتفاده می شد کم می شود بچه ها 
نه تنها به ســمت نوشابه که حتی به سمت 
نوشیدنی های شیرین، آب میوه های صنعتی و 

شربت ها گرایش پیدا می کنند.
اســماعیل زاده با بیان اینکــه هنوز تحقیق 
جامعی که نشان دهد به جای شیر چه چیزی 
مصرف می شود وجود ندارد، گفت: آمارهای 
متعددی که از گوشــه و کنار کشــور به ما 
می رســد نشــان می دهد که علی رغم تولید 
بسیار زیاد لبنیات، مصرف آن در سطح جامعه 
کاهش پیدا کرده است. البته قبلًا نیز مصرف 
لبنیات در کشــور نیز در حد مطلوب نبود با 
این حال امروز بیشــتر کاهش یافته اســت.

مدیر کل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشــت 
تأکید کرد: اگر کاهش مصرف لبنیات تداوم 
پیدا کند کمبود کلســیم، کمبود پروتئین و 
مــواد مغذی در کودکان دارای ســوء تغذیه 
به ویژه در استان های کم برخوردار به نحوه 
قابل توجهی خود را در قالب پوکی استخوان، 
کوتاه قدی و بیماری هایی از این دست خود 

را نشان خواهد داد.
وی در رابطه با راهکار وزارت بهداشت برای 

جبران کمبود مصرف لبنیات در کشــور به 
ویــژه در میان کودکان و نوجوانان نیز گفت: 
در این راستا ما باید روی برنامه مصرف شیر 
در مدارس حداقل در استان های کم برخوردار 
تمرکــز کنیم تا حداقل بــرای کودکان این 
مناطق مصرف یک واحد شیر را در طول روز 
داشته باشیم. همچنین ممنوعیت ارائه نوشابه 
و نوشــیدنی های صنعتی شیرین در مدارس 
اســتراتژی دیگر ما اســت که این را دنبال 
می کنیم.او یادآور شــد: یک استراتژی دیگر 
وزارت بهداشــت رایزنی با نهادها، بنیادها و 
خیرین است تا منابع خود را به سمت کاهش 
دهند.اســماعیل زاده  ســوق  لبنیات  قیمت 
همچنیــن در مورد وضعیــت مصرف مواد 
پروتئینی مانند گوشت قرمز، مرغ و ماهی نیز 
گفت: متأســفانه در سالیان قبل که قیمت ها 
پایین بود مصرف غذاهــای دریایی به ویژه 
ماهی بــه عنوان یک منبع سرشــار از مواد 
پروتئینی و اسیدهای چرب اومگا ۳ به غیر از 
برخی استان ها که نزدیک دریا بوده اند چندان 
برجســته نبود. در مورد ســایر مواد غذایی 
پروتئینی به ویژه گوشــت قرمز نیز درست 
است که مصرف آن در برخی مناطق کاهش 
پیدا کرده است اما باید بدانیم که پروتئین را 
ما حتماً از گوشت قرمز نمی گیریم در بسیاری 
از مواد دیگر مانند گوشت ماکیان، مرغ، تخم 
مــرغ و حبوبات نیز وجــود دارد البته اتفاقی 
که رخ داده این اســت کــه قیمت این مواد 

جایگزین نیز افزایش پیدا کرده است.
او ادامه داد: با توجه به سخت شدن معیشت 
مردم طبیعتــاً مصرف این مــواد پروتئینی 
کاهش پیدا کرده است به همین دلیل تأکید 
مسئولان باید روی این موضوع باشد در غیر 
این صورت عوارض کاهش مصرف این مواد 
در آینده خود را بر روی سلامت مردم نشان 

خواهد داد.
وی بیان کــرد: مصرف مــرغ و ماکیان تا 
حدودی رضایت بخش اســت و بسیاری از 
مردم مصرف خود را از گوشــت قرمز به این 
موضوع سوق داده اند هرچند ما تأکید داریم 
کــه حداقل مردم دوبار در هفته از گوشــت 
قرمز اســتفاده کنند تا از مواد مغذی که در 
گوشــت قرمز وجود دارد نیز اســتفاده کنند.

اســماعیل زاده همچنین در رابطه با جبران 
کم خونــی در مادران باردار نیز گفت: در ماده 
۲۴ قانون جوانــی جمعیت به طور خاص به 
تأمین سبد غذایی تمامی اقشاری می پردازد 
که در سنین باروری هستند از جمله مادران 
باردار و مادرانی که کودکان زیر ۵ سال دارند. 
خوشبختانه با همکاری اداره جوانی جمعیت 
وزارت بهداشــت بسته های غذایی را تعریف 
کرده ایم که در دل آنها گوشت قرمز و سپید، 
حبوبات و تخم مرغ دیده شده است که این 
بسته های غذایی از طریق کمیته امداد، بنیاد 
علــوی، بنیاد برکت در چنــد وقت آینده به 

دست این اقشار خواهد رسید.
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 وجود ۷۳۴ پایگاه و ۱۷۰۰ مشاور در سراسر کشور
برای انتخاب رشته چقدر باید 

هزینه کنید؟

زمان انتخاب رشته دانشگاه ها فرارسیده است و مانند هر سال، 
معلمان و مشــاوران تحصیلی در مدارس نقشــی بی بدیل در 
راهنمایی دانش آموزان برای انتخاب رشته دانشگاه ها دارند.بنا 
بر آمارهای اعلام شــده، تاکنون ۷۳۴ پایگاه در سراسر کشور 
به منظور ارائه مشاوره های تخصصی ثبت شده اند و ۱۷۰۰ نفر 
مشاور در این مراکز مشغول فعالیت هستند؛ در برخی از پایگاه ها 
تنها یک مشــاور حضور دارد و برخی از پایگاه های بزرگ تر که 
مراجعین بیشــتری دارند تا ۶ مشاور هم آماده راهنمایی دانش 

آموزان هستند؛ به طور میانگین در هر پایگاه سه مشاور مشغول 
خدمت هستند.

zz آیا مراکز مشاوره کاملًا دولتی است؟
مراکز مشــاوره انتخاب رشته دانشگاه با حمایت وزارت آموزش 
و پرورش و با شــرکت بسیاری از مشاوران و معلمان راه اندازی 
شــده اســت؛ با این حال این بدان معنی نیســت که خدمات 
مشــاوره در این مراکز رایگان و دولتی باشــد. این پایگاه ها به 
صورت خودگردان اداره می شوند بنابراین بابت خدمات مشاوره 
خود هزینه ای دریافت می کنند. با این حال در مقایسه با مراکز 
مشاوره تحصیلی خصوصی که گاهی کیفیت مناسبی هم ندارند؛ 
مبلغ این خدمات بســیار پایین است.بر اساس شیوه نامه اجرایی 
ارسالی دبیرخانه کشوری میزان تعرفه دریافتی بابت ارائه خدمات 

مشاوره ای به شرح زیر است:
 در مناطق محروم و کوچک ۱۰۰ هزار تومان

 در سایر مناطق برخوردار ۲۰۰ هزار تومان
 در مراکز استان ۳۰۰ هزار تومان
 در کلان شهرها ۴۰۰ هزار تومان

بر اساس این دســتورالعمل خانواده شهدا و افراد تحت پوشش 
کمیتــه امداد از ۵۰ درصد تخفیف در تعرفه ها برخوردار خواهند 
بود و از محل این درآمدها حق الزحمه مشاوران و عوامل اجرایی 
پایگاه پرداخت خواهد شد.اســتان تهــران با ۵۳ پایگاه انتخاب 
رشته و استان فارس با ۵۲ پایگاه فعال بیشترین پایگاه ها را در 

کشور دارند.
انتخاب رشــته تا روز ۲۲ مــرداد ادامــه دارد؛ اما مطابق 
ســنوات گذشــته انتظار می رود ۲ روز تمدید شود. اولین 
توصیه مشــاوران انتخاب رشته به دانش آموزان این است 
که داوطلبان و دانش آموزان انتخاب رشــته را به روز آخر 

موکول نکنند.

علی قدمی
روزنامه نگار
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حوادث

 گرانی و کمبود دارو ادامه دارد

مسعود پزشکیان عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی با اشاره به اجرای 
طرح دارویاری اظهار کرد: در تئوری یک حرفی می زنند که در عمل دیده نمی شود؛ مردم در 
خرید دارو با قیمت های زیاد مواجه بوده و از طرفی بعضاً از نبود دارو دچار مشــکل می شوند 
وقتی با آقایان صحبت می کنیم می گویند قرار اســت فلان کار انجام شود اما در واقعیت این 
کار رخ نمی دهد.وی ادامه داد: برای فهمیدن این موضوع کافی است که به صورت رندوم به 
داروخانه ها رفته و از مردم این سؤال را بپرسیم که چقدر توانسته اند داروهای مورد نیازشان را 
به دست آورند. پزشکیان درباره علت بروز مشکلاتی در اجرای طرح دارویاری اظهار کرد: علت 
آن اســت که یا پول ندارند و یا این که دیر به دیر پول می دهند و یا اصلًا درست پول نداده و 
به مریض می گویند که بعداً بیا پولت را بگیر.وی یادآور شد: این مشکل حتی در زمانی که من 
وزیر بودم هم وجود داشت؛ روند به این صورت است که مثلًا منابعی برای سوختگی اختصاص 
می دهند اما منابع اختصاص داده شده برای ۱۰ مورد داروی سوختگی است؛ حال این که ۱۰۰ 
مورد سوختگی رخ می دهد و در نتیجه برای پرداخت ۹۰ مورد دیگر با مشکل مواجه می شوند.

پایان کار دزد خانه های مسکن مهر

جانشین پلیس آبادان از دستگیری سارق حرفه ای خانه های مسکن مهردر این شهرستان 
خبر داد.فردی که اقدام به ســرقت از خانه های مســکونی مسکن مهر آبادان کرده بود، 
دســتگیر شد. ســرهنگ رضا اشیری جانشــین پلیس آبادان در گفتگو با خبرنگار حوزه 
انتظامی رکنا گفت: در پی گزارش چندین فقره سرقت در واحدهای مسکونی مسکن مهر 
موضوع جهت شناسایی و دستگیری سارق یاسارقین در دستور کار پلیس این شهرستان 
قــرار گرفت. در این راســتا مأمورین کلانتری ۱۱ ولیعصر بــا بکارگیر منابع اطلاعاتی 
و مخبرین و بررســی های بعمل آمده موفق به شناسایی ســارق که در منطقه مسکن 

مهرآبادان خانه مجردی داشت شدند.
وی گفــت: ماموران پس از هماهنگی با مقام قضایی متهم را در مخفیگاهش که پاتوق 

افراد خلافکار بوددستگیر کردند.
متهم در بازجویی فنی به چند فقره سرقت از خانه های مسکن مهر آبادان اعتراف کرد.

و پس از تشکیل پرونده راهی مراجع قضایی شد.

فرمانده انتظامی پلیس راهور فراجا گفت: 
مدیریت صحنه ترافیک یکی از مسائلی 
اســت که پلیــس با عوامــل راهداری 
مشــترکا مدیریت می کنند؛ باید بتوانیم 
در کنار ارائه خدمات مطلوب، ســوانح را 

کاهش دهیم.
ســردار ســید کمال هادیانفر، فرمانده 
انتظامی پلیس راهور، در اولین نشســت 
تخصصی رؤسای پلیس راه، مدیران کل 
راهداری و حمل ونقل جاده ای کشــور با 
هــدف ارتقا ایمنی عبــور و مرور گفت: 
امــروز ۵۴ میلیون نفر گواهینامه دارند و 
بیش از ۳۸ میلیون وسیله نقلیه در معابر 
و جاده ها تردد می کنند. سالی یک و نیم 
میلیون وســیله نقلیه و موتورسیکلت به 
این ناوگان ۳۸ میلیونی اضافه می شود. 
در شــهرها به جای اینکه ترافیک روان 
داشته باشیم انسداد مسیر داریم و حتی 
برخی از خیابان هــا تبدیل به پارکینگ 
شده اســت و این موضوع را در جاده ها 
هم شاهد هســتیم.هادیانفر با اشاره به 
اینکه در تصادفات ۵ عامل اصلی وجود 
دارد، گفت: مدیریت اولین عامل اســت، 
در برنامه ششم توسعه ۳۱ درصد کاهش 
جان باختــگان تصادفــات پیش بینی 
شده اســت، اما باید بررسی شود چرا به 
نرسیدیم! دولت ها مسئول  این شاخص 
هســتند در جهت تأمیــن ایمنی مردم؛ 
همین که اراده شود مدیریت انجام شود 
و تکلیف قانونی انجام شــود ۵۰ درصد 
مساله حل می شــود؛ مدیریت در دولت 
تکالیف وزارتخانه های کشور، وزارت راه 

و وزارت بهداشت است.

سردار هادیانفر:

در خودروها تی ان تی وجود دارد؟! 

رئیس پلیــس راهور بیان کــرد: امروز ۵۱ 
درصد فوتی ها در صحنه جانشان را از دست 
می دهنــد، ۶ درصد حین انتقال و ۴۳ درصد 
هم در بیمارســتان ها جان خود را از دست 

می دهند.
وی گفــت: وزارت بهداشــت باید امکانات 
انتقال هوایی ایجاد کند تا مصدومان سریع 
به بیمارستان ها برســد و بیمارستان ها باید 

بخش تروما داشته باشند.
هادیانفر با بیان اینکه امروز ۷ درصد از تولید 
ناخالص کشــور هزینه تصادفات می شوند، 
گفت: بــه کارگیــری همیــاران پلیس و 
کمک وزارت آموزش و پرورش باعث شــد 
۱۸ درصد تخلفات کاهــش پیدا کند و آن 
همیاران الان جوانانی هستند که آموزه های 

رانندگی برایشان الگو شده است.
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی با اشــاره 
به اینکه باید بپذیریم هنوز نقاط حادثه خیز 
و پرخطر داریم، گفــت: امروز بودجه ای که 

برای کاهش جان باختگان در کشور هزینه 
می شــود اتلاف هزینه نیســت و ســرمایه 

گذاری است.
وی با بیان اینکه اعلام شــده است ۵ هزار 
میلیارد تومان برای رفع نقاط حادثه خیز نیاز 
هست، اما دستگاه های مربوط این بودجه را 
اختصاص نمی دهند، افزود: ما اراده انجام کار 
را داریم، اما منابع کافی نیست؛ اینجاست که 

مدیریت خودش را نشان می دهد.
هادیانفر با بیان اینکه خودروی ملی نداریم 
و خودروهای حال حاضر هم ایمن نیســت، 
گفت: کمپانی هــای بزرگ خودروســاز بر 
چهار عامل زیبایی، ایمنی، کیفیت و ارزانی 
رقابت می کنند و خودروســازهای ایرانی به 
این مسائل اهمیت نمی دهند و در تصادفات 
خودرو چنــان آتش می گیرد که انگار در آن 

خودرو TNT کار گذاشته شده بود!
رئیس پلیس راهور بــا بیان اینکه قوانین و 
مقررات رانندگی بازدارندگی نیســت، گفت: 

قوانین باید به نحوی باشد که کسی جرأت 
نکند یک تخلف را دوبار تکرار کند.

وی گفت: مدیریت، عامل انسانی، راه، وسیله 
و قوانین پنــج عامل مهــم و تأثیرگذار در 

تصادفات است.
هادیانفر با اشاره به اینکه در سال گذشته ۶ 
هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان از جرائم رانندگی 
به خزانه دولت واریز کرده ایم، تصریح کرد: 
چرا سهم دستگاه ها که در قانون به تفکیک 

آمده است اختصاص داده نمی شود؟
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی با اشــاره 
به اینکه اگر واردات خودرو آزاد شود کیفیت 
خودروی داخل هم بهتر می شــود گفت: با 
وارد کردن خــودروی خارجی می توانیم به 

کاهش تصادفات کمک کنیم.
وی با بیان اینکه در اربعین بیشتر تصادفات 
در جاده هایی رخ می داد که جاده ها جداکننده 
نداشتند، گفت: بیش از ۸ هزار مأموران پلیس 
راهور برای مأموریــت اربعین به کار گرفته 

می شوند.
هادیانفر گفت: بیش از ۶۰ درصد زائرانی که 
در سامانه سماح ثبت نام کرده اند مرز مهران 
را برای خروج از کشور انتخاب کرده اند و به 
ترتیب شلمچه و چذابه مرزهای بعدی مورد 
انتخاب زائران برای خروج از کشور انتخاب 

شده است.
رئیس پلیس راهور با اشــاره به اینکه پلیس 
راهور نباید مأموریت اصلی خود را فراموش 
کند، بیان کرد: تقریباً از ۱۵ و ۱۶ شــهریور 
ســفرهای پایان تعطیلات در کشــور آغاز 
می شــود و در کنار مأموریت اربعین باید به 
این موضوع هم توجه شود. خراسان رضوی، 
گیلان، مازندران و شهرهای زیارتی در این 

ایام پرتردد می شوند.

دختربچه 7 ساله قربانی کار 
سیاه پدرش شد 

 راز ناپدید شدن دخترک فاش شد

اختلاف حســاب مرد موادفروش، باعث شد دختر 
هفت ساله اش قربانی ماجرای کودک ربایی شود.

روز یکشنبه و پس از اعلام خبر ناپدید شدن یک 
دختربچه ۷ ســاله، در یکی از محلات حاشیه ای 
شــهر بجنورد، بلافاصله مامــوران کلانتری ۱۲ 
امام رضــا )ع( اقدامات پلیســی را برای یافتن این 
دختربچه آغاز کردند. خبر ناپدید شدن کودک هم 
با توجه به حساســیت موضوع به تمام یگان های 
استان اعلام شد. از سوی دیگر، با تحقیقات میدانی 
کارآگاهان پلیس آگاهی، مشــخص شد این دختر 
توســط راننده خودرویی ربوده شده است. بررسی 
مســیر مرد کودک ربا مشــخص کرد او به سمت 
شــیروان گریخته اســت. تیم های پلیسی در این 
شــهر، تجســس برای یافتن خودرو را آغاز کرده 
بودند کــه اهالی محله ای در تمــاس با پلیس از 
دســتگیری یک مرد کودک ربا خبر دادند. آن ها با 
شــنیدن صدای گریه و کمک خواهی دختربچه از 
داخل خودرو، به موضوع مشکوک شده و راننده را 

دستگیر کرده بودند.
با انتقال متهم و دختربچه به پلیس آگاهی شیروان، 
مشــخص شد پدر دختربچه در کار خرید و فروش 
موادمخدر بوده و مرد کودک ربا برای وصول طلبش 

دست به چنین کاری زده است.
سرهنگ نامور، معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی 
استان خراسان شمالی با بیان این که متهم در نهایت 
بعد از تشــکیل پرونده و معرفی به مرجع قضایی، 
با صــدور قرار مجرمیت راهی زندان شــد، گفت: 
کودک بی گناه نیز صحیح و ســالم توسط ماموران 

به مادرش تحویل داده می شود.
وی در ادامه خاطرنشــان کرد: متاســفانه در این 
پرونده پــدر خانواده که به عنوان یک ســتون و 
تکیه گاه برای اعضای خانواده به حســاب می آید، 
درگیر کج رفتاری های اجتماعی شده و وظیفه اصلی 
خود را فراموش کرده اســت. همین موضوع باعث 
شــده اتفاقات ناشی از عواقب این آسیب اجتماعی 
گریبانگیر خانواده وی شــود و ترسی را در ذهن و 
یاد کودک خردســال به جای بگذارد؛ هراسی که 
تا مدت های زیادی فراموش نخواهدشد و تاثیرات 
منفی فراوانی بر رفتارهای کودک در آینده خواهد 

گذاشت.

افشای راز رفت و آمدهای مشکوک 
به خانه مرموز در شهریار
 در شهرک لاله رخ داد

فرمانده انتظامی شــهریار از انهدام باند ســارقان 
خودرو و قطعات آن در این شهرستان خبر داد.

ســرهنگ پیمان فتاحی، فرمانده انتظامی شهریار 
صبح سه شــنبه در جمع خبرنگاران از انهدام باند 
ســارقان خودرو و قطعات آن در شــهریار خبر داد 
و اظهار داشــت: در پی گزارشات مردمی مبنی بر 
اینکه تعدادی افراد در یک خانه در شــهرک لاله 
شاهد شهر تردد مشــکوک دارند، بررسی موضوع 
به صورت ویژه و کاملًا تخصصی در دســتور کار 

مأموران کلانتری ۱۴ شاهد شهر قرار گرفت.
فتاحی افزود: مأمــوران پس از اطمینان از صحت 
موضوع و هماهنگی قضائی باند سارقان خودرو و 
قطعات آن را در شــهرک لاله شناسایی و در یک 

عملیات غافلگیرانه یکی از آنان را دستگیر کردند.
فرمانده انتظامی شهریار عنوان داشت: در بازرسی 
از مخفیگاه متهم دستگیر شده ۶ دستگاه کامپیوتر 
خودرو، ۵۱ حلقه لاســتیک با رینگ، شــش عدد 
صندلی جلــوی خودروی پژو پارس، پخش خودرو 
۱۸ دســتگاه، یک عدد گیربکس پژو، دو دستگاه 
پمپ باد، انــواع باند خودرو ۵۷ عــدد، جعبه ابزار 
نه عدد به همراه آچــار آلات، زنجیر چرخ دو عدد 
کشف و متهم پس از تشکیل پرونده تحویل مراجع 

قضائی شد.

مرگ کارگر جوان در ریزش معدن 
در کوهبنان

سرپرست فرمانداری کوهبنان گفت: ریزش تونل 
شــماره ۲ معدن هشونی در کوهبنان موجب فوت 

یک کارگر شد.
مجید توکلی سرپرست فرمانداری کوهبنان اظهار 
داشت: ســاعت ۱۱ و ۴۰ دقیقه ظهر امروز، تونل 
شــماره ۲ معدن هشــونی در این شهرستان دچار 

ریزش و موجب فوت یک کارگر شد.
وی بــا بیان اینکه هفت نفر دیگر که در این تونل 
بودند دچار حادثه نشدند، افزود: پیکر کارگر از زیر 
آوار خارج شــده و معدن تا اطــلاع ثانوی تعطیل 

است.

 یادداشت

دستگیری فروشنده دارو با بیش 
از ۴۰ هزار قلم داروی کم یاب

بی رحم ترین فروشنده دارو در تهران دستگیر شد
رئیس پلیس فتا پایتخت از شناسایی و دستگیری 
عامل فروش داروهای غیرمجاز در فضای مجازی 
خبر داد و گفت: از متهم دستگیر شده بیش از ۴۰ 

هزار قلم انواع داروی نایاب و کمیاب کشف شد.
با اعلام پایگاه اطلاع رســانی پلیس فتا: سرهنگ 
داود معظمی گــودرزی رئیس پلیس فتا پایتخت 
گفت در راســتای مبارزه با فروشــندگان دارو در 
فضای مجازی طــی رصد و پایش صورت گرفته 
توسط کارشناسان این پلیس، یک کانال تلگرامی 
با تعــداد ۵۴ هزار دنبال کننده که اقدام به فروش 
انــواع داروی نایاب و کمیاب می کرد، مشــاهده 
گردید.این مقام انتظامی تصریح کرد: کارشناسان 
پلیس فتا پایتخت اقدامات ویژه خود را آغاز کردند 
و بــا بهره گیری از روش های فنی و علمی موفق 

شدند مجرم را در فضای مجازی شناسایی کنند.
وی خاطرنشــان کــرد: پس از به دســت آمدن 
اطلاعات هویتی متهم و پس از تشریفات قضایی 
مجــرم در محل اختفای خــود در یکی از مناطق 
حاشیه تهران دستگیر و بیش از ۴۰ هزار قلم انواع 

داروی کمیاب و نایاب از وی کشف شد.
رئیس پلیس فتا پایتخت بیان داشت: مجرم پس 
از انتقال به پلیس فتا بزه انتسابی را پذیرفت و به 
جرم خود اقرار کرد و اظهار داشــت داروها عموماً 
تاریخ گذشته و غیرقابل استفاده بودند که به عنوان 

داروهای کمیاب و نایاب به فروش می رسیدند.
ســرهنگ گودرزی افزود: پلیس فتا با رصدهای 
مستمر و شــبانه روزی خود در فضای مجازی با 
کسانی در این فضا اقدام به فروش این گونه اقلام 

کنند، مطابق قانون برخورد خواهد کرد.
رئیــس پلیس فتا تهران بزرگ با بیان اینکه خرید 
و فروش محصولات دارویــی در فضای مجازی 
ممنوع است به شــهروندان توصیه کرد: با توجه 
بــه اینکه امــکان ارائه داروهای تقلبــی و تاریخ 
گذشته در فضای مجازی متصور است، بهتر است 
هرگونــه دارو و مواد بهداشــتی را از دارو خانه ها 
یا مراکز بهداشــت تهیه و خریداری شود و برای 
کسب اطلاعات بیشــتر در خصوص تهدیدات و 
آســیب های فضای ســایبری و یا اعلام هرگونه 
موارد مشــکوک به ســایت پلیس فتا به آدرس 

www.cyberpolice.ir مراجعه کنند.

قتل فجیع زن کرجی به دست 
شوهر بی رحمش 

رکنا: پس از چندین ماه تحقیقات کارآگاهان پلیس 
آگاهی، سرانجام مرد فردیسی به قتل و سوزاندن 
جســد همســرش اقرار کرد.ســرهنگ »محمد 
نادربیگی« رئیس پلیس آگاهی اســتان »البرز« با 
اعلام این خبر بیان داشت: در پی اعلام مفقودی 
یک زن ۳۹ ســاله توســط بســتگانش به پلیس 
فردیس، بررسی موضوع در دستور کار کارآگاهان 
پلیس آگاهی این شهرســتان قــرار گرفت. وی 
افزود: بررســی های اولیه حاکی از این بود که در 
روز مفقود شــدن نامبرده، همسر او نیز با عجله از 
منزل خارج شده و اطلاعی از او در اختیار اطرافیان 
نیست. رئیس پلیس آگاهی اســتان البرز با بیان 
اینکه دســتور توقیف خودرو این شخص از مراجع 
قضائی دریافت و در سامانه های پلیس ثبت گردید، 
گفت: در ادامه پس از چندین روز خودرو متهم در 
استان قزوین توقیف و متهم در حین انجام مراحل 
قانونی توسط پلیس آگاهی فردیس دستگیر شد. 
این مقام انتظامی تصریح کرد: علیرغم اینکه متهم 
در تحقیقات اولیه منکر انجام هرگونه جنایت بود، 
اما با مشــاهده مستندات غیر قابل انکار پلیس به 
ناچار لب به اعتراف باز کرد و به قتل همسرش با 
ضربات چاقو و انتقال جسد او به بیابان و سوزاندن 

آن اعتراف کرد.
سرهنگ نادربیگی با بیان اینکه با تکمیل پرونده 
متهم برای انجام مراحل قانونی به مراجع قضائی 
معرفی شد، خاطرنشان کرد: بسیاری از اختلافات 
خانوادگی با مراجعه به مشــاور و اندکی سعه صدر 

قابل حل است.

پیشخوان

آگهی تغییرات شرکت ســهامی خاص قاب سوله 
به شناســه ملی 10100965404 و به شماره ثبت 
51384 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی 
بطور فوق العاده مــورخ 10/03/1401 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد موسســه حسابرســی و خدمات 
مدیریت بیداران حسابداران رسمی به شناسه ملی 
10100205795 به سمت بازرس اصلی به مدت 1 
سال مالی انتخاب گردیدند. آقای حمید رضا مقیمی 
به شماره ملی 0036568181 - خانم شکوه مقیمی 
به شــماره ملــی 0557744751 - خانم صدیقه 
مقیمی به شــماره ملــی 0558919812 - خانم 
مهری مقیمی به شماره ملی 0558926444 -آقای 
علیرضا مقیمی به شــماره ملــی 0558943578 
به ســمت اعضای هیئت مدیره برای مدت دو سال 

انتخاب شدند. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1367177(

 آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود رایا برین 
سپنتا به شناسه ملی 14011260521 و شماره ثبت 
597520 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مــورخ 01/05/1401 تصمیمات ذیل اتخاذ 
شد: محل شــرکت به آدرس: استان تهران-شهر 
بیست  )تهرانسرمرکزی(-کوچه  تهران-پاسداران 
و یکم-خیابان نفت شمالی-پ 157-ساختمان آرن 
مال-طبقه اول-واحد 24 کدپستی 1388674035 
تغییر یافــت و ماده مربوطه در اساســنامه اصلاح 

گردید. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1367178(

 تأسیس شرکت با مســئولیت محدود سپهر پرگاس 
هیراد درتاریخ 25/05/1401 به شماره ثبت 600349 
به شناســه ملی 14011424363 ثبــت و امضا ذیل 
دفاترتکمیل گردیده که خلاصه آن به شــرح زیر جهت 
اطلاع عمــوم آگهی می گردد. موضــوع فعالیت: تولید 
و پخش انواع دمپایی کفش و زیــره کفش ارائه کلیه 
فعالیتهای صنعتی مونتاژ ساخت تولید کلیه کفش های 
ورزشی مردانه زنانه دمپایی صندل بچگانه زیره کفش 
قالبســازی کلیه کفشــها تولید رویه کفش پســتایی 
تجهیــز و راه اندازی کلیه خطوط تولید قطعات صنعتی 
صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی شرکت 
در مناقصات و مزایدات دولتــی و غیر دولتی ترخیص 
کالا از کلیه گمرکات کشــور درصــورت لزوم پس از 
اخذ مجوزهــای لازم از مراجع ذیربط مدت فعالیت: از 
تاریخ ثبت به مدت نامحدود مرکز اصلی: استان تهران، 
شهرســتان ری، بخش کهریزک، روستای حمزه آباد، 
آباد شورآباد.، خیابان شــهیدعلی اکبر حسینی  قاسم 
صباغ، خیابان کشاورز، پلاک 13، طبقه همکف کدپستی 
1818150048 ســرمایه شــخصیت حقوقی عبارت 
اســت از مبلغ 1,000,000 ریال نقدی میزان ســهم 
الشرکه هر یک از شرکا خانم مونا ملکیان به شماره ملی 
الشرکه  ریال سهم  دارنده 500000   0018283675
آقای جواد قربانی به شماره ملی 0493108998 دارنده 
500000 ریال سهم الشرکه اعضا هیئت مدیره خانم 
مونا ملکیان به شــماره ملی 0018283675 به سمت 
عضو اصلی هیئت مدیره بــه مدت نامحدود آقای جواد 
قربانی به شماره ملی 0493108998 به سمت رئیس 
هیئت مدیره بــه مدت نامحدود آقای محمود قربانی به 
شماره ملی 0493607358 به سمت مدیرعامل )خارج 
از هیئت مدیره( به مدت نامحدود دارندگان حق امضا: 
کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شرکت از قبیل 

چک ســفته بروات قراردادها عقوداسلامی و همچنین 
کلیه نامه های عادی و اداری با امضا جواد قربانی همراه 
با مهر شرکت معتبر می باشد اختیارات مدیر عامل: طبق 
اساســنامه ثبت موضوع فعالیت مذکور به منزله اخذ و 

صدور پروانه فعالیت نمی باشد. 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1367179(

 آگهــی تغییرات شــرکت بازرگانی بیــن المللی 
بدر اندیشــان پارســیان شــرکت با مســئولیت 
محــدود به شــماره ثبــت 444599 و شناســه 
صورتجلســه  اســتناد  به   14003700460 ملی 
مجمــع عمومی فوق العاده مــورخ 09/03/1401 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: آقای مسعود بدری به 
شــماره ملی 0063603603349 با پرداخت مبلغ 
5000000000 ریال به صندوق شــرکت ســهم 
الشــرکه خود را بــه مبلــغ 5160000000 ریال 
افزایــش داد. -آقای وحید بدری به شــماره ملی 
 2500000000 مبلغ  پرداخت  با   0010302492
ریال به صندوق شــرکت سهم الشــرکه خود را به 
مبلــغ 2540000000 ریال افزایــش داد. -خانم 
محبوبه ســادات موســوی نیارکی به شماره ملی 
 2500000000 مبلغ  پرداخت  با   0010426132
ریال به صندوق شــرکت سهم الشــرکه خود را به 
مبلغ 2540000000 ریــال افزایش داد. در نتیجه 
ســرمایه شــرکت از مبلغ 240000000 ریال به 
ماده  و  یافــت  افزایش  ریــال   10240000000
مربوطه در اساسنامه شرکت اصلاح می گردد. لیست 

نهایی بشرح فوق است.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1367180(



این خوراکی ها و نوشیدنی ها یبوست را رفع می کند

فوق تخصص گوارش گفت: مصرف داروهای اعصاب و داروهای ضد افســردگی و داروهایی 
که برای بیماران پارکینسونی استفاده می شود یبوست را به همراه دارد.محمود اسحاق حسینی 
فوق تخصص گوارش و کبد با اشــاره به اینکه یبوست معضلی است که می تواند انسان را از 
آغازین روزهای زندگی تا واپســین لحظات درگیر کند گفت: اگر فردی تا دوبار دفع در هفته 
دفع داشته باشد یبوست ندارد اما اگر این تعداد دفع کمتر شود فرد یبوست دارد. تا دوبار دفع در 
هفته قابل قبول است. وی افزود: یبوست باید علت یابی شود ولی معمولًا نیاز به درمان جدی 
به ویژه در کودکان ندارد. در ســنین بالاتر یبوســت حتماً باید بررسی شود. نوشیدن ۸ لیوان 
آب در شبانه روز می تواند به رفع یبوست کمک شایانی کند و دیگر تغذیه است که با خوردن 
میوه هایی همچون آلو، انگور، گلابی، انجیر و سبزیجات وزیتون و روغن زیتون تا ۸۰ درصد 
موارد به رفع یبوست کمک می کند. اسحاق حسینی با تاکید بر اینکه فعالیت و تحرک بدنی 
می تواند در جلوگیری از یبوست نقش موثری داشته باشد: نبود تحرک موجب یبوست می شود. 

تحرک موجب تسریع حرکات دستگاه گوارش شده و دفع را آسان می کند. 

خبر خوش برای بیمارانی که نیاز به کاشت حلزون دارند

جلسه بررسی مشکلات مربوط به تأمین قطعات یدکی و تعمیر پروتزهای حلزون شنوایی 
بیماران ناشــنوای کاشت حلزون شده برگزار و رییس هیات امنای صرفه جویی ارزی در 

معالجه بیماران خبرهای خوشی را برای بیماران نیازمند کاشت حلزون ارائه داد.
مهندس سید حسین صفوی، در جلسه بررسی مشکلات مربوط به تأمین قطعات یدکی و 
تعمیر پروتزهای حلزون شنوایی بیماران ناشنوای کاشت حلزون شده، که با حضور دکتر 
نبی زاده، رییس شورای عالی پزشکی معاونت درمان وزارت بهداشت، مهندس مزینانی، 
مدیر کل امور تجهیزات و ملزومات پزشکی وزارت بهداشت و شرکت های تأمین کننده 
پروتز حلزون شــنوایی، برگزار شد، گفت: انتظار ما این بود که صف کاشت برای بیماران 
نیازمند حتی المقدور کوتاه شــود، لذا با توجه به هماهنگی های انجام شده امسال تعداد 
بیشــتری پروتز تأمین خواهد شد.وی اعلام کرد: با توجه به دستور وزیر بهداشت، علاوه 
بر کاشت حلزون، هزینه هتلینگ بیمارستانی، هزینه حق العمل تیم جراحی و هزینه های 

جلسات گفتار درمانی نیز از طرف بیمار پرداخت نخواهد شد.
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6
سلامت

کدام شکلات سالم تر است؟

صدآنلاین:سالم ترین و بهترین شکلاتی که باید انتخاب 
کنید، شکلاتی است که حداقل ۷۵ درصد کاکائو داشته 
باشــد یعنی پاسخ سؤال » کدام شکلات سالم تر است 
» شکلات تیره است.اغلب افراد از این موضوع مطلع 
هستند که مصرف شــکلات مزایا و فوایدی را برای 
سلامت بدن به همراه دارد، اما استفاده از شکلات سالم 
در این موضوع بسیار مهم و حائز اهمیت است.همه ما 
بارها شنیده ایم که شکلات فوایدی برای سلامتی دارد. 
اگر چه که شکلات گاهی اوقات سرشار از قند و مواد 
نگهدارنده اســت که مزایای آن را کاهش می دهد اما 
با وجود همه این ها، چه نوع شــکلاتی از همه سالم تر 
است؟ پاسخ این سؤال را به صورت مختصر و مفید در 

این بخش خواهید خواند.
zz شکلات تیره و البته غیر شیرین

زمانی که صحبت به انتخاب نوع شــکلات می رسد، 
بسیار مهم اســت که تأثیر و میزان قند آن در بدن را 
مشــاهده کنیم. این ماده مغذی می تواند خطر چاقی 
را در افراد افزایش دهد. قند و شــکر زیاد هم ممکن 
اســت باعث به هم ریختن ســوخت و ساز بدن شود 
و به همین دلیل انتخاب شــکلات با شــیرین کننده 
مصنوعی به جای شکر واقعی اصلًا کار درستی نیست 
زیرا آســیب آن برای روده و معده بیشــتر است. پس 
بهترین استراتژی این است؛ شکلاتی را انتخاب کنید 
که درصد کاکائو بالاتری داشــته باشد.پس می توان 
گفت سالم ترین و بهترین شــکلاتی که باید انتخاب 
کنید، شکلاتی است که حداقل ۷۵ درصد کاکائو داشته 
باشد یعنی پاسخ سؤال » کدام شکلات سالم تر است » 

شکلات تیره است.
zz کاکائو و آنتی اکسیدان

کاکائو ماده غذایی اســت که حــاوی لیپید و محتوای 
مغذی اســت و آنتی اکسیدان بالایی دارد که به اندازه 
کافی از پیری سلول ها جلوگیری می کند و به کاهش 
خطر مرگ زودرس کمــک می کند و احتمال ابتلا به 
بیماری هــا را نیز کاهش خواهــد داد. کاکائو یکی از 
مواد غذایی اســت که آنتی اکسیدان بسیار بالایی دارد 
و می توان آن را در طبیعت یافت. در واقع بســیاری از 
افراد توصیه می کنند که قهوه را به دلیل وجود کاکائوی 
تلخ، در رژیم غذایی خود قرار دهید و مراقب باشید که 
کاکائو را با شــکلات اشتباه نگیرید.به یاد داشته باشید 
که شیرین کننده های مصنوعی اصلًا جایگزین سالم و 
مناسبی نیستند زیرا شاخص قند کربوهیدرات در آن ها 
بسیار بالاست. همه شکلات ها هم حاوی کاکائو نیستند 
و فقط شــکلات هایی که کاکائو دارند، گزینه سالمی 
می باشند زیرا حاوی آنتی اکسیدان هستند. زمانی که از 
این شکلات های سالم تر استفاده کنید، می توانید آن ها 

را همراه با میوه، لبنیات و دسرها میل کنید.

آیا تخم مرغ، صبحانه مناسبی است؟

متخصصان دانشــگاه »تافتس« در یک مقاله جدید 
توصیه کردند که ماهــی آزاد خام یا آووکادو به عنوان 
صبحانه ســالم، گزینه های بهتری هستند و در عین 
حال نیز تاکید کرده اند که در صورت امکان از خوردن 

تخم مرغ در این وعده غذایی پرهیز کنید.
 Food( »نمــودار غذایــی جدید »فــود کامپــس
Compass( ســالم ترین غذاها بــرای صبحانه را 
مشخص کرده است.متخصصان دانشگاه تافتس این 
نمودار غذایی را به منظور رتبه بندی ۸۰۰۰ نوع غذا با 
امتیاز یک تا ۱۰۰ ایجاد کرده اند که امتیاز ۱۰۰، نشانه 
سالم ترین گزینه است.آن ها ۵۴ ویژگی مغذی را برای 
هر غذا بررسی کردند که به ۹ دسته تقسیم می شدند: 
ویتامین ها، مواد معدنی، فیبر، پروتئین، افزودنی ها، مواد 
شیمیایی گیاهی، مواد فراوری شده، چربی های خاص 
و مواد تشــکیل دهنده غذایی.این متخصصان متوجه 
شدند هر غذایی که امتیاز بیش از ۷۰ داشته باشد برای 
خوردن »خوب« است و از مصرف هر غذایی با امتیاز 
کمتــر از ۳۰ باید اجتناب کرد.در مورد صبحانه، غلات 
صبحانه در این مقیاس امتیاز ۹۵ را به دســت آورد در 
حالی که تمشک، آب کرفس، ماهی آزاد خام، آووکادو، 
لوبیــا قرمز، و کلم بروکلی خام امتیاز ۱۰۰ را کســب 
کردند.تخم مرغ آب پز )با پوست یا بدون پوست( فقط 
۵۱ امتیاز در این فهرســت به دســت آورد و غذاهایی 
مانند نوشــابه های گازدار، نان سوخاری سفید و مربا و 
سوسیس فقط یک امتیاز از ۱۰۰ امتیاز را کسب کردند.

بازتاب

بهترین زمان مصرف انبه وقتی اســت که این میوه نرم و 
رسیده اســت. اگر به آرامی با انگشتان یا کف دست روی 
آن فشار دهید، پوست انبه کمی چروک شده و فرورفتگی 

ظاهر می شود.
انبه یک میوه هسته دار است و یک هسته بزرگ در وسط 
آن جای گرفته است. میوهٔ انبه بومی هند و آسیای جنوب 
شرقی است و مصرف آن قدمتی ۴۰۰۰ ساله دارد. چندین 
نوع انبه مختلف وجود دارد که هرکدام شکل، طعم، اندازه 

و رنگ خاص خود را دارند.
در ایــن مطلب خــواص کامل انبه را مورد بررســی قرار 
می دهیم و در پایان می بینیم کــه بهترین زمان مصرف 

انبه چیست.
zz ارزش غذایی انبه

همان طور که گفته شــد، انبه حاوی مواد مغذی بسیاری 
اســت. خواص شــگفت انگیز این میوه نیز از همین مواد 
مغذی ناشــی می شــود. یک فنجان )۱۶۵ گرم( انبهٔ تازه 

حاوی مواد غذایی زیر است:
کالری: ۹۹؛

پروتئین: ۱.۴ گرم؛
کربوهیدرات: ۲۴.۷ گرم؛

چربی: ۰.۶ گرم؛
فیبر: ۲.۶ گرم؛
قند: ۲۲.۵ گرم؛

ویتامین سی: ۶۷ درصد از ارزش روزانه )DV(؛
مس: ۲۰ درصد DV؛

فولات: ۱۸ درصد از DV؛
ویتامین B۶: ۱۲ درصد از DV؛
ویتامین A: ۱۰ درصد از DV؛
ویتامین E: ۱۰ درصد از DV؛
ویتامین K: ۶ درصد از DV؛

نیاسین: ۷ درصد DV؛
پتاسیم: ۶ درصد از DV؛

ریبوفلاوین: ۵ درصد DV؛
منیزیم: ۴ درصد از DV؛
تیامیــن: ۴ درصــد از 

.DV
یکی از مهم ترین 

حقایق تغذیه ای 
است  این  انبه 
 ۱ فقط  کــه 
 ۱۶۵( فنجان 

گــرم( انبهٔ تازه 
درصد   ۶۷ تقریبــاً 

ارزش روزانــه ویتامین 
می کند.  تأمیــن  را   C

این ویتامین محلول در آب 
علاوه بر تقویت سیســتم ایمنی، به بدن شما 

کمک می کند آهن را جذب کند و رشــد سلولی را تقویت 
می کند.

انبه همچنیــن منبع خوبی از مواد معدنــی مانند مس و 
منیزیم اســت که مواد مغذی مهمــی در دوران بارداری 

هستند؛ زیرا، رشد و نمو سالم جنین را حمایت می کنند.
zz آنتی اکسیدان های انبه

انبه مملو از پلی فنول ها است که ترکیبات گیاهی هستند 
و به عنــوان آنتی اکســیدان به محافظــت از بدن کمک 
می کنند. این میوه چندین نوع آنتی اکسیدان مختلف دارد 

که عبارت اند از:
منگیفرین؛
کاتچین ها؛

آنتوسیانین ها؛
گالیک اسید؛

کامفرول؛
رامنتین؛

بنزوئیک اسید.
zz از خواص انبه، شاه میوه ها، چه می دانید؟

آنتی اکسیدان ها مهم هســتند؛ زیرا، از سلول های شما در 
برابر رادیکال هــای آزاد محافظت می کنند. رادیکال های 
آزاد بسیار واکنش پذیر هستند و در طی فرایندهای سلول 
تولید می شوند و اگر خنثی نشــوند می توانند به سلول ها 

آسیب بزنند.
در میان پلی فنل های انبه منگیفرین مهم ترین اســت و 

گاهی اوقات »سوپر آنتی اکســیدان« نامیده می شود زیرا 
به ویژه قدرتمند است.

مطالعات آزمایشگاهی و حیوانی نشان داده اند که منگیفرین 
ممکن است با آسیب رادیکال های آزاد مرتبط با سرطان، 

دیابت و سایر بیماری ها مقابله کند.
zz خواص کامل انبه

تحقیقات زیادی بر روی خواص انبه انجام شــده است و 
بســیاری از خواص این میوه از نظــر علمی کاملًا اثبات 
شده اند همچنین بســیاری خواص دیگر نیز به این میوه 
نسبت داده می شوند که، با وجود شواهد معتبر علمی، هنوز 

کاملًا تأیید نشده اند.
انبه یک میوه با کالری نســبتاً کم اســت که درعین حال 
می تواند مواد مغــذی فراوانی را برای بــدن تأمین کند. 
بنابراین در رژیم های کاهــش وزن انبه یک گزینه عالی 

است.
انبه سرشــار از ویتامین ها و کاروتنوئیدهاست که می تواند 
به پیشــگیری از دیابت کمک کند. با وجود داشتن مقادیر 
کربوهیدرات و قند متوســط، اگــر در مقادیر معمول انبه 
مصرف شــود، می تواند موجب پیشــگیری از دیابت هم 
بشــود. البته باید توجه داشته باشید که، انبه خشک مقدار 

قند بالاتری دارد بنابراین انتخاب مناسب انبه تازه است.
انبه منبع خوبی از فولات، چندین ویتامین از خانواده B و 

همچنین ویتامین های A، C، K و E است که 
همگی ممکن اســت به تقویت ایمنی 

همچنین  کننــد.  کمک 

حــاوی  انبــه 
پتاســیم و  منیزیم، 

منگیفرین  آنتی اکســیدان 
است که همگی موجب سالم ماندن قلب می شوند.

انبه دارای آنزیم های گوارشــی، آب، فیبر غذایی و ســایر 
ترکیبات اســت که به جنبه های مختلف سلامت گوارش 
کمک می کند. همچنین انبــه حاوی لوتئین، زآگزانتین و 
ویتامین A اســت که همگی از ســلامت چشم حمایت 
می کنند. لوتئین و زآگزانتین ممکن است از چشمان شما 
در برابر نور خورشــید محافظت کنند؛ درحالی که، کمبود 

ویتامین A می تواند مشکلات بینایی ایجاد کند.
zz خواص انبه برای مردان و زنان

خواص انبــه برای زنان و مردان وابســته به مواد مغذی 
بســیاری اســت که در این میوه وجــود دارد و حتی به 
انبه میوهٔ عشــق نیز گفته می شود؛ چراکه موجب تقویت 
میل جنسی می شــود. ازنظر تغذیه ای، انبه منبع خوبی از 
ویتامین های A و C است. این ویتامین ها مستقیماً سطح 
هورمون های جنسی را افزایش نمی دهند؛ اما، هر دو برای 

سلامت جنسی شما مهم هستند.
ویتامین A برای عملکرد طبیعی اندام های جنســی شما 
ضروری اســت و بدون مقدار کافی ویتامین های محلول 
در چربی حتی نمی توانید هورمون های جنسی تولید کنید؛ 
بنابرایــن، یکی از خواص انبه برای مــردان، که در واقع 
خاصیت انبه برای اسپرم محسوب می شود، کمک به تولید 

اسپرم های سالم و قوی است.

ازطرفی ازجمله خــواص انبه برای زنان کمک به باروری 
اســت. انبه حاوی مقادیر مناســبی فولات است که این 
ویتامیــن نقش مهمی در باروری و ســلامت جنین دارد. 
خواص انبه برای تخمدان نیز قابل توجه اســت و مصرف 
انبه به حفظ ســلامت تخمدان ها و آزادشدن تخمک های 

سالم کمک می کند.
zz خواص هسته انبه

دانه هــای انبه از زمان های قدیم در بســیاری از داروها و 
درمان های آیورودا اســتفاده می شده اســت. پودر، کره و 
روغن هسته انبه از رایج ترین راه ها برای استفاده حداکثری 

از خواص هسته انبه است.
 اگر می خواهید از این مزایا بهره مند شوید، حتماً دانه های 

نارس انبه را انتخاب کنید.
انبه رسیده حاوی دانه های انبه تلخ است؛ بنابراین، انتخاب 
دانهٔ انبه های نارس مناسب تر اســت. استفاده از کرهٔ دانه 
انبه برای ســلامت مو و پوست سر بســیار عالی است و 
موجب برطرف شــدن شوره، ســفیدی زودرس و آلوپسی 
می شود. روغن هسته انبه نیز یک روغن بسیار عالی برای 
مرطوب کردن پوســت و حفظ سلامت پوست است. کرهٔ 
هسته انبه را می توانید به عنوان بالم لب برای برطرف کردن 

خشکی لب ها استفاده کنید.
بر  انبه  مالیدن پوست هســته 
روی دندان هــا به حفظ 
دندان ها  ســلامت 
می کند.  کمــک 
هســته  پــودر 
در  انبــه 
برطرف کردن 
اســهال بسیار 
و  است  مؤثر 

همچنین 
ند  ا می تو
عــث  با
هش  کا

کلسترول 
شود.  خون 
همچنیــن 

خواص  دیگر 
انبــه،  هســته 
حفظ  به  کمک 
و  قلب  سلامت 
کاهش  و  عــروق 

خطر فشارخون است.
خواص هسته انبه به اینجا ختم 

نمی شود و در آکنه و دیابت نیز مفید است.
zz بهترین زمان مصرف انبه

به محض رسیدن یک انبه رایحه ای دلپذیر از خود متصاعد 
می کند. رایحهٔ تند یک نشــانهٔ معمولی از رســیدن کامل 
اســت. از طرف دیگر، یک انبه نارس بویی نســبتاً خنثی 
دارد؛ درحالی که، یک میوهٔ بیش ازحد رسیده بوی ترش و 

تخمیرشده را منتشر می کند.
بهترین زمان مصرف انبه وقتی اســت که این میوه نرم و 
رسیده اســت. اگر به آرامی با انگشتان یا کف دست روی 
آن فشار دهید، پوست انبه کمی چروک شده و فرورفتگی 

ظاهر می شود.
گوشت انبه در اطراف ساقه باید سفت به نظر برسد و ساقه 
آن به ســمت بیرون بزند. این نشــانه ای از گوشت کاملًا 
توسعه یافته و آبدار است. درحالی که انبه های رسیده عموماً 
رنگ شــدیدتری دارند، رنگ به تنهایی نشان دهنده این 

نیست که آیا انبه به اندازه کافی رسیده است یا خیر.
انبه میوه چه فصلی است؟

با وجود ســردخانه های صنعتــی و همچنین چندین 
نوع انبه مختلف که در فصول دیگر ســال کشــت 
می شــوند و همچنین آب وهوای مختلف کشورهای 
دنیا در فصل ها، دیگر پاســخ این سؤال که انبه میوه 
چه فصلی اســت؟ تابستان نیســت و شما علاوه بر 
تابســتان می توانید انبه را در تمام فصول ســال در 

خواروبارفروشی ها ببینید.

خواص باورنکردنی میوه انبه که نمی دانستید

»تب گوجه فرنگی« چیست؟

پزشکی  نامه  هفته 
در  لنســت 

شــی  ر ا گز
کرد  اعلام 
ن  کنــو تا
مورد   ۸۲

ی  بتــلا ا
پنج  کــودکان زیر 

ســال به یک بیماری ویروسی موسوم به »آنفلوآنزای 
گوجه فرنگی« در هند به ثبت رسیده که نگرانی های 

جدیدی را در این کشور به وجود آورده است.
اولیــن مورد ابتلا به این ویروس در تاریخ شــش مه 
سال جاری میلادی )۲۰۲۲( در ایالت »کرالا« در هند 
شناسایی شــده که از آن تاریخ تاکنون ۸۲ کودک به 
آن مبتلا شده اند.آنفلوآنزای گوجه فرنگی که به »تب 
گوجه فرنگی« نیز معروف است به دلیل اینکه منجر به 
بروز تاول های قرمز و دردناکی در سراسر بدن می شود، 
با این نام شــناخته شده اســت. این تاول ها همچنین 
شبیه تاول هایی است که ویروس آبله میمونی در بدن 
بزرگســالان به وجود می آورد.بر اساس گزارش هفته 
نامه پزشکی لنســت، آنفلوآنزای گوجه فرنگی یا تب 
گوجــه فرنگی پس از ابتلای کودکان زیر پنج ســال 
بــه این ویروس در هند گســترش یافت. همچنین از 
آنجایی که سیســتم ایمنی بزرگســالان به طور کلی 
قوی تر از سیستم ایمنی کودکان است، این عفونت در 
آنها به ندرت تشخیص داده می شود.علائم آنفلوآنزای 
گوجه فرنگی شبیه علائم کووید ۱۹ است و معمولًا با 
بدن درد، تب و خســتگی شروع می شود. علائم دیگر 
این بیماری نیز عبارتند از: تورم مفاصل، حالت تهوع، 
اسهال، کم آبی بدن، درد مفاصل و تب بالا.با این حال 
تعداد کمی از افراد مبتلا به این بیماری ایجاد بثورات 
روی پوست خود را گزارش کرده اند. بر اساس گزارش 
لنســت، این بیماری همچنین می تواند از اثرات بعدی 
بیماری هایی مانند تب دنگی باشد.در حال حاضر، این 
بیماری به عنوان یک عفونت ویروسی درمان می شود 
و گزارش هفته نامه پزشکی لنست در مورد این بیماری 
نشان داد که داروی خاصی برای درمان آن وجود ندارد. 
همچنین در این گزارش آمده اســت که این آنفلوآنزا 
»خودمحدودکننده« اســت با این حال گفته شده که 
می بایست آن را جدی گرفت. به گزارش ایندیا تودی، 
هفته نامه پزشکی لنست همچنین قرنطینه فرد مبتلا، 
استراحت و استفاده زیاد از مایعات را برای درمان این 

بیماری عنوان کرده است.
zz منبع: ایسنا

اگر این ۱۰ نشانه را دارید به این 
بیماری مبتلا هستید

بیمــاری  تشــخیص 
پارکینسون برای 
افــراد عــادی 
اســت  ممکن 
ســخت باشــد، اما 
۱۰ علامت هشــدار دهنده 
ممکن اســت علائم اولیه ابتلا به این بیماری 

را نشان دهد.
بنیاد پارکینسون توصیه می کند که از علائم آگاه باشید، 
اما بدانید داشتن هر یک از آنها به معنای وجود بیماری 
نیست.به گزارش هلث دی نیوز، لرزش انگشت، شست، 
دســت یا چانه می تواند نشان دهنده پارکینسون باشد، 
اگرچه می تواند یک عارضه جانبی استرس، آسیب، دارو 
یا ورزش زیاد نیز باشد. پارکینسون همچنین می تواند 
باعث تغییر در دست خط شود به طوریکه اندازه حروف 
کوچک تر و کلمات شــلوغ تر می شوند. افراد مبتلا به 
پارکینســون نیز ممکن اســت در خواب کتک بزنند، 
مسئله ای که همســر ممکن است متوجه شود. حس 
بویایی ممکن اســت کاهش یابد. البته، ویروس ها از 
جمله سرماخوردگی، آنفلوانزا و کووید ۱۹ نیز می توانند 
بر حــس بویایی تأثیر بگذارند. یکــی دیگر از علائم 
احتمالی پارکینسون سفتی در بدن، بازوها و پاها است. 
بازوهای یک فرد ممکن است دیگر به شکل معمولی 
تکان نخورند یا پاهای او ممکن اســت احساس کنند 
که به زمین چســبیده اند. برخی از بیماری های دیگر 
مانند آرتریت نیز می تواند باعث ســفتی شود. تغییر در 
صدا ممکن است نشانه پارکینسون باشد. ممکن است 
نازک تر، یا خشن تر شــود. علامت دیگر تغییر حالت 
چهره اســت که در آن چهره یک فرد جدی، افسرده 
یا دیوانه به نظر می رسد اما با خلق و خوی او مطابقت 
ندارد. اما برخی داروها نیز می توانند باعث شوند که فرد 

نگاه جدی یا خیره داشته باشد.
یبوست، ســرگیجه یا غش کردن، و خم شدن یا قوز 
کردن زمانی که فرد ایســتاده است، سه علامت دیگر 

بیماری پارکینسون هستند.
اگر بیش از یکی از این علائم را دارید، بنیاد پارکینسون 
پیشنهاد می کند با یک پزشک در مورد احتمال ابتلاء به 

بیماری پارکینسون صحبت کنید.

دریچه



مبارزه با پرخوری با تحریک عمیق مغزی

 پژوهشگران آمریکایی در یک مطالعه جدید موفق شده اند با شناسایی یک بیومارکر جدید مغزی و 
تحریک الکتریکی و عمقی آن، پدیده از دست دادن کنترل در غذاخوردن را برای افراد دچار عارضه 
چاقی کاهش دهند. بر اساس مقاله ای علمی که اخیراً منتشر شده است، تحریک مغز با روش های 
خاص می تواند از طریق هدایت الگوهای فعالیت عصبی مرتبط با هوس های غذایی، باعث بهبود 
خودکنترلی در مصرف غذا و کاهش وزن در افراد مبتلا به اختلال پرخوری و چاقی شــدید گردد. 
این یافته ها که بخشی از یک کارآزمایی بالینی در حال انجام هستند، امکان پذیری و ایمنی درمان 
افرادی که کنترل خود بر غذا خوردن را از دست می دهند، از طریق تحریک عمیق مغزی به روش 
حلقه بسته و با هدایت فیزیولوژیکی نشان می دهند. از دست دادن کنترل در غذاخوردن یا به اختصار 
پدیده LOC در همه پرخوری ها فراگیر است و با از دست رفتن چنین کنترل بازدارنده ای، فرد در 
پاسخ به نشانه های اشتها برانگیز و هوس غذاخوردن نمی تواند مقاومت کند. علیرغم شیوع و شدت 
خوردن در پدیده LOC، اکثر درمان های چاقی به طور مستقیم به آن رسیدگی نمی کنند و این بی 

توجهی، کارایی تهاجمی ترین اقدامات علیه چاقی مانند جراحی را نیز محدود می نماید.

آیا انسان با افزایش سن، بدبین می شود؟

قطعاً تاکنون احساس کرده اید که افراد مسن به نسبت سایرین کم حوصله تر، بداخلاق تر 
و بدبین تر هستند. در این یادداشت تلاش می کنیم به بررسی این موضوع از منظر علمی 
بپردازیم. کلیشــه های زیادی به بی حوصلگی و بدبینی افراد مسن اشاره می کند. در این 
میان پرسشــی برای بســیاری از افراد وجود دارد که آیا این موضوع یک واقعیت علمی 
است یا تنها این طور تصور می شود که رفتار انسان ها با افزایش سن تغییر می کند.از نظر 
شخصیتی، شواهد نشان می دهد که به طور متوسط، هر چه سن بالاتر می رود، گرایش ها 
و علائق ما بسته تر می شود. با بیشتر شدن سن، ما کمتر تمایل داریم دیدگاه های جایگزین 
را پذیرفته یا تجربیات جدید را کشف کنیم.در این میان اما نکته مهم دیگر، روشی است 
که شخصیت ما در سنین پیری بر اساس آن به بلوغ می رسد. واقعیت روان شناختی انسان 
این است که با افزایش سن، روان رنجوری ما کاهش یافته و میزان و سطح رضایتمندی 
ما افزایش می یابد. به بیان دیگر، افراد مسن تر نسبت به دوران جوانی خود آرام تر، گرم تر، 

دوستانه تر و قابل اعتماد تر هستند.
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خواندنی

چرا در هنگام سفر بیشتر 
درد داریم؟

ســیناپرس: نتایج یک مطالعه جدید نشــان 
می دهد بســیاری از افــراد اعتقــاد دارند که 
مشکلات جســمی و احســاس درد در هنگام 
مســافرت افزایش یافته و حتی می تواند ســفر 

آن ها را تحت تأثیر قرار دهد.
 نتایج یک نظرسنجی از ۲۰۰۵ بزرگسال نشان 
داد که ۶۷ درصد از افراد معتقدند پس از رسیدن 
به مقصد به شدت نیاز به انجام حرکت ورزشی 
و کشش داشته و بیش از یک سوم می گویند که 
در طول سفر خود معمولًا درد بیشتری نسبت به 

زمان عادی تجربه کرده اند.
۷۸ درصد از پاسخ دهندگان اعلام کردند پس از 
میانگین پنج ساعت سفر، احساس درد می کنند.

در این میان، اتوبوس بدترین گزینه برای ســفر 
بــوده و تقریبــاً دو نفر از هر پنــج نفر )٪۳۹( 
احســاس تنگی نفس می کردند. سایر وسایل 
حمل و نقل که باعث درد مســافران می شــود 
عبارتند از: هواپیما )۳۳%(، ماشین )۲۹%( و قطار 

.)%۲۴(
فعالیت های متداول مرتبط با سفر مانند نشستن 
طولانی مدت در هواپیما )۳۳%(، حمل چمدان 
)۲۸%( و انتظــار در صف هــای طولانــی در 
فــرودگاه )۲۴%( نیز احتمالًا باعث ایجاد درد در 
افراد می شود. پاسخ دهندگان می گویند که درد 
معمولًا پس از مســافرت در ناحیه کمر )%۳۸(، 

پاها )۳۰%( و گردن )۲۴%( بدترین درد است.
بر اســاس این مطالعه، دردهای سفر با رسیدن 
به مقصد متوقف نمی شود اما این موضوع باعث 
نمی شــود که مردم از تعطیلات خود به بهترین 
شکل اســتفاده کنند. این نظرسنجی همچنین 
نشــان داد کــه ۶۷ درصد هنــوز تمایل دارند 
تجربیات جدیدی را در تعطیلات امتحان کنند 
و به طور متوســط چهار فعالیت بدنی جدید در 

زمانی که دور از خانه هستند را انجام دهند.
چهل و پنــج درصد افراد به طور فعال به دنبال 
فعالیت هایی هستند که در تعطیلات به تلاش 
فیزیکی کامل آنها نیــاز دارد. بیش از نیمی از 
شرکت کنندگان در این نظر سنجی می گویند 
که تجربه های جدید در سفر باعث می شود که 
در عضلاتــی که حتی از وجــود آن ها هم خبر 

نداشتند، احساس درد کنند.
از هر ۱۰ نفر ۶ نفر شکایت داشتند که بدنشان 
بعــد از انجام فعالیت های جدید شــروع به درد 
می کند و ۴۵ درصد به ویژه وقتی صبح روز بعد 
از خواب بیدار شدند، درد را احساس کردند. افراد 
ماجراجو می گویند که معمولًا بیشــترین درد را 
در پاها )۴۷٪(، پشــت )۳۸٪( یا بازوها )۳۰۳۰ 

احساس می کنند.
نکته جالب این اســت که همه ایــن موارد با 
محبوب ترین فعالیت هایی مرتبط است که مردم 
در تعطیــلات انجام می دهند. ایــن فعالیت ها 
عبارتند از: شنا کردن. )۳۰%(، پیاده روی )%۲۹( 

و کمپینگ )%۲۸(.
کارن بوهادانــا، مدیر ارشــد بایــن مطالعه در 
بیانیه ای توضیح می دهد: آزمودن چیزهای جدید 

ممکن است بهترین بخش هر تعطیلات باشد.
 از هر ســه پاســخ دهنده، دو نفر اعلام کردند 
برای آماده شــدن برای دردهای ناشی از سفر، 
داروهای مسکن حمل کرده و ۴۵ درصد از آنها 
داروهای ضد درد را به طور خاص برای دردهای 

بدن استفاده می کنند.
در این میان چهل و چهار درصد افراد می گویند 
اگر داروهای مســکن همراه خود داشته باشند، 
تمایل بیشــتری به انجام فعالیت های جدید در 

تعطیلات دارند.

علم

معمای بزرگ نیمه پنهان ماه 
کشف شد

ایرنا: دانشــمندان موفق شدند با استفاده از هوش 
مصنوعــی از تصاویر ثبت شــده توســط دوربین 
مدارگرد شناسایی ماه استفاده کنند و اطلاعاتی در 
خصوص منطقه جنوب ماه که در ســایه قرار دارد، 
به دســت آورند. یک تیم بین المللی پژوهشــی به 
سرپرستی مؤسســه فناوری فدرال زوریخ، توانسته 
اســت به کمک هوش مصنوعی مناطقی از ماه را 
که به صورت دائم در ســایه قرار دارند، کشف کند. 
اطلاعاتی که آن ها درباره ویژگی های ســطح این 
مناطق به دســت آورده اند، به شناسایی مکان های 
مناســب برای انجام مأموریت هــای آینده در ماه 

کمک خواهد کرد.
انسان ها در سال ۱۹۷۲ )۱۳۵۰(، برای آخرین بار بر 
روی ماه فرود آمدنــد. برنامه آپولو بعد از آن دیگر 
ادامه پیدا نکرد؛ اما شعله اشتیاق به ماه دوباره شعله ور 
شد. در سال ۲۰۲۰، چین یک ربات به ماه فرستاد 
و پرچمش را در آنجا به اهتزاز درآورد. ناســا )اداره 
کل ملی هوانوردی و فضا( هم در حال برنامه ریزی 
برای اجــرای برنامه فضایی آرتمیــس در منطقه 
قطب جنوب ماه، احتمالًا بین ســال های ۲۰۲۵ و 
۲۰۲۸ است. فضانوردان پس از آن، اکتشافشان را 
بر این منطقه متمرکز خواهند کرد.خورشید به دلیل 
انحراف محوری ماه در نزدیکی افق معلق اســت 
و در نتیجه طبقات پایین تــر دهانه های برخوردی 
هرگز نور خورشــید را نمی بینند و در سایه دائمی 
قرار می گیرند و این چیزی است که منطقه جنوب 
ماه را بســیار جذاب می کند. در نتیجه، این مناطق 
که در سایه قرار گرفته اند بسیار سرد هستند، حتی 
ســردتر از ســطح پلوتو، با دمای حدود منفی ۱۷۰ 
درجه تا منفی ۲۴۰ درجه سلسیوس و دمایشان به 
صفر مطلق نزدیک می شود. در دماهای بالاتر، یخ 
تصعید و خیلی ســریع در خلأ فضــا به گاز تبدیل 
می شود. اما در این سرمای شدید، بخار آب و سایر 
مواد فرار ممکن است در داخل یا حتی روی خاک 
ماه به دام بیفتند یا منجمد شوند. به جای تصویری 
از ســایه تاریک )ســمت چپ(، محققان می توانند 
دهانه های برخــوردی کوچک، تخته ســنگ ها و 
الگوهای مختلف خاک را در داخل دهانه تشخیص 
دهند. این پتانســیل یخ باعث می شود که طبقات 
ســایه دار دهانه های برخوردی، مکان های جذابی 
برای کاوش باشند. ممکن است یخ سرنخ هایی در 
مورد چگونگی ورود آب به سیســتم زمین و ماه به 
دســت دهد؛ ضمن اینکه احتمالًا فضانوردان آینده 
می تواننــد به عنــوان یک منبع مهــم از آن برای 
مصــرف، محافظت در برابر تشعشــع یا به عنوان 

پیشران موشک استفاده کنند.
مــا چیز زیــادی درباره منطقه قطبــی جنوب ماه 
نمی دانیم؛ اما اکنون، این تیم بین المللی پژوهشی 
تشکیل شده است تا روشی برای شناخت بهتر این 

منطقه طراحی کند.
این تیم از تصاویری استفاده می کند که با دوربین 
مدارگرد شناســایی ماه )فضاپیمای رباتیک ناســا( 
گرفته شده اســت. بیش از یک دهه است که این 
دوربین تصاویر ســطح ماه را ثبــت می کند. این 
دوربیــن فوتون هایی را می گیرد کــه از کوه های 
مجــاور و دیوارهای دهانه برخــوردی به مناطق 

سایه دار پرتاب می شوند.
اکنون این تیم، بــا کمک هوش مصنوعی، موفق 
شده است از این داده ها استفاده مؤثری کند تا بتوان 

مناطقی را که قبلًا تاریک بودند، مشاهده کرد.
دانشــمندان، پس از تجزیه وتحلیل این تصاویر به 
این نتیجه رسیدند که هیچ آب یخ زده ای در مناطق 
ســایه دار ماه دیده نمی شــود؛ هرچند وجود آن با 
ابزارهای دیگر به اثبات رســیده است. آن ها اظهار 
می کنند که هیچ شواهدی مبنی بر وجود یخ خالص 
بر روی سطح ماه در مناطق سایه دار وجود ندارد و 
این یعنی هر یخی یا باید با خاک ماه مخلوط شده 

باشد یا زیر سطح ماه قرار گرفته باشد.
نتایــج این پژوهش به بررســی فراگیر مکان های 
بالقــوه برای فرودآمــدن آرتمیــس و گزینه های 

اکتشاف در ماه کمک می کند.
این تیم پژوهشــی تا به حال، بیش از شش مکان 
را برای فرود آرتمیس شناســایی کرده اســت که 
به صورت بالقوه برای مأموریت های آن مناســب 
هستند.به لطف تصاویر جدید، فضانوردان می توانند 
مکان هــای ویژه ای را برای نمونه برداری و ارزیابی 

توزیع یخ در نظر بگیرند.

دریچه

محققان دریافتند

مغز با دیدن غذاهای خوشمزه روشن می شود
محققان در حین مطالعهٔ بخشی از مغز که 
اشیا را تشــخیص می دهد، نواحی قشری 
را کشــف کردند که به صــورت انتخابی 
به چهره ها پاسخ می دهند. بعدها، مناطق 
دیگری را کشف کردند که به طور انتخابی 

به مکان ها، اجسام یا کلمات واکنش 
نشان می دهند.

در نهایــت نورون هــای 
بصری که با دیدن غذا 
را  می شوند  تحریک 

یافتند.
بیشــتر این مناطق 

زمانی کشــف شدند 
کــه محققان بــه طور 

خاص به دنبال آن ها بودند.
برای کشــف ســاختار بنیادی جریان 

بصــری شــکمی، محققان کانویشــر و 
خوسلا تصمیم گرفتند یک مجموعه داده 
بزرگ و در دســترس عموم از پاسخ های 
تصویربرداری تشدید مغناطیسی عملکردی 
تمام مغــز )fMRI( از هشــت داوطلب 
انســانی را که هزاران تصویر را مشاهده 

می کردند، تجزیه و تحلیل کنند.
آن هــا می گویند: ما می خواســتیم ببینیم 
زمانی که از یک اســتراتژی مبتنی بر داده 
و بدون فرضیه اســتفاده می کنیم، چه نوع 
گزینش هایی ظاهر می شوند، و آیا آن ها با 
آنچه قبلًا کشف شــده بود مطابقت دارند 

یا خیر.
هدف دوم این بود که ببینیم آیا می توانیم 
گزینه های جدیدی را کشف کنیم. خسلا 
می گوید: در این خصوص یا قبلًا فرضیه ای 
مطرح نشده بود، یا به دلیل وضوح فضایی 
پایین داده هــای fMRI، پنهان مانده اند. 
برای انجام ایــن کار، محققان یک روش 
ریاضی را بــه کار بردند که به آن ها اجازه 

می دهــد جمعیت های عصبی را کشــف 
کنند که از داده های fMRI سنتی قابل 

شناسایی نیستند.
یــک تصویــر fMRI از تعــداد زیادی 

ســه  واحدهای 
بعــدی کــه یک 
مکعــب از بافــت 

می دهند،  نشان  را  تشــکیل مغز 
شده است. این مکعب ها حاوی صدها هزار 
نورون اســت و اگر برخی از آن نورون ها 
متعلق به تعداد کوچک تری باشــند که به 
یک نوع ورودی بصری پاســخ می دهند، 
ممکن است پاسخ های آن ها توسط تعداد 

دیگر نوردن در همان قسمت خنثی شود.
با اســتفاده از این رویکرد، محققان چهار 
دســته نورون را یافتند که با خوشــه های 
شناسایی شده قبلی مطابقت داشتند که به 
چهره ها، مکان ها، بدن ها و کلمات پاســخ 

می دادند.
محقق کانویشر می گوید: این یافته ها به ما 
می گوید، چیزهایی که قبلًا یافته ایم فقط 

ویژگی های مبهم آن مسیر نیستند، بلکه 
ویژگی های اصلی و غالب هستند. به طرز 
جالبی، پنجمین دسته ها نیز کشف شد و به 
نظر می رســید که این تعداد برای تصاویر 

غذا انتخابی باشد.
خوســلا می گوید: در ابتدا کامــلًا از این 
موضوع متحیر شــدیم، زیــرا غذا 
یک دسته بندی بصری همگن 
نیست. چیزهایی مانند سیب، 
ذرت و ماکارونی، نسبته به 
هم بسیار متفاوت هستند، 
با این حال ما یک دسته 
واحد پیــدا کردیم که به 
طور مشــابه به همه این 
مواد غذایی متنوع واکنش 

نشان می دهد.
نظر می رســد دســته  به 
نورون مخصــوص غذا، که 
محققــان آن را جــزء غــذای 
می نامنــد،   )VFC( شــکمی 
در دو خوشــه نورون پخش شده 
اســت. محققان می گویند ایــن واقعیت 
که دســته های مخصوص غذا بین سایر 
پخش  خــاص  دســته بندی  نورون های 
شده اند، ممکن است به توضیح اینکه چرا 

قبلًا دیده نشده اند کمک کند.
ما فکــر می کنیــم تشــخیص گزینش 
پذیری غذا قبل از این با روش های قبلی 
سخت تر بود. زیرا دسته هایی که برای غذا 
انتخابی هســتند با سایر دسته های مجاور 
که پاسخ های متمایز به سایر ویژگی های 
محرک دارند مخلوط می شــوند. اما روش 
فعلی بر آمیختگی نورون هــا فائق آمد و 

آن ها را مشخص کرد.
 Current مجلــه  در  مطالعــه  ایــن 

Biology منتشر شده است.

یک تکه پیتزا خوش طعم، یک انبوه سیب 
زمینی ســرخ شده ترد بستنی در یک روز 
گرم تابستانی اشتها برانگیزند. بر اساس 
یک مطالعه جدید توسط دانشمندان علوم 
اعصاب MIT، وقتی به هر یک از این غذاها 
نگاه می کنید، بخش تخصصی قشر بینایی 

شما روشن می شود.
نورون های پاســخ دهنده تازه کشف شده 
به غذا در جریان بصری شــکمی، در کنار 
تعــدادی از نورون ها قرار دارند که به طور 
خاص به چهره ها، بدن ها، مکان ها و کلمات 
پاســخ می دهند. به گفتــه محققان، این 
یافته غیرمنتظره ممکن است نشان دهنده 

اهمیت ویژه غذا در فرهنگ بشری باشد.
نانســی کانویشر، اســتاد علوم اعصاب 
شــناختی والتــر ای. روزنبلیــت و عضو 
مؤسسه تحقیقات مغز مک گاورن MIT و 
مرکز مغزها، ذهن ها و ماشین ها می گوید: 
غــذا در تعاملات اجتماعی و شــیوه های 
فرهنگی انســان نقش محوری دارد. این 
فقط خوراک صرف نیست.غذا هسته اصلی 
اعمال  از عناصر هویت فرهنگی،  بسیاری 
مذهبی و تعاملات اجتماعی و بســیاری از 
کارهایی است که انسان ها انجام می دهند. 
این یافته ها بر اساس تجزیه و تحلیل یک 
پایگاه داده عمومی بزرگ از پاســخ های 
مغز انســان به مجموعه ای متشــکل از 
10000 تصویر، ســؤالات بیشتری را در 
مورد چگونگی و چرایی ایجاد این جمعیت 
آتی،  مطالعات  می کنــد.در  ایجاد  عصبی 
محققان امیدوارند بررسی کنند که چگونه 
واکنش افراد به برخی غذاها بسته به علاقه 
و ناپســندی آن ها یا آشنایی آن ها با انواع 

خاصی از غذاها متفاوت است.

ممکن اســت که فیلم »مورد عجیب بنجامین باتن« را دیده 
باشــید. داستان این فیلم، داســتان زندگی مردی است که از 
بیماری نادری رنج می برد و هرســال جوان تر می شــود. حالا 
و در یک سناریوی مشــابه، گونه ای از عروس دریایی به نام 
turritopsis dohrnii شناسایی شده که به نظر می رسد 

به جاودانگی رسیده است.
گروهی از محققان اسپانیایی در رمزگشایی ژنوم یک عروس 
دریایی که به خاطر توانایی اش برای احیای خود پس از مرگ 
شناخته می شود، به موفقیت هایی دست یافته اند. این تحقیق 

روز دوشنبه در PNAS منتشر شده است.
این موجود کوچــک دریایی که با نام عروس دریایی جاودانه 
شــناخته می شــود، حتی بعد از تولید مثل جنســی، می تواند 
ساعت بیولوژیک بدنش را به عقب برگردانده و به گروهی از 
سلول های جوان تبدیل شود.روزنامه ایندیپندنت نیز در گزارشی 
به این نکته اشاره کرده که ماریا پاسکوال تورنر و همکارانش 
در دانشــگاه اوویه دو اســپانیا، به بررســی ژنوم این عروس 
دریایــی جاودانه پرداخته انــد و آن را با ژنوم گونه ای نزدیک، 
 Turritopsis یعنی عروس دریایی زرشــکی )با نام علمی
rubra( که قابلیت معکــوس کردن روند پیری اش را ندارد، 

مقایسه کردند.

محققان بــا بررســی این دو 
عروس  کــه  دریافتند  مــدل 
دارای  جاودانــه،  دریایــی 
جهش هایی اســت که تقسیم 
ســلولی را محدود کــرده و از 
در حقیقت  که  تلومرها  تجزیه 
روی  محافظتی  کلاهک های 
کروموزوم ها هستند، جلوگیری 
تعداد  در عین حال  می کنند. 
ترمیم  بــا  مرتبط  ژن های 

DNA و محافظــت از 
آنها نیز دوبرابر بود.

عروس دریایی جاودانه علاوه بر خاموش کردن ژن های 
رشد برای بازگشت به حالت و شکل قبلی شان، ژن های 

دیگری را نیز فعال می کند که به سلول های بازگشت 
یافتــه اجازه می دهد تا زمانی کــه کلونی دوباره به 
بخش های مجزا تفکیک و تقسیم می شود، دوباره 

به صورت تخصصی به فعالیت بپردازند.
عروس هــای دریایی بالغ، زمانــی که تهدیدی در 
راســتای تغییر شرایط محیط را حس کنند، ساعت 

ژنتیکی شان را معکوس می کنند تا بار دیگر به 
دوران قبل از بلوغ بازگشــته و به لارو تبدیل 
شوند که تنها یک لایه نازک از سلول و بافت 
هستند که در جســتجوی تکه ای سنگ یا 

ن علف دریایی آب شــناور می شوند تا به  آ
بچسبند.

نزدیک آیا این کشف، انســان را به جاودانگی 
می کند؟

طبق گزارش منتشــره در وال اســتریت ژورنــال، محققان 
امیدوارند که نقشــه برداری از ژنوم عروس دریایی جاودانه 

ممکن است منجر به کشفیاتی درباره بالارفتن سن انسان 

و در عین حال کشــف راهکارهایی برای افزایش طول عمر 
شود.پاســکال تورنر در این باره گفته: »اشتباه است اگر فکر 
کنیم که می توانیم مانند عروس دریایی جاودانه شویم؛ چون 
ما عروس دریایی نیستیم. اما این امکان وجود دارد که چیزی 
کــه در ترفند تکاملی عروس دریایی جاودانه وجود دارد، مورد 
استفاده قرار گیرد تا درک بهتری از آسیب شناسی های پیری 

حاصل شود.«
دکتریــان  گفــت  طبــق 
کارسلسدر، زیست شناس 
مولکولــی و مدیر مرکز 
زیســت  تحقیقــات 
شناســی پیری گلن 
در موسســه سالک، 
شامل  بررســی  این 
درباره  مهمــی  پیغام 
افزایش طول ســلامتی 
یا ســال های  ارگان ها و 
ســلامت زندگی است: 
»جذاب تریــن نکته 
این اســت که این 
یک مسیر مولکولی 
و  نیســت  واحــد 
ترکیب بسیاری از این 
مسیرهاســت. اگــر 
مــا می خواهیم تا به 
طول  افزایش  دنبال 
عمر سلامتی باشیم، 
نمی توان تنها برروی یک مسیر 
تمرکز کرد. این کافی نخواهد بود. ما باید به خیلی 

از اینها و نحوه هم افزایی شان توجه کنیم.«

راز شگفت انگیز 
عروس های دریایی انسان 

را جاودانه می کند؟



با توجه به این که سرمایه گذاری در بازار سرمایه 
با ریســک همراه است در هفته های گذشته بود 
که سازمان بورس و اوراق بهادار، موافقت اصولی 
خود را با صندوق های تضمین اصل سرمایه اعلام 
کرد تا در عین تضمین اصل ســرمایه در دوره 
نــزول، بتواند در دوران صعود نیز ســوددهی به 
همراه داشــته باشــد.مریم محبی، تحلیلگر و 
پژوهشــگر بازارهای مالــی، درمورد چگونگی 
ضمانت اصل سرمایه افراد در بورس اظهار کرد: 
این موضوع که اصل سرمایه در بورس تضمین 
شود چالش های بسیار زیادی به همراه دارد چراکه 
بــه میزان آورده، لــزوم ماندگاری و مدت زمان 
حضور ســهامدار در بازار بســتگی دارد تا اصل 
سرمایه اش تضمین شود و در واقع، در ارتباط با 
شرایط کلی است. یعنی این موضوع خیلی راحت 
نیســت. از اینرو، تنها بازاری که اصل سرمایه را 
تضمین می کند بازار پول با نرخ بهره بانکی است 
که معمولًا این نرخ بهره بانکی همیشه از تورم 
کمتر است و بعد از آن، صندوق های درآمد ثابت 
هستند و در این میان، بورس می خواهد راهکاری 
دهــد تا مردم پول خــود را وارد بازاری کنند که 
ریســک دارد ولی در مقابل، اصل ســرمایه را 
تضمیــن کند و در چنین بازاری باید بعُد زمان و 

درصد آورده نیز مورد توجه قرار بگیرد. 

سه برگ برنده 
برای جان دوباره 

بورس

زیرا ما ریســک را مبلغ و زمان موردانتظار 
می گوییم. بنابراین، این موضوعی نیست 
که چالش نداشــته باشــد؛ ولی به عنوان 
عامل محــرک می تواند کمی دغدغه های 
ســهامداران خُرد و نه سهامداران کلان را 

کاهش دهد.
محبــی تصریح کــرد: برای افــرادی که 
در حــوزه بورس، خیلی آمــوزش ندیده اند 
معمولًا سرمایه گذاری های غیر مستقیم که 
همان سرمایه گذاری در صندوق ها هستند 
منطقی تر و مفیدتر هستند. درواقع، جای این 
سرمایه های کوچک در سرمایه گذاری های 
غیر مستقیم در صندوق هاست که یک نفر 
به عنوان مدیر دارایی، مبالغ کوچک را کنار 
هم جمع می کند و سپس، با پول بزرگ تر، 
خرید و فروش منطقی انجام می دهد و سود 
متناســب با آورده افراد بین آن ها تقســیم 
می شود و این کار، معمولًا بهتر از سرمایه 
گذاری مستقیم است. چون فرد حرفه ای تر 
مدیریت دارایی را برعهده دارد.این تحلیلگر 
و پژوهشــگر بازارهای مالــی گفت: اگر 
بخواهم میان سرمایه گذاری غیر مستقیم 
و یا سرمایه گذاری در بازاری که اصل پول 
را تضمین می کند، یکی را انتخاب کنم باید 

بگویم در شرایطی که نحوه تضمین آورده و 
یا همان اصل پول همچنان در ابهام است، 
بهتر است به سمت بازاری برویم که ابهام 
کمتری دارد و آن بازاری نیست جز سرمایه 
گذاری غیر مســتقیم با استفاده از مدیران 

حرفه ای صندوق.
او با اشاره به موضوع کاهش نرخ بهره های 
بانکــی به منظور کمک به بازار ســرمایه 
ادامــه داد: کاهش نــرخ بهره های بانکی 
اتفاق بدی نیســت همان طور که به نظر 
بنده، افزایش نرخ بهــره بانکی هم اتفاق 
اثرگذار منفی نبود و واقعیت این است که 
بنده اثر افزایش نرخ بهره را زیاد نمی دیدم. 
زیرا با توجه به این که در کشورمان شاهد 
تورم بســیار زیادی هستیم، وقتی درمورد 
نرخ بهــره بانکــی ۲۰ درصدی صحبت 
می کنیــم در حقیقت، نرخ یــک درصد، 
معادل نیم درصد نرخ فعلی است. از اینرو، 
افزایش و کاهش آن، اثرگذاری آن چنانی 
ندارد. این در حالی است که اگر نرخ بهره 
۵-۶ درصد کاهش یا افزایش پیدا کند ما 
می توانیم انتظار داشــته باشیم روی بازار 
ســرمایه تأثیرگذار باشد. ولی نرخ های نیم 
یا ۱ درصد، وقتی که از اصل نرخ بهره ۲۰ 

درصدی صحبت می کنیم رقم قابل توجه 
و اثرگذاری نیستند و درحقیقت، تأثیر عامل 
روانی آن ها بیشتر از عامل عملکردی شان 
است.محبی، درمورد روند بورس در این ماه 
افزود: انتظار ندارم بدون پمپاژ خبری منفی 
و یا مثبت قوی تغییر آن چنانی را مشاهده 
کنیم. یعنی من انتظار دارم بازار در همین 
شرایط بیمارگونه که یک روز منفی و روز 
دیگــر مثبت، به همین روال خودش ادامه 
دهــد و درواقع، انتظار تغییر جدی در روند 
فعلی بازار را ندارم.این تحلیلگر و پژوهشگر 
بازارهای مالی، در پایان خاطرنشــان کرد: 
بازار ما بیشتر دنبال دو موضوع است. یکی 
این که بازار داخلی بیشــتر در جستجوی 
ثبات و اعتماد ســازی مجدد اســت؛ به 
طوری که اگر این اتفاق رخ دهد، می توانیم 
شرایط بهتری داشته باشیم و دوم این که، 
اگــر در جامعه جهانی شــاهد توافق های 
برجام باشــیم همین موضوع عامل مثبتی 
برای ما خواهد بود. اما عواملی مثل افزایش 
و کاهش نرخ بهره هــای بانکی به میزان 
نیم درصد، تضمین صندوق و... نمی توانند 
تأثیرهای بسیار مثبت و عمیقی روی بازار 

داشته باشند.
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بازارمالی

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

در گفت و گوی » تدبیر تازه« با یک تحلیلگر 
بازار سرمایه مطرح شد

بازار رمزارزها؛ 
خوش استقبال و بد بدرقه!

در مرداد ۹۹ بورس به قله دو هزار و ۱۰۰ واحدی رســید 
و پس از آن وارد مسیر نزول شد.برخی سهامداران دچار 
زیان شدند و ســرمایه باقی  مانده خود را از بورس خارج 
کردند و از آنجایی که کشور در شرایط تورمی قرار داشت 
شبکه های اجتماعی ســرمایه گذاری در حوزه رمزارز را 
معرفی کردند. برخی از ســهامداران خرد نیز دوباره وارد 
این بازار شدند اما این بازار با بورس متفاوت است و ساز 
و کار اصلی آن مشخص نیســت. آنچه مشخص است 
افرادی کــه در برخی بازارهای مالی اقدام به ســرمایه 
گــذاری می کنند اطلاعات کافــی از آن ندارند و همین 
موضوع باعث این می شــود که زیان به سراغشان بیاید. 
در آشــنایی با بازار رمز ارزها مراحل مختلفی وجود دارد 
که عبارتند از مراحل تئوری آن مانند تعریف نحوه خرید 
و فعــال کردن کیف پول و روش هــای خرید و فروش 
که با یک جســتجوی ســاده در اینترنت  می توان آن را 
مشــاهده کرد. اما آیا همین مقدار اطلاعات برای ورود 
به یک بازار مالی پیچیده مانند رمزارز کافی اســت؟ آیا 
با فرا گرفتــن آموزش های موجــود در فضای مجازی 
می توان در این بازار به ســود رسید؟در مورد سوال اول 
پاســخ قطعاً خیر اســت این تازه آغاز یک راه طولانی و 
بســیار دشوار است شاید کسانی در این بازار به سودهای 
مقطعی رســیده باشند ولی تجربه و شــواهد نشان داده 
دستیابی به یک سود مستمر در این بازار به راحتی امکان 
پذیر نیســت.در بازار رمزارزها کلمه لیکوئید زیاد به کار 
می رود که به معنای صفر شدن حساب معاملاتی است. 
این اتفــاق برای افراد زیادی در این بــازار رخ می دهد. 
بــه عنوان مثال ریزش ۱۷ درصــدی قیمت بیت کوین 
در طی یک شــبانه روز باعث لیکوئید شــدن پنج و نیم 
میلیارد دلار حســاب معاملاتی شد. اکثر افرادی که وارد 
این بازار می شــوند به علت نداشتن اطلاعات کافی و با 
توجه به احساسات و شنیده ها شروع به فعالیت می کنند 
که این کار با قمار هیچ تفاوتی نکرده و در نهایت باعث 
ضرر جدی به حســاب معاملاتی معامله گر می شود.رمز 
ارزها ارزش ذاتی ندارند که بتوان برایشان قیمت خاصی 
تعیین کرد و تنها بر اساس سیستم عرضه و تقاضا در بازار 
قیمت گذاری می شود. تشکیل بازارهای این چنینی که به 
بازارهای مالی شناخته می شوند به علت احساس ترس و 
طمع معامله گران ایجاد می شود. به طور مثال همه تلاش 
می کنند که در قیمت پایین تر سهم خریداری کنند و در 
بالاترین قیمت بفروشند. در بازارهای دوطرفه )بازارهایی 
کــه هم قابلیت فــروش و هم قابلیت خریــد دارند( در 
قیمت های بالا می فروشند و در قیمت های پایین حساب 

خود را نقد می کنند.
zz  بازارهای دو طرفه آتی و جهانی

طمع به دســت آوردن پول بیشتر و ترس از دست دادن 
سرمایه همیشه با معامله گران همراه خواهد بود که اگر 
نگاهی به اصل ماجرا بیندازیم کنترل این دو و اســتفاده 
درست و به جا از این احساسات باعث موفقیت معامله گران 
خواهد شد برای کسب سود در این بازار راهکارهایی وجود 
دارد که شامل سرمایه گذاری یا هولد کردن، استخراج یا 
ماینینگ، معامله کردن یا تریدینگ است. سرمایه گذاری 
یا هلد کردن کردن: به معنای خرید یک ارز مشــخص 
در یک قیمت مناسب و نگهداری آن با نگاه میان مدت 
است. برای انجام این کار نیاز به یک کیف پول با امنیت 
 مناســب اســت که می توان این اطلاعات را در سایت 
coins marketcap  و یا ســایتهای رســمی ارز مورد 
نظر یافت. استخراج یا ماینینگ: برای انجام این کار نیاز 
به دســتگاهی به نام ماینر وجــود دارد که برای ارزهای 
گوناگون دستگاه های مختلف موجود است. این دستگاه ها 
در قدرت پردازش، کیفیــت و قیمت با یکدیگر متفاوت 
هســتند البته در این مورد باید بــه هزینه برق مصرفی 
دستگاه ها و هزینه استهلاک و تعمیرات و نگهداری آنها 
نیز اشاره کرد که مبلغ قابل توجهی را به خود اختصاص 
می دهد و در بســیاری موارد مقرون به صرفه نیســت. 
معامله گری یا تریدینــگ: این روش محبوب ترین و در 
دســترس ترین روش کسب درآمد در این بازار است که 
به راحتی در دســترس عموم قرار دارد. با باز کردن یک 
حســاب در کارگزاری یا صرافی هایی که این خدمات را 
ارائه می دهند به سادگی می توان اقدام به خرید و فروش 
ارزهای مختلف در قیمت های مدنظر کرد. وجود اهرم در 

این بازار به جذابیت و خطرات آن اضافه می کند.

نگاه روز

زنگ خطر شاخص دلار
 به صدا درآمده است؟

علایم رکود در بزرگ ترین
 اقتصاد جهان

بر اســاس داده های منتشــر شــده هفته قبل، رشد 
اقتصادی برای دومین فصل پیاپی رشد منفی را ثبت 
کرد که به معنای کوچک تر شــدن کیک اقتصاد واز 
نظر فنی علامت وارد شدن به یک دوره رکودی است.

شــاخص دلار که ارزش ارز دلار را در برابر ســبدی 
از ارزهای اصلی می سنجد برای سومین هفته متوالی 
ریزش خود را گسترش داد و با افت به ۱۰۵.۷۰ واحد 
به پایین ترین ســطح خود در چهار هفته اخیر رسید. 
کاهش شاخص دلار بدنبال آن رخ می دهد که علایم 
رکود در بزرگ ترین اقتصاد جهان ظهور کرده و موجب 
افزایش گمانــه زنی ها در خصوص کاهش شــدت 
سیاست های انقباضی سخت گیرانه توسط فدرال رزرو 
شده که به معنی کاهش ســرعت افزایش نرخ بهره 
برای ادامه سال است. بر اساس داده های منتشر شده 
هفته قبل، رشــد اقتصادی برای دومین فصل پیاپی 
رشــد منفی را ثبت کرد که به معنای کوچک تر شدن 
کیک اقتصاد واز نظر فنی علامت وارد شــدن به یک 

دوره رکودی است.
اثر کاهش دلار بر سایر دارایی ها

فدرال رزرو طی دو نشســت قبلی اش هر بار ۷۵ واحد 
اساســی نرخ بهره را افزایش داد تــا بتواند تورمی را 
که در رکود چهل ســال احیر قــرار دارد متوقف کند. 
در حال حاضر نظرســنجی رویترز نشان می دهد که 
تنها ۳۱ درصد از ســرمایه گذاران انتظار دارند فدرال 
رزرو ســرعت نرخ بهره را بــا افزایش ۷۵ واحدی در 
نشست بعدی حفظ کند. در حالی که ۶۹ درصد بر این 
نظرند که این بانک به افزایش ۵۰ واحدی در نشست 

سپتامبر بسنده خواهد کرد.
زنگ خطر شاخص دلار به صدا درآمده است؟

کاهش شاخص دلار می تواند دور تازه یی از یک موج 
صعودی را در دارایی هایی که بر اســاس دلار ارزش 
گذاری می شوند ایجاد کند که از آن دست می توان به 

بیت کوین و طلا اشاره داشت.
بیت کوین پس از توقف رالــی دلار در مرز ۲۰ هزار 
دلار متوقف شــد و عقب نشینی دلار از سقف بیست 
ساله اش فضایی برای رشد بیت کوین تا ۲۳ هزار دلار 
فراهم نمود. همچنین طلا در بازار نقدی با برگشــت 
شــاخص دلار یک کف قیمتی جدید در ۱۶۸۰ دلار 
ساخت و با جذب بیشتر خریداران تا مقاومت خط روند 

نزولی اش در حوالی ۱۷۶۵ دلار بالا آمد.
کند شدن اقتصاد جهانی

به نظر می رســد که کاهش فعالیت های اقتصادی در 
سایر اقتصادهای بزرگ هم ادامه داشته باشد. در حالی 
که در چین و اروپا هنوز رشد جی دی پی منفی نشده 
ولی شاخص تولیدی مدیران خرید در حال وارد شدن 
 PMI به منطقه رکودی اســت. صبح دوشنبه شاخص
تولیــدی چین در ماه جولای با عبور از مرز ۵۰ به ۴۹ 
واحد رســید و موجب افت ارزش ارزهای آسیایی در 
سایه نگرانی های رکودی شــد. از آن جایی که چین 
بعنوان دومین اقتصاد بزرگ جهان مقصد بســیاری از 
صادرات قاره آسیا و جهان است، کاهش فعالیت های 
اقتصــادی علامتی از کاهش مصــرف انرژی و افت 

واردات و مصرف را به سایر اقتصادها ارسال می کند.
انتظار شاخص های نزولی مدیران خرید در بخش تولید

در ادامــه روز دوشــنبه بازارهای جهانــی در انتظار 
تازه ترین گزارش ها از شــاخص مدیران خرید بخش 
تولیــدی در اروپا، امریکا و بریتانیا هســتند. در حالی 
که انتظــار می رود چرخه اقتصادی بلند مدت در حال 
تغییر روند از صعودی به نزولی باشد، پیش بینی ها از 
این شــاخص ها نزولی است. بویژه اینکه در اروپا رشد 
قیمت انرژی و کاهــش گاز وارداتی بدلیل رویارویی 
روسیه و غرب موجب شده تا بنگاه های اقتصادی فشار 
 PMI مضاعفی را متحمل شوند. پس از اینکه شاخص
برای آلمان، ایتالیا، فرانسه و اسپانیا به کمتر از ۵۰ واحد 
سقوط کرد و برآیند فعالیت مدیران خرید بخش تولید 
برای اتحادیه اروپــا از ۵۲.۱ واحد ماه ژوئن به ۴۹.۸ 
واحد در ماه ژوئیه کاهش یافت و وارد منطقه رکودی 
شــد، انتظار مــی رود شــاخص PMI تولیدی ایالات 
متحده هم که توسط موسسه ISM منتشر خواهد شد 
از ۵۳ به ۵۲ واحد کاهش یابد که هرچند هنوز در ناحیه 
ســلامت اقتصادی قرار دارد ولی به پایین ترین سطح 

دوساله اش افت خواهد کرد.

گزارش

علی مرتضوی
مدیر تحلیل شرکت بین المللی اینوسلو

فراهم شدن امکان تصدی شرکت های سرمایه گذاری به عنوان امین سبدگردان
مدیر نظارت بر نهادهای مالی سازمان بورس خبر داد

افزون بر مؤسســات حسابرسی طبقه یک و دو معتمد سازمان، 
شرکت های مشاور ســرمایه گذاری از این پس مجاز به تصدی 

سمت امین سبدگردان شدند.
مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس و اوراق بهادار در 
گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه )سنا( با اعلام خبر 
فوق، اظهار کرد: بهره بردن از ظرفیت های تخصصی ارکان بازار 
ســرمایه به منظور افزایش هم افزایی توانمندی ها و توسعه بازار، 
یکی از موضوعاتی است که از مدت ها پیش در سازمان بورس و 
اوراق بهادار مطرح بوده است.رضا نوحی حفظ آباد با بیان اینکه 
شــرکت های مشاور ســرمایه گذاری از جمله شرکت های فعال 
و تخصصی در بازار ســرمایه هستند که آشنایی وسیعی با بازار 
سرمایه دارند و فعالیت عمده آنها نیز متمرکز بر این بازار است، 
گفت: با توجه به اینکه رشد و توسعه شرکت های سبدگردان در 
گرو انجام عملیات صحیح شــرکت های سبدگردان و همچنین 
کنتــرل دقیق عملیــات و نظارت های لارم بــرای فرایندهای 
مختلف فعالیت سبدگردانی است، رکنی تحت عنوان امین سبد 

در ساختار شرکت های سبدگردان لحاظ شده است.
این مدیر ارشــد در سازمان بورس ادامه داد: زمانی که سبدهای 
اختصاصی برای مشتریان منعقد می شود، سبدگردان ها موظف 

هســتند رکنی به عنوان امین سبد داشته باشند که او بر روابط 
میان سبدگردان با مشــتری و مفاد قراردادی که بسته شده، بر 
کارمزدهایی که پرداخت می شود و موضوعاتی که سرمایه گذاری 
بر اســاس فرم تحلیل ریسک توسط شــرکت های سبدگردان 
صورت می پذیرد، نظارت کند و گزارش های کنترلی خود را تهیه 

و ارائه دهد.
او با اشــاره به اینکه پیش از این، تنها مؤسســات حسابرســی 
طبقه بندی شــده در طبقات یک و دو که معتمد سازمان بورس 
هستند، مجاز به تصدی ســمت امین سبد بودند؛ تصریح کرد: 
باتوجه به اینکه شمار این مؤسسات از سال های گذشته تا اکنون 
تغییر محسوسی نداشته است و از طرف دیگر مجوزهای جدیدی 

برای تأسیس شرکتهای سبدگردان صادر شده و محدویتی برای 
تعداد مجوزهای مربوطه وجود ندارد، لذا بازبینی در این امر لازم 
و ضروری بود تا ظرفیت های امین شــرکت های سبدگردان را 
به گونه ای که با اهداف مدنظر تطابق داشــته باشد، توسعه داد.

به گفته مدیر نظارت بر نهادهای مالی ســازمان بورس، سازمان 
بــورس به همین منظور ضمن دعوت از فعالان بازار ســرمایه 
و دریافــت نظرات آنها و برگزاری جلســات متعدد تخصصی با 
کانون ها و دریافت نظر آنها، به این نتیجه رســید تا از ظرفیت 
شرکت های مشاور سرمایه گذاری نیز به عنوان امین سبدگردان 
استفاده کند. او خاطرنشــان کرد: با توجه به اینکه شرکت های 
مشاور ســرمایه گذاری نیز می توانند با احراز شرایط لازم مجوز 
سبدگردانی را نیز دریافت کنند، کنترل تضاد منافع بین امین سبد 
و شــرکت سبدگردان امری ضروری بوده و تمهیداتی اندیشیده 
شده است. به همین منظور، تصدی سمت امین سبدگردان توسط 
شرکت های مشاور سرمایه گذاری توسط آن دسته از شرکت های 
مشــاور ســرمایه گذاری صورت خواهد پذیرفت که فاقد مجوز 
سبدگردانی باشند.نوحی اذعان کرد: با فراهم شدن امکان تصدی 
شرکت های سرمایه گذاری با عنوان امین سبدگردان، پیش بینی 
می شود چهارچوب های نظارتی این شرکت ها با توجه به آشنایی 
کاملی که این شــرکت ها از ســاختار بازار سرمایه دارند، توسعه 
بیشتری یابد و ضمن حفظ حداقل چهارچوب های نظارتی اولیه، 

باعث افزایش نظارتهای اثربخش شود.

محبوبه حاجی زاده
روزنامه نگار

ایمان ربیعی
تحلیلگر بازار مالی

پای ایران خودرو و سایپا هم به بورس کالا باز شد

کالاخبــر:  پس از انتشــار اطلاعیه عرضه دو محصول گروه بهمن بــرای عرضه در روز ۲۶ 
مردادماه در بورس کالای ایران، گروه خودروســازی سایپا نیز برای عرضه خودروی شاهین 
خــود در بورس کالا اعلام آمادگی کرد.پس از تصویب طرح عرضه خودرو در بورس کالا در 
شــورای عالی بورس و اعلام آمادگی شــرکت گروه بهمن برای عرضه ۶۰۰ دستگاه خودرو 
فیدلیتی و دیگنیتی در تاریخ ۲۶ مرداد ماه، در تازه ترین خبر گروه خودروسازی سایپا نیز برای 
عرضه در همان هفته )هفته چهارم مردادماه( اعلام آمادگی کرده اســت. شاهین، محصولی 
است که در تاریخ ۲۴ اسفند ماه گذشته در یکصد و چهلمین جلسه هیات پذیرش کالا و اوراق 
بهادار مبتنی بر کالا در بازار اصلی بورس کالای ایران پذیرش شد و دو هفته آینده نخستین 
عرضه این محصول در بورس انجام می شود. اطلاعات تکمیلی در خصوص میزان و شرایط 

عرضه به زودی اعلام می شود.
تســنیم:  اجازه واگذاری اموال و دارایی های مازاد دولتــی از طریق حراج در بورس کالا و یا 

مزایده در سامانه ستاد توسط وزیر اقتصاد صادر شد.

کاهش نرخ رشد مانده تسهیلات بانکها

وزارت امور اقتصادی و دارایی گزارش داد که در چهار ماه نخســت امســال از بین ۱۱ بانک 
بورسی، رشد مانده تسهیلات اعطایی ۱۰ بانک کمتر از ۱۰ درصد بوده و نیمی از آنها رشدی 
کمتر از پنج درصد را داشتند.وزارت امور اقتصادی و دارایی در گزارشی اعلام کرد: آمار عملکرد 
بانک های بورســی نشان می دهد باوجود افزایش تقاضای تسهیلات به دلیل اعمال سیاست 
حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و افزایش قیمت های جهانی برخی کالاهای اساســی، اما رشد مانده 
تسهیلات اعطایی در چهار ماهه نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، کاهش 
قابل توجهی داشــته است.بانک مرکزی از نیمه دوم ســال گذشته سیاست کنترل مقداری 
ترازنامه بانک ها را عملیاتی کرد که بر اساس آن رشد ترازنامه بانک های تجاری در هر ماه ۲ 
درصد و رشد ترازنامه بانک های تخصصی ۲.۵ درصد تعیین شد.براساس این گزارش، از تیرماه 
امســال نیز دامنه رشد ترازنامه بانک ها بر اساس کیفیت دارایی و نسبت آنها با استانداردهای 
بانکی در حدود ۲.۵ تا ۱.۵ درصد قرار گرفت. یکی از مهم ترین اهداف این سیاســت، کنترل 

رشد نقدینگی و مهار تورم است.



اکونومیست بررسی کرد؛
اروپا در وحشت

به گــزارش اکونومیســت، با تمــام این احوال 
سیاســتمداران پاســخ خود را نادیده می گیرند. 
برای جلوگیری از افزایش قیمت عمده فروشــی 
انرژی که به صورت کامل به صورت حساب های 
مصرف کنندگان منتقل می شود، بسیاری از آنها 
به ســقف های قیمتی و کاهش مالیات بر انرژی 
متوسل شــده اند. لیز تراس سیاستمدار محافظه 
کار و وزیر خارجه پیشین که برای تصدی نخست 
وزیــری آتی بریتانیا رقابــت می کند، از کاهش 
مالیات بر حقوق و دســتمزد صحبت می کند. اما 
ســقف قیمت ها هیچ کمکی به کاهش مصرف 
انــرژی نمی کند و کاهش مالیــات از فقیرترین 
افراد محافظت نمی کند. بدون چشــم انداز پایان 
فوری این بحران، زمان آن رســیده است که در 
مورد چگونگی زندگی بــا قبوض بالای انرژی 

فکر کنیم.
ارزان ترین حمایت، تجارت گاز طبیعی در سراسر 
مرزهاســت و مدل ســازی صندوق بین المللی 
پول نشان می دهد که این می تواند ضربه وارده 
بــه تولید ناخالص داخلی را در کشــورهایی که 
بیشترین آسیب را دیده اند، به نصف کاهش دهد. 
در مرحله بعد، در بازارهای داخلی، سیگنال های 
قیمت نقــش حیاتــی در مهار تقاضــا دارند و 
تضمین می کنند که گاز گرانبها به اســتفاده ای 
که بیشــتر مورد نیاز است می رسد. سقف قیمت 
گاز طبیعی مورد استفاده توسط ژنراتورهای برق، 
مانند اســپانیا و پرتغال، یا سقف قبوض خانگی 
مانند فرانســه، ممکن اســت به عنوان اقدامات 
اضطراری در زمان یک شوک زودگذر عمل کند، 
اما کمبود کنونــی احتمالًا طولانی مدت خواهد 
بود و مصرف کنندگان و کسب و کارها باید خود 

را با این مساله تطبیق دهند.
همچنین نشــانه هایی وجود دارد که بیانگر آن 
است که مردم و مشاغل می توانند با صرفه جویی 
در مصرف انرژی به قیمت های بالا پاسخ دهند 
و این کار را انجــام خواهند داد. آن ها همچنین 
انعطاف پذیرتر از آن هستند که دولت های نگران 
ممکن است بیندیشــند. در آلمان، کشاورزان و 
صنعت گران، آمونیاک و ســایر مواد شــیمیایی 
انرژی بر بیشــتری به جای اتکا بــه نهاده های 
داخلــی گران قیمت تــر وارد می کنند. مطالعات 
نشان می دهد که هم خانوارها و هم شرکت های 
آلمانی مصرف گاز طبیعی خود را از اواسط سال 

۲۰۲۱ کاهش داده اند.
گاهی اوقات ایــن حمایت را می توان با مقررات 
گالوانیزه کرد. کسب وکارها و مغازه های اسپانیایی 
اکنون بعد از ســاعت ۱۰ شب خاموش می شوند 
و اســتانداردهای تهویه هوا برای ساختمان های 
عمومی و تجاری حداقل ۲۷ درجه ســانتی گراد 
تنظیم شده اســت تا اسپانیایی ها را تشویق کند 
تا با تی شــرت به خرید بروند. به همین ترتیب، 
شــرکت های انرژی می توانند بــا اعلام میزان 
مصرف انرژی در مقایسه با همسایگان خود، به 
تغییر رفتارها کمک کنند. چنین مداخلاتی ارزان 
اســت )اگرچه برخی از آنها سیگنال های قیمتی 
را از بیــن می برنــد( و می توانند به خنثی کردن 
سیاســت آتش زای قیمت های بالا کمک کنند. 
بــا تاثیرگذاری بر ثروتمنــدان و فقرا به صورت 

یکسان، این روند را منصفانه خواهید یافت.
اما دولت هــا همچنین باید از نیازمندان، به ویژه 
افراد فقیر که قبوض انرژی ســهم بیشــتری از 
هزینه های خانوار را برای آنها تشــکیل می دهد، 
محافظت کنند. سیاســتمداران نمی توانند جلوی 
افزایــش قیمت انرژی را بگیرنــد، اما می توانند 
تعیین کنند چه کسی بیشترین ضربه را متحمل 
می شــود. حمایت، به شــکل تخفیف در قبوض 
انرژی بــرای فقیرترین افراد، یــا حتی پاداش 
نقدی )همانطور که اخیراً در ایتالیا تصویب شد( 
بــه نیازمندترین افراد کمک می کند در حالی که 
همچنــان مصرف کنندگان را تشــویق می کند 
تا جایی که می تواننــد در مصرف انرژی صرفه 

جویی کنند.
هدف گــذاری برای کنتــرل هزینه ها ضروری 
اســت. به گفته صندوق بین المللی پول، برخی 
از دولت های اروپایی در مســیری هستند که تا 
پایان سال ۱.۵ درصد از تولید ناخالص داخلی را 
صرف سیاست های انرژی کنند. اقداماتی که از 
یک پنجــم فقیرترین جمعیت محافظت می کند 
تنها ۰.۴ درصد تولید ناخالص داخلی هزینه دارد 
و بــرای محافظت از دو پنجم فقیرترین جمعیت 
تنها ۰.۹ درصد تولید ناخالص داخلی باید هزینه 
کرد. تلاش برای خرید حمایت از طریق در نظر 
گرفتن همگان، استفاده صحیحی از پول عمومی 

نیست.

اکرم شعبانی
روزنامه نگار

 گزارش

دردسرهای بی پایان قیر تهاتری

در حالــی که وزارت نفت به دلیــل برخی ملاحظات، 
از اعطای ســهمیه قیر رایگان بودجه ۱۴۰۱ خودداری 
می کنــد، نمایندگان مجلس با اصــلاح قانون بودجه، 
خواستار تأمین اعتبارات آن از منابع داخلی شرکت نفت 
شدند. بر اســاس بند »ز« تبصره ۱ قانون بودجه سال 
جاری، وزارت نفت مکلف بــه واگذاری قیر رایگان به 
وزارت راه و شهرسازی تا سقف ۱۹ هزار میلیارد تومان 
شده اســت. بر اســاس این قانون وزارت نفت مکلف 
اســت ماهانه از ابتدای ســال جاری هر تن قیر را به 
قیمت ۷.۵ میلیون تن به دســتگاه های اجرایی واگذار 
کنــد اما نرخ تحویل وکیوم باتوم )ماده اولیه تولید قیر( 
به شرکت های قیرساز بر اساس کشف قیمت وکیوم در 
بورس کالاست و مابه التفاوت تُنی ۷.۵ میلیون تومان 
با قیمت بورس کالا را شرکت نفت باید از محل تعدیل 
قیمت ماهانه خوراک از شرکت پالایش نفت را جبران 
و اعمال حساب کند.با این حال بند مذکور از تبصره ۱ 
قانون بودجه امسال که در خصوص قیر تهاتری بود، در 
مرداد ماه تنها پس از ۴.۵ ماه از زمان تصویب، اصلاح 
شد که قرار شد شرکت نفت از محل منابع داخلی خود 
هزینه مابــه التفاوت وکیوم باتوم بــورس کالا با رقم 
منــدرج در قانون بودجه )تنی ۷.۵ میلیون تومان( را به 
پالایشگاه ها بدهد. نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
چهارشــنبه ۱۲ مرداد مــاه در صحن علنی مجلس در 
جریان بررســی لایحه اصلاح بند »ز« تبصره ۱ ماده 
واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشور با بررسی 

دوفوریتی این اصلاحیه موافقت کردند.
متن اصلاح شــده قانون قیر رایگان بودجه امسال به 

شرح زیر است:
در ســال ۱۴۰۱ وزارت نفت مکلف است معادل مبلغ 
۱۹ هــزار میلیارد تومان نفت خام از محل منابع داخلی 
شرکت ملی نفت ایران در اختیار پالایشگاه ها قرار داده 
و به میزان آن، به صورت ماهانه از ابتدای سال ۱۴۰۱ 
مواد اولیــه قیر )وکیوم باتوم( در اختیار دســتگاه های 
اجرایی موضوع این قانون قرار دهد. وزارت نفت مکلف 
اســت مابه التفاوت قیمت هر تــن ۷۵ میلیون ریال با 
میانگین وزنــی ماهانه قیمت های معاملاتی مواد اولیه 
)وکیــوم باتــوم( در بورس را با تعدیــل قیمت ماهانه 
خوراک از طریق شرکت ملی پخش و پالایش جبران و 
اعمال حساب کند تسویه حساب مواد اولیه قیر )وکیوم 
باتوم( تحویل شــده به دستگاه ها در سال ۱۴۰۰ نیز به 
همین ترتیب تنفیذ می شــود. در صورت کاهش قیمت 
قیر، مقدار قیر تحویلی به دستگاه های موضوع این بند 

افزایش می یابد.
zz  سوی از  رایگان  قیر  تأمین  منابع  تغییر  علت 

نمایندگان مجلس، چه بود؟
به نظر می رسد نمایندگان مجلس در پی عدم اختصاص 
قیر تهاتری در نظر گرفته شده در قانون بودجه امسال 
از ســوی وزارت نفت به پروژه هــای عمرانی، به فکر 
تغییر منابع تأمین قیر رایگان افتاده اند.پیش از این نیز 
سید حسین میرشــفیع مشاور وزیر راه و شهرسازی در 
امور پروژه های عمرانــی در گفت وگو با خبرنگار مهر 
اظهار کرده بود: سهمیه قیر رایگان که در قانون بودجه 
امسال آمده، به پروژه های عمرانی تحویل نشده و روند 
اجرایی آن آغاز نشده اســت. وی با بیان اینکه وزارت 
نفت مسئول تهیه آئین نامه مربوط به قیر رایگان برای 
تصویب در هیئت وزیران اســت، گفت: وزارت نفت تا 
کنون آئین نامه قیر تهاتری را تنظیم نکرده و به دولت 
نداده است.مشــاور وزیر راه و شهرسازی افزود: آنچه تا 
کنون به برخی دســتگاه های اجرایی تابعه این وزارت 
خانه از قیر داده شــده، تتمه و باقــی مانده حواله های 
قیری است که در اسفند ســال گذشته صادر شد ولی 
پرداخت نشــد؛ با پیگیری ها و مذاکراتی که داشــتیم 
توانستیم با وزارت نفت هماهنگ کنیم تا این حواله ها 
را پرداخــت کنند. مصوبه اول رانــت زای قیر رایگان 
۱۴۰۱ که با مخالفت شــورای نگهبان مواجه شداین 
برای دومین بار است که مجلس در راستای سوءاستفاده 
برخی رانت جویان از قانون قیر رایگان قدم برمی دارد. 
بار نخست، نمایندگان در جلسه علنی یکشنبه ۲۲ اسفند 
۱۴۰۰ مجلس شورای اسلامی با ۱۷۸ رأی موافق، ۱۶ 
رأی مخالف و یک رأی ممتنع از مجموع ۲۰۹ نماینده 
حاضر در جلسه با بررسی دو فوریتی طرح تمدید زمان 

تحویل قیر سال ۱۴۰۰ موافقت کردند.

نگاه روز

توســعه صنایع پایین دستی نشان می دهد که 
پادشــاهی سعودی به خوبی دریافته است که 
تاکنون به علــت تمرکز بر صدور مواد خام و 
واردات محصولات صنعتی، درآمد قابل توجهی 
را از دســت داده است. ســرمایه گذاری روی 
پتروشیمی نشان می دهد که تحول اقتصادی 
مورد نظر ولیعهد عربستان سعودی، بن سلمان 
چگونه قرار است محقق شود. راهبرد عربستان 
این است که با حفظ و استفاده از صنایع نفت 
و گاز موجود برای دســت کم ۲۰ سال آینده، 
شــالوده های اقتصادی نو را بنیان نهد.آرامکو 
نقشــی پررنگ در اقتصاد عربستان سعودی 
دارد: ۴۵ درصــد از تولیــد ناخالــص داخلی، 
۹۰ درصــد از درآمدهای صادراتــی و تقریباً 
۹۰ درصد از درآمدهای بودجه ای عربســتان 
از محل آرامکو تأمین می شــود. این شرکت 
۶۷۰۰۰ نفر را به کار گمارده است و بسیاری 
آن را مدلی پویاتر از جامعه بازی می دانند که 
بن سلمان، ولیعهد سعودی به دنبال ترویج آن 
اســت. آرامکو که در دهــه ۱۹۳۰ میلادی با 
مشارکت استاندارد اویل آمریکا تأسیس شد، 
استخدام  را  روشنفکرترین جوانان ســعودی 
می کند تــا نمونه ای از شایسته ســالاری در 
جامعــه ای قبیله ای باشــد. این شــرکت که 
بالاترین معیارهای عملیاتی را به کار می بندد، 
نیــروی کاری چندملیتی دارد و تشــکیلات 
اداری و مالی آن، رقیبی برای شــرکت های 
بزرگی مانند اکســون موبیل قلمداد می شود. 
در ادارات مرکزی این شــرکت که در منطقه 
ظهران مســتقر است، زنان و مردان دوش به 
دوش یکدیگر برای دهه های متمادی با سبک 
زندگی شــبیه به کشــورهای غربی مشغول 
به کارند.ســود کلانی که آرامکــو به دولت 
می پــردازد در یک صندوق ســرمایه گذاری 
عمومی بــا الگوبرداری از کشــور نروژ جمع 
می شــود. این صنــدوق بخشــی از دارایی 
۴۵۰ میلیارد دلاری خود را در شــرکت های 
چندملیتی در حال رشــد مانند تســلا، اوبر و 
سافت بانک سرمایه گذاری می کند. در دسامبر 
۲۰۱۹ شرکت آرامکو وارد بورس اوراق بهادار 
ریاض شد و در عرضه اولیه خود رکورد فروش 
۲۵.۶ میلیارد دلاری را به ثبت رساند که آن را 
به بزرگترین عرضه اولیه جهان پس از گروه 
علی بابا در سال ۲۰۱۴ تبدیل کرد. سهام شناور 
این شرکت تنها ۱.۷ درصد است و این یعنی 
بیش از ۹۸ درصد ســهام آرامکو همچنان در 

اختیار دولت است.
zz  کسب وکار مدل  قوت  و  ضعف  نقاط 

آرامکو
هزینه تولید آرامکو به ازای هر بشــکه نفت 
تنها ۱۰ دلار اســت که در مقایسه با رقبای 
آمریکایی ۲ تا ۸ برابر کمتر است. نقطه قوت 
دیگر آرامکو، سرمایه گذاری های سازنده آن چه 
در افزایش ظرفیت تولید منابع هیدروکربنی و 
چه در متنوع سازی سبد محصولات آن است. 
باید گفت که آرامکو سلامت ترین ترازنامه را 

میان شرکت های هم صنف خود دارد و بدهی 
خالص آن )بدهی منهای نقدینگی( تنها شش 
درصد اســت. اما مدل بازتوزیــع درآمد این 
شرکت در کشــور دارای مزایا و معایبی برای 
سهامداران خرد است. نخست آن که آرامکو بر 
مبنای نرخی متغیر، بهره مالکانه بر درآمد خود 
می پردازد: وقتی بهای نفت پایین تر از ۷۰ دلار 
باشــد ۲۰ درصد، وقتی بهای نفت بین ۷۰ تا 
۱۰۰ دلار باشد ۴۰ درصد و برای بهای بالای 
۱۰۰ دلار نیز ۵۰ درصد. اگرچه ارزش ســهام 
سهام آرامکو درهم تنیدگی بالایی با بهای نفت 
خــام دارد، از آنجا که نرخ بهره مالکانه متغیر 
با سقوط بهای نفت کاهش می یابد، محافظت 
خوبی از دارایی سهامداران به عمل نمی آورد.

عــلاوه بر نرخ بهره مالکانــه، آرامکو مالیات 
گزافی در عربســتان می پــردازد. نرخ مالیات 
فعلی بر سود معادل ۵۰ درصد است که پیش 
از عرضــه اولیه در ســال ۲۰۱۹ تا ۸۵ درصد 
نیز بوده اســت. یکی از مشکلات در تحلیل 
ظرفیت ها و مخاطرات سهام آرامکو این است 
که آیا نرخ مالیات این شــرکت در بلندمدت 
ثابت می ماند یا خیر. اگر دولت ناگهان تصمیم 
بگیرد که به هزینه ها برای متنوع سازی اقتصاد 
در این کشور شــتاب بدهد یا اگر بهای نفت 
ســقوط کند، آیا دولت تصمیم بــه افزایش 

مالیات نخواهد گرفت؟
zz ثبت رکورد در سه ماهه نخست سال

در ۱۵ مــاه می آرامکو اعلام کرد که ســود 
خالص این شرکت در سه ماهه نخست سال 
۲۰۲۲ به میزان ۸۱ درصد افزایش داشته است. 
روند صعودی بهای نفت و بهبود عملکرد در 
بخش های پالایش و پخش، سود خالص این 
شــرکت را از ۲۱ میلیارد دلار در مدت مشابه 
ســال ۲۰۲۱ به ۳۹ میلیارد دلار افزایش داد. 
این بهترین رکورد ثبت شــده از سال ۲۰۱۹ 
تاکنون است. این شرکت همچنین اعلام کرد 
که قصد دارد با انتشار رایگان ۲۰ میلیارد سهم 
میان ســهامداران یعنی ۱۰ سهم به ازای هر 
سهم موجود، سرمایه خود را افزایش دهد. قرار 
است در سه ماهه دوم سال سود ۱۸.۸ میلیارد 

دلاری میان سهامداران تقسیم شود.
zz  آیا به زودی شاهد عرضه اولیه دیگری

خواهیم بود
ســعودی آرامکو به دنبال عرضه اولیه بازوی 
بازرگانی خود اســت کــه می تواند بزرگترین 
عرضه اولیه سال جاری در جهان باشد. گلدمن 
ســاکس، جی پی مورگان و مورگان استنلی 
در حال بررســی عرضه اولیه ســهام شرکت 
دادوســتد آرامکو با ارزش گذاری ۳۰ میلیارد 
دلاری هســتند. آرامکــو می تواند ۳۰ درصد 
از ســهام خود را در این شــرکت واگذار کند. 
اغلب شرکت های نفتی جهان ترجیح می دهند 
که سهام واحدهای دادوستدی خود را واگذار 
نکنند چرا که از افشــای اطلاعات محرمانه 
خود واهمه دارند. سایر نهادهای زیرمجموعه 
آرامکو پیش از این در بورس عرضه شــده اند 

از جمله صنایع پایه تولید پتروشیمی سعودی 
و شــرکت پتروپالایشــی Rabigh. شرکت 
پالایشــی Luberef نیز امکان عرضه دارد. 
علاوه بر این ها عربســتان سعودی مذاکرات 
مقدماتی را برای عرضه بلوک دیگری از سهام 
آرامکو آغاز کرده است که ممکن است درآمد 
بیشــتری را نسبت به عرضه تاریخی دو سال 

پیش نصیب این کشور کند.
zz چالش ها و فرصت ها

در شــرایط فعلی بازارهای مالی خاورمیانه و 
شمال آفریقا عملکرد بهتری نسبت به سایر 
شــاخص های جهانی و بازارهــای در حال 
ظهور به نمایش گذاشته اند. اغلب کشورهای 
این منطقه به طور مستقیم یا غیرمستقیم از 
افزایش بهای نفت در بهبود رشــد اقتصادی 
بهره مند شــده اند. ســهام آرامکو نیز لقمه 
چربی برای ســرمایه گذاران تلقی می شــود 
و تنها در ســال جاری ارزش ســهام آن ۲۱ 
درصد رشد کرده است. از لحاظ قیمت گذاری 
سهام آرامکو با نســبت ارزش به درآمد ۱۵ 
برابر برای سال جاری و ۱۶ برابر برای سال 
۲۰۲۳، در رقابت با شرکت های اکسون موبیل 
و شورون است. انتظار می رود سود تقسیمی 
این شــرکت نیز از ۳.۴ درصــد بالاتر برود. 
در آینده نزدیــک آرامکو می تواند از افزایش 
بهای نفت بهره ببرد اما این ســرمایه گذاری 
مخاطراتی نیز به همراه دارد.علاوه بر پیوند 
بالای ارزش ســهام آرامکو بــا بهای نفت، 
سهام این شرکت از لحاظ ملاحظات محیط 
زیستی شرایط مطلوبی ندارد. در واقع آرامکو 
گلخانه ای  گازهای  انتشاردهنده  بزرگ ترین 
در جهان اســت. تخمین زده می شــود این 
شرکت به تنهایی مسئول ۴ درصد از گازهای 
منتشــره تجمیعی از ســال ۱۹۶۵ تاکنون 
است. ســهام آرامکو با مخاطرات ژئوپلیتیک 
نیز مواجه اســت. عربستان سعودی روابطی 
متنوع با ایالات متحــده دارد و نفت مبنای 
این روابط اســت. امــا تنش هایی نیز در کار 
اســت. عربســتان به حفظ روابط نزدیک با 
روسیه علاقمند است و روابط میان بن سلمان 
و بایدن به خاطر مسائل حقوق بشری چندان 
گرم نیست. نمی توان پیش بینی کرد که آینده 

این رابطه چگونه خواهد بود.
همچنین سعودی آرامکو با مخاطرات امنیتی 
ناشی از جنگ با یمن نیز مواجه است. در سال 
۲۰۱۹ حملات پهپادی حوثی ها به دو واحد از 
تأسیســات آرامکو در شرق عربستان، به طور 
موقت نیمی از تولید این شــرکت را متوقف 
کرد. در ماه مارس نیز حمله دیگری از ناحیه 
حوثی ها موجب وقفــه دوباره در تولید آرامکو 
شــد. و در نهایت یک عنصر تکنیکی نیز در 
میان اســت: سهام آرامکو تنها در بازار بورس 
عربستان به ثبت رسیده است. به همین دلیل 
سرمایه گذاران باید از طریق واسطه ای که به 
بورس این کشور دسترسی دارد، سهام آرامکو 

را خریداری کنند.
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انرژی

نعیم نوربخش
روزنامه نگار

به دنبــال اوج گرفتن بهــای نفت خام، 
شرکت نفتی ســعودی آرامکو توانست از 
لحاظ ارزش بازار، اپل را پشت سر بگذارد. 
شــرکت نفتی »سعودی آرامکو« که سال 
عربســتان  در ظهران،  میــلادی   ۱۹۳۳
ســعودی تأسیس شــد، اکنون بزرگترین 
شرکت اکتشاف و تولید جهان در حوزه نفت 
قلمداد می شود. این شرکت کمی بیشتر از 
یک دهم نفت مورد نیاز دنیا را تأمین کرده 
و در حال حاضــر روزانه یک میلیارد دلار 
درآمدسازی می کند. به موجب حق الامتیاز 
۶۰ ســاله ای که پادشاهی سعودی به این 
شرکت اعطا کرده است، آرامکو به ذخایر 
۲۷۰ میلیارد بشکه ایِ نفت خام دسترسی 
دارد که بیــش از ۲۰ درصد ذخایر جهانی 
را شامل می شود و ۱۰ برابر بیشتر از منابع 
شــرکت نفتی »اکســون موبیل« است. 
آرامکو به ذخایــر گاز طبیعی معادل ۲۹۴ 
تریلیون فوت مکعب نیز دسترسی دارد. این 
شــرکت همچنان در حال سرمایه گذاری 
بــرای افزایش ظرفیت تولیــد خود از ۱۲ 
میلیون بشکه در روز تا ۱۳ میلیون بشکه 
می باشــد و قصد دارد تا ســال ۲۰۳۰ نیز 
تولید گاز طبیعــی را تا ۵۰ درصد افزایش 
بدهد. انتظار می رود این شــرکت در سال 
جاری بین ۴۰ تا ۵۰ میلیارد دلار از درآمد 
خود را صرف سرمایه گذاری برای افزایش 
تولید کند در حالی که این رقم سال گذشته 
نیز ۳۲ میلیارد دلار بوده اســت. این مبالغ 
صرف تولید هیدروژن و ســایر انرژی های 
پاک نیــز خواهد شــد.حوزه کار آرامکو به 
بخش بالادســتی محدود نیست و در صنایع 
پایین دست نیز دارایی های ارزشمندی دارد از 
جمله پتروشــیمی Sadara که در مشارکتی 
 Dow Chemical بــا  میلیــارد دلاری   ۲۰
تأسیس شده اســت و از مشتقات نفتی برای 
تولیــد محصولات نهایــی مانند محصولات 
آرایشی و قطعات خودرو بهره برداری می کند. 
این کارخانه حکایت از عزم پادشاهی سعودی 
برای توســعه صنایع پربازده مانند پتروشیمی 
دارد کــه بر ثــروت حاصل از خام فروشــی 
این کشــور می افزایــد. »امین ناصر« مدیر 
عامل آرامکــو، پتروشــیمی Sadara را 
نمونه برجســته ای از متنوع شدن اقتصاد 
عربســتان ســعودی می داند.چالش دیگر 
شرکت آرامکو، گسترش فعالیت پالایشی 
در سطح برون مرزی اســت. این شرکت 
هم اکنون شــرکت های پالایشی عظیمی 
را با مشارکت شــرکت های شل و توتال 
راه اندازی کرده است. آرامکو با خرید سهام 
پالایشــگاه های خارجی قصد دارد تا سهم 
خود در بازار را از محل کشــورهایی مانند 
چیــن، هند و اندونزی کــه تقاضا در آنها 

روندی افزایشی دارد، حفظ کند.

احتمال بالا رفتن مصرف برق در پی افزایش دما

وزیر نیرو با اشــاره به افزایش ۵ درصدی تقاضای مصرف برق نسبت به سال گذشته، گفت: 
محور برنامه های مختلف وزارت نیرو برای عبور موفق از تابســتان، بر اساس اقدامات صنعت 
برق و همکاری و صرفه جویی مردم است که ضرورت دارد این همکاری ادامه یابد.به گزارش 
وزارت نیرو، »علی اکبر محرابیان« امروز سه شــنبه با اشاره به وضعیت مصرف برق در کشور، 
اظهار کرد: صنعت برق در ابتدای تحویل دولت سیزدهم با مشکلات فراوانی در حوزه تأمین 
بــرق مردم و رضایتمندی مواجه بود که در این رابطــه یک برنامه ۱۰۰ اقدامی را با حمایت 
دولت و مجلس تدوین و با همکاری و مشارکت مردم این برنامه را اجرایی کردیم. وی افزود: 
مهم ترین محورهای این برنامه افزایش ظرفیت نیروگاهی، بکارگیری و تعمیرات اساسی تمام 
نیروگاه های موجود و مدیریت مصرف بود. وزیر نیرو ادامه داد: تا امروز دو ســوم از مسیر اوج 
مصرف تابستان را پشت سر گذاشتیم و با کمترین مشکل توانسیم این دوره را سپری کنیم.

محرابیان با بیان اینکه خوشبختانه ۴۰ درصد مردم در مصرف خود صرفه جویی کردند، گفت: 
این ۴۰ درصد پاداش صرفه جویی در مصرف برق خود را دریافت کردند. 

بده بستان سیاسی ترکیه با آب 
عضو هیات مدیره فدراســیون صنعت آب گفت: در ســال های اخیر ترکیه از این حربه برای 
بده بستان سیاسی استفاده می کند، یعنی همان حربه ای که کشورهای خاورمیانه سال ها از نفت 
اســتفاده کردند. به صراحت موضوع استفاده از ابزار آب را اعلام کرده به طوری که اردوغان 
ســال ۲۰۱۳ در یک سخنرانی اظهار کرد که اگر کشورهای حاشیه خلیج فارس نفت دارند، ما 
آب داریم.رضا حاجی کریم در گفت وگو با  ایلنا، در خصوص پروژه گاپ اظهار داشــت: ترکیه 
در دهه ۸۰ میلادی پروژه عظیم گاپ را تعریف کرده و در آن پروژه تعداد زیادی سد از جمله 
ایلیسو، تعدادی شهرک صنعتی، ۳ فرودگاه و یک نوع طرح آمایش سرزمینی در حوزه تعریف 
کرد. رقم سرمایه گذاری در این پروژه حدود ۳۰ میلیارد دلار است که بخشی از آورده دولت و 
بخشــی نیز از سوی بخش خصوصی ترکیه تأمین شده است.وی افزود: تأثیر این پروژه روی 
کشــور ما غیرمستقیم است چون عمدتاً حوضه تاثیرگذاری آن بر رودخانه های دجله و فرات 
اســت، اما باتوجه به اینکه اگر آب این رودها کم شود در پایین دست و جنوب عراق نیز باعث 
ریزگرد و تغییرات جمعیتی و اقلیمی اساسی می شوند، روی کشور ما هم تاثیرگذار خواهد بود.

»آرامکو« لقمه ای چرب برای سرمایه گذاران
»تدبیرتازه«  از  بزرگترین غول نفتی گزارش می دهد

 برهان محمودی
روزنامه نگار



آغاز ساخت ۴ هزار مسکن در داخل شهر تهران

معاون مسکن شهری بنیاد مســکن از همکاری این بنیاد با شهرداری برای ساخت ۴ هزار واحد 
مسکونی مشارکتی در شهر تهران طی یک ماه آینده خبر داد.حمیدرضا سهرابی اظهار کرد: بنیاد 
مســکن در تفاهم با شهرداری تهران ســاخت ۱۰ هزار واحد مسکونی شهری را علاوه بر سایر 
فعالیت های بنیاد در حوزه تولید مسکن در برنامه دارد.معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی ادامه داد: کلنگ احداث ۶ هزار واحد مسکونی در دو مرحله و هرکدام به تعداد ۳ هزار واحد 
به زمین زده شد. مقرر است تا طی یک ماه آینده ۴ هزار واحد دیگر نیز اجرایی و عملیاتی شود که با 
این اقدام، ساخت ۱۰ هزار واحد مسکونی به شکل مشارکتی آغاز خواهد شد. سهرابی توضیح داد: در 
این پروژه مشارکتی در برخی از واحدها، زمین و ساخت از بنیاد مسکن و پروانه از شهرداری تهران و 
در برخی از پروژه ها نیز زمین و پروانه از شهرداری و ساخت برعهده بنیاد مسکن است. گفتنی است، 
۳ هزار واحد از ۱۰ هزار واحد مشارکتی بنیاد و شهرداری با ایجاد قرارگاه سازندگی مسکن در شهر 
تهران و در منطقه ۱۸ در حال احداث است که در اسفندماه سال گذشته کلنگ زنی شد و ۳ هزار 
واحد نیز در تیرماه سال جاری طی مراسمی با حضور رئیس بنیاد مسکن و شهردار تهران آغاز شد. 

نرخ جدید عوارض آزادراه ها تعلیق شد

ایلنا: وزارت راه و شهرســازی اعلام کرد:نرخ های جدید عوارض آزادراه های کشور 
به منظور بررســی بیشــتر در این خصوص تعلیق و تردد در آزادراه های کشور با 

نرخ های گذشته خواهد بود.
وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد: در پی برگزاری نشست ویژه برای بررسی نرخ 
های جدید عوارض آزادراه های کشــوردر ســتاد وزارت راه و شهرسازی، در حال 
حاضر نرخهای جدید  عوارض آزاد راه های کشــور به منظور بررسی بیشتر در این 
خصوص تعلیق و تردد در آزادراه های کشــور با نرخ های گذشته خواهد بود. تردد 
در آزادراه های کشــوری به روال قبلی خواهد بود و از اعمال هرگونه افزایش نرخ 

تا اطلاع ثانوی خودداری خواهد شد.
در این راســتا مقرر شد در حال حاضر با نرخ های قبلی تردد از آزادراه های کشور 
انجام شود. پیش از این اعلام شده بود که نرخ عوارض آزاد راه های کشور افزایش 

یافته است.
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راه ومسکن

با توجه به چشــم انداز ژاپن برای نیل به 
مأموریت مهم حذف کربن و تبعات آن از 
در واحدهای صنعتی تا سال ۲۰۵۰، دولت 
ژاپن حمایت های گسترده ای را برای انجام 
نوآوری های بدون کربن در صنعت انجام 
داده اســت. برخی از این حمایت ها شامل 
پشتیبانی از راه حل های جهانی برای مقابله 
با تبعات زیست محیطی ناشی از گرمایش 

زمین و آثار آن بر آب وهواست.
ازایــن رو ژاپن خود را برای گشــودن فصل 
جدیدی از فعالیت ها آماده می کند که پیش تر 
در ســند چشم انداز سال ۲۰۲۰ صنعت ژاپن 
نیز بر آن تأکید شده بود و آن شامل از بین 
بردن کامل آثار کربن تا ســال ۲۰۵۰ است. 
در این ســند به طور کمی بر کاهش بیش از 
یک میلیارد تُن انتشــار کربن تا سال ۲۰۱۸ 
اشاره شــده بود و با انجام اقدامات اصلاحی 
مناسب در بخش صنعت این مقدار در سال 
۲۰۳۰ بــه ۹۳۰ میلیون تُــن کاهش یابد و 
در ســال ۲۰۵۰ به مقدار صفر برسد.از بین 
بردن انتشــار کربن در بخش هــا و مراکز 
تولیدی و صنعتی هدف بسیار باارزشی است 
به طوری که محققــان و صاحب نظران این 
حوزه پیش بینی کرده اند که با توجه به اعمال 
سیاست های اخیر و در صورت موفقیت آمیز 
بودن آن تا پایان قرن جاری ۱/۲ سانتی گراد 
از میزان گرمایش و دمای هوا کاسته شود.

دکتر هیروشی کاجیاما وزیر اقتصاد، تجارت 
و صنعت ژاپن در مصاحبه ای مفصل عنوان 
کرده بود که کاستن از میزان انتشار کربن و 
حتی از بین بردن کامل آن تا سال ۲۰۵۰ کار 
چندان ساده ای نیست زیرا تحقق آن مستلزم 
بازنگری اساسی در ساختارها و فرایندهای 
واحدهای تولیدی اســت. نگاهــی گذرا به 
روند صنعتی شدن طی نیم قرن اخیر نشان 
می دهــد اکثر قریب به اتفاق صنایع در ژاپن 
با برنامه های زیســت محیطی دولت همسو 
بوده اند و پیاده ســازی مدل ها و راهبردهای 
توسعه پایدار متناسب با حفظ محیط زیست 

را در اولویت فعالیت های خود قرار داده اند. 

از منظر سیاست ها و برنامه های صنعتی 
نیز ژاپن در حال گذر از مرحله ای است 
که در آن کوشیده می شــود با اثرات 

کربن و گرمایش زمین مقابله شود.
نوآوری های  بــرای  ســرمایه گذاری 

سازگاربامحیط زیست
درحالی که  می گویــد  کاجیامــا  دکتر 
در سراســر جهــان بر ایــن موضوع 
متفق القول هســتند که باید با انتشار 
محیط زیســت  آلودگــی  و  کربــن 
مقابلــه شــود اما در عمــل در برخی 
چندانی  کوشــش  ســرمایه گذاری ها 
برای رفع مشکل انتشار کربن صورت 
نمی گیرد و این خود یک ضعف بزرگ 
در بخش صنعت محســوب می شود. 
نقطه مقابــل آن ســرمایه گذاری در 
است که سازگاری  فن آوری های سبز 

با محیط زیست دارند.
تلاش برای حفظ محیط زیست در کره 

زمین
تخصیص  و  انگیــزه  ایجــاد  بــرای 
مشــوّق های کافــی در بخش هــای 
صنعتــی، تجاری و خدماتــی، دولت 
ژاپن راهبرد توسعه سبز را در چهارده 
زمینــه مختلف اولویت بنــدی نموده 
اســت که تقریباً همه جنبه های حیات 
زیســت محیطــی را در برمی گیــرد. 
اســتفاده از باطری های هیدروژنی در 
اتومبیل ها، بهره گیری از فن آوری های 
جــذب کربن و اســتفاده از مواد قابل 
بازیافت در صنعت از آن جمله اســت.

ادامه می دهد که عنصر  دکتر کاجیاما 
اصلی این راهبرد، ســرمایه گذاری در 
تحقیق و توســعه است. بهره گیری از 
فن آوری های سبز و گسترش استفاده 
از آن هــا در مقیاس وســیع از نتایج 

استقرار این راهبرد است.
نوین  فن آوری هــای  تجاری ســازی 

مرتبط باانرژی سبز
می توان  نوین  فن آوری هــای  ازجمله 
در  گرفته  نوآوری هــای صــورت  به 
توربوشــارژهای برخی وســایط نقلیه 
دیزلــی نظیــر لکوموتیو اشــاره کرد 
که قــادر اســت مصرف ســوخت و 

خروجی دی اکســید کربــن را تا حد 
زیــادی کاهش دهد.نیل بــه اهداف 
تجاری ســازی فن آوری های ســبز از 
دسامبر سال ۲۰۲۰ توسط نخست وزیر 
ژاپن با تخصیص مبلغ ۲ تریلیون ین 
برای ارتقــای فن آوری های قدیمی و 
استفاده از نوآوری های سبز در بخش 
صنــدوق ارتقای نــوآوری ژاپن آغاز 
گردید و فــاز اول آن در هواپیماهای 
پــس ازآن  شــد.  شــروع  هیدروژنی 
کشــتی های باری در دستور کار قرار 
گرفت و ســپس اســتفاده گسترده از 
سلول های خورشیدی در سایر صنایع 
ثابــت به عنوان پروژه هــای بااهمیت 
تعیین گردید. هدف مهم و اصلی ژاپن 
در این طرح از منظر دولت دســتیابی 
به وســایط نقلیه برقی تا سال ۲۰۳۵ 
اســت به طوری که پیش از پایان سال 
پاک  انرژی های  از  خودروهــا  تمامی 
استفاده کنند.از سوی دیگر بهره گیری 
از سوخت های هیدروژنی و تجهیزات 
مرتبط بــا آن می تواند بــرای صنایع 
ژاپنی یک مزیت رقابتی باشــد که در 
آن با ســایر تکنولوژی های روز جهان 
از منظر مزیت هــای فن آورانه برابری 
نماید.به عنوان یک نمونه بارز می توان 
به تویوتا و دستاوردهای آن اشاره نمود 
که توانست برای نخستین بار به تولید 
بپردازد.  انبوه خودروهــای هیدروژنی 
کاجیامــا در ادامه افزود که اســتفاده 
گسترده از سوخت های هیدروژنی یکی 
از اولویت های مهم صنایع ژاپنی است 
که نمود بــاارزش آن در برخی صنایع 
نظیر کشتی ســازی جلوه یافته است.

سرمایه گذاری برای ساخت موتورهای 
احتــراق هیدروژنــی و توربین هــای 
مرتبط با آن تا ســال ۲۰۵۰ بر اساس 
پیش بینی های صــورت گرفته به ۲۳ 
تریلیون ین می رســد.در مورد سنتز و 
نیز فرایندهای  جذب دی اکسید کربن 
مناســب و فن آوری های مرتبط برای 
ســنتز و جذب دی اکســید کربن در 
صنایع و دانشگاه های فنی ژاپن دارای 
بالاترین میزان ثبت اختراع هستند. از 

طرفی نیز با توجه به آنکه فناوری های 
جذب کربــن تقریبــاً پرهزینه بوده و 
معمــولًا نیز تا ســه برابــر گران تر از 
فن آوری های معمولی است. علاوه بر 
آن لازم است برخی موانع مرتفع شده 
و بعضی از قوانین و مقررات نیز اصلاح 
شوند و مشوق های مالی مناسب نظیر 
کاهش و یــا برداشــتن مالیات برای 
ایــن عرصه می تواند  فعالان صنعتی 
در این زمینه احصاء شــود که ازقضا 
ابزار مناســب و جذابی برای پیشــبرد 
اهداف مدیریت انــرژی در این حوزه 
اقتصادی  تأثیرات  می رود  است.انتظار 
پیاده سازی کامل راهبرد فن آوری های 
ین  تریلیون   ۹۰ به صرفه جویی  ســبز 
تــا ســال ۲۰۳۰ و ۱۹۰ تریلیون تن 
تــا ســال ۲۰۵۰ بینجامــد. علاوه بر 
صورت  اقدامات  دولتــی،  تلاش های 
گرفته در بخش های خصوصی صنعت 
و تکنولــوژی ژاپن نیــز درخور توجه 
اســت. بنابراین مشاهده می شود ژاپن 
گام های مؤثری را در جهت دســتیابی 
به آینده% بدون کربن برداشــته است.

بیش از ۱۰۰ شرکت، انجمن، مؤسسه 
تجاری و صنعتی بزرگ در ژاپن فقط 
در بخش های خصوصی در برنامه های 
عملیاتی خود، تولید و خدمات کم کربن 
را بر اســاس اســتانداردها و موازین 
تعیین شــده مدنظر قرار داده اند. علاوه 
بر آن نیز ۳۰۰ شــرکت برجسته دیگر 
ژاپنی نیز متعهد شــده اند که در مسیر 
تولید  زیســت محیطی  تبعات  کاهش 
اقدام  محصــولات و کاهش کربــن 

نمایند.
بر اساس گزارش سال ۲۰۱۹ سازمان 
بین المللی انرژی، چنین انتظار می رود 
که تا سال ۲۰۴۰ تقاضا برای انرژی دو 
برابر شود.همچنین این گزارش نشان 
داده اســت که ژاپــن از ظرفیت های 
لازم بــرای پیش رو شــدن در حوزه 
و  اســت  برخوردار  ســبز  انرژی های 
را  خود  فن آورانــه  تجــارب  می تواند 
با ســایر کشــورهای درحال توسعه به 

اشتراک گذارد.

پژمان صالحی
کارشناس حمل و نقل

»تدبیر تازه« از چشم انداز آینده سبز و بدون کربن گزارش می دهد

دورنمای توسعه پایدار ژاپن

تحول در صنعت خودروسازی در راه است؛

ممنوعیت فروش خودروهای بنزینی 
تا ۱۵ سال  آینده

خودروهای برقی که تا همین چند سال گذشته 
تنها به عنوان پیشــنهادی برای خرید بودند با 
تغییر سیاست کشــورها برای مبارزه با تغییرات 
آب و هوایی اکنون به یکی از راهکارهای اصلی 
کشورها به خصوص کشــورهای اروپایی برای 
مبارزه با تغییرات آب و هوایی بدل شــده اند؛ به 
گونه ای که اکنــون اتحادیه اروپا در حال وضع 
قوانینی اســت که فروش خودروهای دیزلی و 

بنزینی را ممنوع اعلام کند.
قانونگذاران کمیته محیط زیســت پارلمان اروپا 
از طرحی برای ممنوعیــت فروش خودروهای 
بنزینــی و دیزلی جدید از ســال ۲۰۳۵ حمایت 
می کنند. این کمیته از پیشــنهاد کاهش انتشار 
CO۲ تا ســال ۲۰۳۵ حمایــت کرد که فروش 
خودروهای جدید با ســوخت فســیلی را در ۲۷ 

کشور غیرممکن می کند.
کمیســیون اروپا این اهداف را به عنوان بخشی 
از برنامه بزرگ خود یعنی سیاست های اصلاح 
تغییرات آب و هوایی در جولای گذشته پیشنهاد 
کرد که بر این اساس خودروهای جدید برای ۱۰ 
تا ۱۵ ســال در جاده ها می مانند - به این معنی 
که سال ۲۰۳۵ آخرین تاریخی است که فروش 

خودروهای آلاینده باید متوقف شود.
 ایــن برنامه برای اجرای در بلــوک اروپا برای 
داشتن انتشار کربن صفر خالص در همه بخش ها 
تا سال ۲۰۵۰ اعلام شد. با این حال، این کمیته 
به طــور همزمان به پیشــنهادات برای اجرای 
برنامه های ســختگیرانه تر برای کاهش انتشار 
CO۲ خودرو در این دهــه رأی منفی داد. این 
کیته پیشنهاد برای کاهش ۵۵ درصدی انتشار 
CO۲ از خودروها تا ســال ۲۰۳۰ در مقایسه با 
سطوح انتشار کربن در سال ۲۰۱۲۱ را رد کرد. 
و همچنین از کاهش هدف سال ۲۰۵۰ به سال 

۲۰۳۵ حمایت نکرد.
پارلمان اروپا در ماه های آینده درباره پیشنهادات 
کاهش دی اکسید کربن خودرو رأی خواهد داد 
و پس از آن قانون گذاران و کشورهای اتحادیه 
اروپا بایــد درباره قوانین نهایــی مذاکره کنند. 
اتحادیه اروپا همچنین با ســرعت بخشیدن به 
فروش و تولید وســایل نقلیــه الکتریکی بدون 
آلایندگــی، قصد دارد با یک چهارم از انتشــار 
آلاینده هــای اتحادیه اروپا را که از حمل و نقل 

ناشی می شود، مقابله کند.
جان هویتما، قانونگذار اصلی در این سیاســت، 
گفت: »با استانداردهای CO۲، شفافیت را برای 
صنعت خودرو ایجاد می کنیم و نوآوری و سرمایه 
گذاری را برای تولیدکنندگان خودروهای برقی 

تحریک می کنیم.
شرکت هایی از جمله فولکس واگن قبلًا اعلام 
کرده انــد که قصد دارند تا ســال ۲۰۳۵ فروش 
خودروهایی با موتور احتراقی را در اروپا متوقف 
کنند، اما برخی از گروه های صنعتی نســبت به 
ممنوعیت یک فناوری خاص هشــدار داده اند و 
گفته اند که اهداف بلندپروازانه تر تنها در صورتی 
محقق می شوند که سیاست گذاران از گسترش 
گســترده زیرساخت های شــارژ خودرو حمایت 
کنند.اتحادیــه اروپا همچنیــن در حال مذاکره 
درباره پیشنهادهایی است که کشورها را ملزم به 
نصب نقاط شارژ عمومی در فواصل زمانی منظم 
در امتداد جاده های اصلی کند. مرسدس بنز نیز 
آماده می شود تا پایان دهه میلادی یعنی تا زمانی 
که شرایط بازار برای فروش این مدل خودروها 
محیا شود، سیاست فروش خودروهای تمام برقی 
را شــروع کند. این شرکت خودروسازی لوکس 
با تغییر سیاســت خود، به سمت آینده ای بدون 
آلایندگی و نرم افزار محور، شتاب می گیرد.  تا 
سال ۲۰۲۲، مرسدس بنز خودروهای الکتریکی 
را در تمــام بخش هایی که این شــرکت ارائه 
می دهــد، راه اندازی می کنــد. در گام بعدی از 
سال ۲۰۲۵ به بعد، تمام خودروهای جدید فقط 
الکتریکی خواهند بود و مشــتریان می توانند به 
ازای هر مدلی که شرکت در حالت بنزینی تولید 
می کنــد، یک جایگزین تمام الکتریکی انتخاب 
کنند. مرســدس بنز قصد دارد بــا پایبندی به 
اهداف حداکثر سودآوری خود، این تحول سریع 
را شروع کند.یکی از مدیران ارشد مرسدس بنز 
گفته است: تغییر به سمت خودروهای الکتریکی 
در حال ســرعت گرفتن است. نقطه اوج تحول 
این شرکت به سمت برقی شدن نزدیک است و 
ما آماده خواهیم بود؛ زیرا بازار خودروها تا پایان 

این دهه فقط به برقی تبدیل می شود. 

گزارش

در گفت و گو با کارشناس صنعت خودرو 
مطرح شد

سایه سنگین برجام و واردات 
برسر  بازار خودرو 

در ارزیابی پاسخ احتمالی ایران و ایالات متحده 
به پیش نویس پیشــنهادی مســئول سیاســت 
خارجــی اتحادیــه اروپا برای احیــای برجام و 
اینکــه که آیا اروپا در تلاش اســت تا به بازی 
مقصرنمایی خود ســرعت ببخشــد من معتقدم 
پیشــنهادهای آقای جــوزپ بــورل نمی تواند 
تغییرات اساسی در انتظارات ایران بدهد. سطح 
انتظارات ایران از مجموعه برجام بالاتر است و 
همین امر باعث می شود تا عدم پذیرش پیشنهاد 
از سوی ایران قابل پیش بینی باشد. در این فضا 
آمریکایی ها ناچار هستند تا حدود زیادی در برابر 
خواسته های ایران از خود نرمش نشان دهند. با 
این حال اگر تقاضای اصلی ایران این باشد که 
ســپاه از زیر بار تحریم ها رها شــود امر محالی 
بــرای جو بایدن خواهد بود چراکه رئیس جمهور 
آمریکا هم زیر بار فشار حزب خودش است و هم 
فشار جمهوری خواهان و اجازه چنین کاری را به 
بایدن نمی دهند اما گویا ایران مصر است که به 

این خواسته خود جامه عمل بپوشاند.
تیم مذاکره کننده فعلــی ایران که پیش از این 
مذاکــرات هم دل خوشــی از برجام نداشــت، 
حالا برای اینکه برخــی مخالفان داخلی برجام 
را همراه کند، خواهان حذف تحریم های ســپاه 
است. در این برهه البته ایران از امتیازات بالایی 
در خصوص غنی ســازی برخوردار شده است و 
همچنین امروز غرب نیاز بالایی به انرژی ایران 
دارد که در صورت توافق می توانیم ســالانه ۵ 
میلیارد دلار صادرات نفت به غرب داشته باشیم.

نباید نقش روسیه را در این مساله نادیده گرفت؛ 
چراکه روس ها مســاله برجام را در برابر آمریکا 
گــروگان گرفته اند و این نمایــش قدرتی برای 
مســکو اســت که برجام بدون اراده آن ها احیا 
نخواهد شد. موضوع احیای برجام هیچ گاه مانند 

امروز پیچیده نشده بود.
اما درباره اینکه در صورت عدم موافقت ایران با 
پیشــنهاد مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، 
به مرحله اعلام پایان برجام خواهیم رســید هم 
باید بگویم از منظر حقوق بین الملل معمولًا هیچ 
یــک از طرفین، پایان توافق را اعلام نمی کنند؛ 
چراکه مسئولیت حقوقی دارد و البته نمی خواهند 
روزنه های مذاکره را مســدود کنند. برای مثال 
کره شــمالی و جنوبی از سال ۱۹۵۳ آتش بس 
اعلام کردند و همچنان در آتش بس هســتند و 
برجام هم می تواند به همین شــکل باقی بماند. 
هر دو طرف در تلاش هستند دیگری اعلام کند 
که از مذاکرات خارج شده است اما معمولًا چنین 

اتفاقی رخ نمی دهد.
درباره نشست فصلی شــورای حکام و احتمال 
برگشت پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت 
باید یادآور شوم، در شورای حکام دو نوع قطعنامه 
داریم که یکی اخطاری و دیگری تنبیهی است 
که قطعنامه پیشین یک قطعنامه اخطاری بود و 
ایران هم دست به واکنش عجیبی زد. در آینده 
و در ســپتامبر اگر وضعیت برجام به همین نحو 
باشــد، قابل پیش بینی خواهد بود که قطعنامه 
تنبیهــی علیه ایران صادر شــود و پرونده ایران 
به شــورای امنیت برود و در این صورت بدون 
نظر چین و روســیه تحریم ها مجدداً برمی گردد 
و حتی ممکن اســت پرونــده ذیل فصل هفتم 

منشور برود.
البته غربی هــا نمی خواهند آخرین حربه خود را 
امروز مورد اســتفاده قرار دهند. اینکه بخواهند 
پرونده را به شورای امنیت بکشانند، این پروسه 
در همان مقطع متوقف نخواهد شد و با استفاده 
از مکانیســم ماشــه تحریم های پیش از سال 
۲۰۱۵ برمی گردد امــا معتقدم غرب نمی خواهد 
 از ایــن آخریــن حربه حداقــل در مقطع فعلی 

استفاده کند.

گزارش

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

پرهام کریمی
روزنامه نگار



مواد لایحه حمایت از ایرانیان خارج از کشور

دبیرخانه شــورای عالی امور ایرانیان خارج از کشور، در سال ۱۳۹۹ آماری را منتشر کرد 
که طبق آن تعداد ایرانیان مقیم خارج از کشــور، به ۴،۰۳۷،۲۵۸ نفر می رسید. برای این 
افراد )ایرانیان مقیم خارج از کشور( تا به حال قانونی جامع وجود نداشته است. با این حال، 
قوانینی مثل حمایت همه جانبه از حقوق ایرانیان خارج از کشور و همچنین جلب مشارکت 

آن ها به منظور شرکت در توسعه و پیشرفت کشور وجود داشته است.
حتی در این باره، رهبر هم بیانات خودش را درباره ایرانیان مقیم خارج کشور عنوان کرده 
است و در آن به مؤلفه های مختلفی اشاره کرده که حمایت از حقوق آن ها یکی از مباحث 
آن است. سیاســت های کلی هم که در این بین وجود دارند، نگاهی فرصت محور برای 
جذب مشارکت اقتصادی شهروندان ایرانی خارج از کشور با هدف کمک به توسعه وطن 
دارند. بر اساس همین سیاست ها و بر پایه بیانات رهبر، این مسئله فراقوه ای است و تنها 
منحصر به یک قوه نیســت. در این راستا قانون حمایت از ایرانیان خارج از کشور نوشته 

شده تا امکان استفاده از ظرفیت ها و زمینه رشد نیز فراهم شود.

هشدار میراث فرهنگی یزد

سرپرســت معاونت میراث فرهنگی اســتان یزد از خطر رانش زمین و احتمال فرونشست در بافت 
تاریخی این شهر خبر داد. عبدالمجید شاکری، سرپرست معاونت میراث فرهنگی استان یزد با تاکید 
بر اینکه به علت جاری شــدن ســیل در روزهای اخیر احتمال فرونشست در نقاط متعدد بافت های 
تاریخی وجود دارد، هشــدار داد:  نقاط متعدد بافت تاریخی خصوصاً پارکینگ ها با خطر فرونشست 
روبه رو هستند؛ بنابراین مردم به این مسئله توجه جدی داشته باشند. شاکری با بیان اینکه مردم سعی 
کنند در این روزها از ورود خودرو به بافت تاریخی خصوصاً پارکینگ ها جلوگیری کنند، اظهار کرد:  
در برخی از پارکینگ ها که مشــترک با تکایا و حســینیه ها نیز هستند؛ احتمال تجمعات و برگزاری 
مراسم هایی مانند نخل برداری احتمال ریزش زمین را افزایش می دهد؛ لذا مردم به طور جدی متوجه 
این موضوع باشند.سرپرست معاونت میراث فرهنگی استان یزد با درخواست از مردم مبنی بر ممانعت 
از تجمع خودرو در این روزها و پارک آن در پارکینگ، خاطرنشــان کرد: خطر دیگری که مردم را 
تهدید می کند استفاده از پشت بام تکایا و حسینیه ها است که به علت خیس خوردگی در بارش های 

اخیر خطرناک است و نسبت به این مهم نیز باید به طور جدی اقدام کنند.
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گردشگری

جغرافی دانــان  مواقــع  از  بســیاری  در 
بــرای درک اینکه کدام یک از مســائل 
زیست محیطی در گرم شــدن کره زمین 
تاثیرگذار هستند، به گذشته نگاه می کنند 
تا بتوانند به پاسخ هایی دست بیابند. این بار 
مورد پژوهش کاخ های اصرار آمیز فراعنه 
مصر بوده اســت! تحقیق جدیدی که روز 
 Proceedings ۲۹ آگوســت در مجلــه
 of the National Academy of
Sciences منتشر شده، جزئیاتی را درباره 
چشم انداز مصریان باستان که به آنها اجازه 
داده تا اهرام ثلاثه جیزه مصر )که یکی از 
پدیده های نمادین ساخته دست بشر در دنیا 

به شمار می رود( را بسازند، ارائه می دهد.
حالا و در این بررســی جدیــد، محققان 
دریافتند که در یکی از شــاخه های خشک 
شده رودخانه نیل به نام شاخه خوفو، افراد 
به دنبــال آبراهی برای انتقــال ابزارها و 
مصالحی مثل سنگ به فلات جیزه برای 
ســاخت اهرام ثلاثه جیزه بوده اند. شیشا 
هادر، جغرافی دان طبیعی دانشــگاه اکس 
مارسی در فرانســه و نویسنده اصلی این 
تحقیق در توضیحاتی به این نکته اشــاره 
کرده که رودخانه نیل منبعی حیاتی برای 
مردمان آن دوره بوده، نه فقط برای حمل و 
نقل، بلکه برای غذا، زمین برای کشاورزی 
و آب. او در ایــن رابطــه گفته: »ســطح 
بــالای آب در رودخانه نیــل، نویدبخش 
ثبات به جامعه مصر باســتان بوده. اما در 
مقابل، خشکســالی که نتیجه پایین آمدن 
آب رودخانه نیل بــوده، فاجعه بار و دلیلی 
بــرای ناآرامی های اجتماعی و حتی گاهی 
جنگ های داخلی به شــمار می آمده.«در 
ماه می ســال ۲۰۱۹، هادر و تیمش، بعد 
از حفــاری زمین هایی در اطراف جایی که 
شــاخه خوفوی رود نیل زمانــی در آنجا 
جریان داشته، به بررسی گرده های گیاهان 
یافت شــده در آن منطقه پرداختند. دوتا از 
سایت های تحقیق و بررسی در حوزه شاخه 
خوفو قرار داشتند و حدود ۱۰۹ نمونه مربوط 
به دوره های قبل از تاریخ مصر )منتهی به 
ســال ۳۱۰۰ قبل از میلاد مسیح( و دوره 
آغازین دودمانی مصر یا عصر تینیتی )بین 
ســال های ۳۱۰۰ تا ۲۶۸۶ پیش از میلاد 
مسیح( جمع آوری شــد تا مورد تحلیل و 
بررســی قرار بگیرند و این گرده ها، برپایه 
هفت الگوی گیاهی، به گروه های مختلف 

تقسیم شدند.

الگوهــای پوشــش گیاهی همــراه با 
دیگر اطلاعات به دســت آمده، از جمله 
فعالیت آتشفشــانی در مجــاورت آنجا 
که می توانســت منجر به تغییرات آب و 
هوایی، تابش خورشیدی و سطح آب در 
آفریقا در آن دوره شود، به جغرافی دانان 
کمک کرد تا بتوانند تغییرات سطح آب 
در آن زمان را ردیابی کرده و تصویری 
از تغییرات و شرایط آب و هوایی مصر در 
هشت هزار سال اخیر ترسیم کنند. این 
جدول زمانی، تاریخ تکمیل اهرام ســه 
گانه جیــزه یعنی خوفو، خفره و منکوره 
ســال های  به  پیش بینی ها  طبــق  که 
۲۶۸۶ و ۲۱۶۰ قبل از میلاد مســیح بر 

می گردد را در بر می گیرد.
هادر در ادامه به این نکته اشــاره کرد 
که از اینکه مهندسان باهوش در دوران 
پادشاهی آن دوره که می توانستند کاملًا 
محیط اطراف خود و دینامیک رود نیل 
را بــرای تبدیل غیرممکن ها به واقعیت 
مهار کنند، حیرت زده و متعجب شــده 

است.
او می گوید که مصریان باســتان، در آن 
زمان قادر بودند تا بندری در لبه صحرا 
طراحــی کنند تا کانــال کوچک خوفو، 
بدون آنکه توســط خطر ســیل تهدید 
شــود، به آب متصل گردد. هادر در این 
رابطه گفته: »آن ها دشت سیلاب زده در 
بخش غربی کانال را لایروبی می کردند 
و اجازه به جریان افتادن آب را می دادند 
تــدارکات  تأمین  بــرای  و کشــتی ها 
لجستیک برای سازندگان اهرام در آنجا 

حرکت می کردند.«
جوزف مانینگ، استاد تاریخ در دانشگاه 
ییــل آمریکا معتقد اســت که تا قبل از 

این مطالعه، نحوه رســیدن آب به اهرام 
جیزه، کامل و دقیق درک نشده بود: »ما 
می دانســتیم که جریان آب تا نزدیکی 
فلات جیزه می آمده و آنها بدین ترتیب 
ســنگ ها را از معادن تورا )منبع اصلی 
ســنگ های آهکی مصری ها( از طریق 
رودخانه بــه جیزه منتقل می کردند. من 
فکر می کردم که آنها کانال هایی مرتبط 
و متصل را می ساختند ولی این طور به 
نظر می رسد که این یک کانال طبیعی 

رودخانه است.«
مانینــگ در ادامــه گفتــه کــه یافتن 
خصیصه هــای طبیعــی رودخانه، نحوه 
تعامل انسان ها و شیوه بهره برداری شان 
از محیط اطــراف را در خلق پروژه های 
ســختی مثل اهرام جیزه را مشــخص 
می کند. البته یکــی از نگرانی هایی که 
او در ایــن پروژه به آن اشــاره می کند، 
فوران های  درباره  اطلاعات  آنالیز  شیوه 
آتشفشــانی در آن دوره توسط محققان 
است. یافته های آنها حکایت از آن دارد 
که فوران های آتشفشانی نقش پررنگی 
در نوسانات شاخه خوفو داشته که در این 
مورد خاص، منجر به کاهش سیل های 
تابستانی رود نیل می شده: »فقط وجود 
و وقــوع یک فوران آتشفشــانی، لزوماً 
چیــزی درباره شــرایط رودخانه نیل به 

شما نمی گوید.«
مثلًا برخی فوران های بزرگ آتشفشانی 
در مناطقی با عرض جغرافیایی بالا، مثل 
به عنوان موضوعی  یا آلاســکا،  ایسلند 
و  )بــاد  مونســون های  در  تاثیرگــذار 
باران های موسمی( شرق آفریقا شناخته 
می شوند که می توانند باعث تغییر سطح 
آب در رودخانه نیل شوند. ولی مانینگ 

معتقد است که هر فوران آتشفشانی بر 
این موضوع تاثیرگذار نیست. او در این 
رابطه توضیح داده که برخی فاکتورهای 
دیگر مثل زمان وقوع این اتفاق در طول 
ســال، موقعیت آتشفشان و ابعاد فوران 
آتشفشان بر روی واکنش های موسمی 
به عنوان مثــال در خاورمیانه تاثیرگذار 

هستند.
متخصــص  مورهنــگ،  کریســتوف 
ژئومورفولوژی در دانشگاه اکس مارسی 
فرانســه و یکی از محققان ارشــد این 
تحقیــق گفته که ایــن تحقیق فراتر از 
شــناخت منشأ این بناهای عظیم است: 
»در عین حال این تأثیر انسان بر روی 
محیط و اهمیت باستان شناسی منظر نیز 

هست.«
هادر توضیح می دهد: »ظهور و ســقوط 
امپراطوری مصر باســتان بــه تغییرات 
در رودخانه نیل بســتگی داشته و نگاه 
و بررســی جامعه ای که با بهره برداری 
از اکوسیســتم محلی به قدرت رسیده، 
می تواند نکات و اطلاعات خوبی درباره 
شرایط آب و هوایی امروز به دانشمندان 

بدهد.«
او در ادامــه گفته: »مهم اســت بدانیم 
که چطور مســیر تاریخی آنها و محیط 
زیست، می تواند یک امپراطوری شکوفا 
شــده مثل مصر باستان را هدایت کند. 
ولــی دانســتن اینکه تغییــرات آب و 
هوایی و محیطی، دلیلی برای ســقوط 
این امپراطوری بوده، نکته مهمی است 
که بایــد آن را درک کنیم، به ویژه اگر 
بخواهیم با چالش های آب و هوایی حال 

و آینده مان روبرو شویم.«
zz منبع: پاپ ساینس

راحله کرمی
روزنامه نگار

پوریا محمدی پیوند
روزنامه نگار

کشف رازهای جدید اهرام شگفت انگیز فراعنه مصر

سرنخ های تازه درباره اهرام ثلاثه مصر

بهشتی پنهان از چشم گردشگران 
در ایران

درگذشــته کودکان که به لهجه لری محلی لیته 
گفته می شــود توسط پدرانشــان به آبگیر درون 
دهانه تنگه برده می شدند تا شنا یاد بگیرند از این 

رو نام تنگ لیتون گذاشته شده است.
تفرجــگاه زیبا و بکر تنگ لیتــون در منطقه دلی 
آجم از توابع بخش دیشموک شهرستان کهگیلویه 
با خوانی اززیبایی های خدادادی مانند بهشــت از 
چشم گردشگران پنهان است. رودخانه پرآب آجم 
از این تنگ زیبا سرچشــمه می گیــرد و در تمام 

فصول سال در این تنگ زیبا جاری است.
شهرستان کهگیلویه از وسیع ترین شهرستان های 
اســتان کهگیلویه و بویراحمد اســت کــه با دارا 
بودن اقلیم های متفاوت در دو ناحیه سردســیری 
و گرمســیری، به عنوان مقصدی مناســب برای 

گردشگران و طبیعت دوستان تبدیل شده است.
از مناطق گردشگری استان کهگیلویه و بویراحمد 
تنگ لیتون اســت کــه در منطقــه »دلی آجم« 
شهرســتان کهگیلویه واقع شده است. دلی و آجم 
از توابع بخش دیشــموک شهرســتان کهگیلویه 
هستند. روســتای آجم دیشــموک از جاذبه های 
گردشــگری زیادی برخوردار است که می توان به 

غارهای تاریخی و آبشارهای مفرح اشاره کرد.
 N۳۱۱۵ تنــگ لیتــون در موقعیت جغرافیایــی
E۵۰۴۰ واقع شــده اســت. آب جاری و سرد این 
تنگ در فصل تابســتان باعث جذب گردشگران 

زیادی ازاستانهای همجوار می شود.
تنگه لیتــون از پوشــش گیاهی بســیار زیبایی 
برخوردار اســت و در سراســر آن درختان کهن 
ســال فراوانی را می توان مشــاهده کرد که جلوه 
ویــژه ای را از تنگه به نمایش گذاشــته اند که در 
میان این گیاهان گونه هایی از حیوانات و پرندگان 
زیســتگاهی را برای خود به وجــود آورده اند. از 
دیدنی های این تنگه وجود آبشــاری است که از 
دل سنگ های صخره ای به پایین سرازیر می شود 
و صحنه محصورکننده ای از طبیعت را به نمایش 
می گذارد. آب آبشار که تأثیر به سزایی در زندگی 
مردم گذاشــته اســت برای آبیــاری زمین های 
کشاورزی و ســیراب کردن درختان بی شمار به 
مصرف می رســد همچنین به یمن آب دائمی آن 
یک اســتخر پرورش ماهی در پایین دست آبشار 
بنا شده اســت که این موضوع در اقتصاد مردم از 

اهمیت زیادی برخوردار است.
آبشاری که تنها بخاطر پونه کوهی خوش عطرش 
افراد زیــادی را بخود جلب می کنــد، بر اهمیت 
این منطقه افزوده اســت. بسیاری از اهالی منطقه 
گرمسیری شهرستان کهگیلویه هر سال با شروع 
فصل تابستان و رشد این گیاه خوشبو مسیر سخت 
گــذر و خاکی دلی کما و آجــم را طی می کنند و 

راهی این دیار همیشه خروشان می شوند.
با توجه به آب شیرین و همیشه جاری تنگ لیتون 
در پایین دســت این آبشار بیش از ۵۰ هکتار باغ 
مرکبــات، ۱۰۰ هکتار مزارع برنــج و یک واحد 
پرورش ماهی از ســوی اهالــی این منطقه ایجاد 

شده است.
کهگیلویــه وبویراحمد با داشــتن ۲۸۰ تفرجگاه 
طبیعــی، وجود ۳۰۰ بقعــه متبرکــه و ۷۵۰ اثر 
تاریخی ثبت شــده در فهرست آثار ملی و مواهب 
طبیعی چشم نواز مقصد خوبی برای گردشگران و 

مسافران است.
نبود امکانات اولیه زندگی و محرومیت منطقه آجم 
معضلی اســت که مردم این منطقه با آن دســت 
و پنجه نــرم می کنند. آنچه ســیاحتگاه لیتون را 
مهجور قرار داده راه خاکی و کوهستانی این تنگ 
زیباســت که با شهر دیشموک ۴۵ کیلومتر فاصله 
دارد و ایــن راه خاکی بازدید از این منطقه زیبا را 

برای گردشگران مشکل کرده است.
تنگه لیتون از مســیر دسترســی نســبتاً سختی 
برخوردار اســت. این جاده خاکی که نیازمند یک 
پیاده روی تمام عیار اســت فاقد هرگونه تابلو در 
طول مسیر و امکانات رفاهی در تنگه است با این 
وجود یکی از قطب های مهم توریســتی محسوب 
می شود که در فصل بهار و تابستان مورد استقبال 

بازدیدکنندگان زیادی قرار می گیرد.
تنگــه لیتون در ۱۶۵ کیلومتری دهدشــت مرکز 
شهرســتان کهگیلویــه و ۴۵ کیلومتری شــهر 

دیشموک قرار دارد.

ایران گردی

کشف نخستین مدارک از حضور 
انسان عصر پارینه سنگی در دشت 

سربیشه

کارشــناس باستان شناســی اداره کل میراث 
فرهنگی گردشگری و صنایع دستی خراسان 
جنوبی، از کشــف نخستین مدارک از حضور 
انسان عصر پارینه سنگی در دشت سربیشه خبر 
داد. محمد فرجامی، کارشناس باستان شناسی 
اداره کل میراث فرهنگی گردشگری و صنایع 
دســتی خراســان جنوبی روز پنجشنبه ۱۹ 
خردادماه با اشاره به بررسی های انجام گرفته 
در دشت سربیشــه برای نخستین بار توسط 
کارشناسان اداره کل در ســال ۱۳۹۲، اظهار 
کرد: از علاوه بر شناســایی محوطه های پس 
از عصر روستانشینی، در شمال روستای کلاته 
محمد لاله در حاشــیه غربی دشت سربیشه، 
شواهدی مشــکوک از دست افزارهای سنگی 
شناسایی شــد که پس از مطالعات مقدماتی، 
در ســال گذشته به شکل فشرده توسط تیمی 
از کارشناســان اداره کل میــراث فرهنگــی 
گردشگری و صنایع دســتی استان خراسان 
جنوبی، دانشــگاه تربیت مدرس و دانشــگاه 
شــهرکرد مورد مطالعه قرار گرفت که نتایج 
به دســت آمده از این مطالعات حاکی از وجود 
اســتقراری مهم از دوران پارینه سنگی میانی 

در دشت سربیشه است.
کارشــناس باستان شناســی اداره کل میراث 
فرهنگــی گردشــگری و صنایــع دســتی 
خراســان جنوبی افزود:  نتایج به دســت آمده 
از ایــن مطالعــات در مقالــه ای بــا عنوان 
 An Introduction to the Late«
 Pleistocene Lithic Industries
 in the East of the Iranian
 Plateau in Light of the New
 Findings from Sarbisheh
Plain« در یکــی از معتبرتریــن مجلات 
تخصصی در حوزه پژوهش های پارینه سنگی 
با نام Lithic Technology منتشر شد.

فرجامی مجله مذکور را در رده بندی مجلات 
ISI و در پایگاه استنادی Scimago جزو 
مجلات برتر و مطرح حیطه باستان شناســی 
جهان دانســت. وی همچنین بــا بیان اینکه 
 Taylor & مقاله مذکور در پایگاه استنادی
 Impact با امتیاز Scopus و Francis
Factor )۱٫۵( نیز نمایه شــده است، ادامه 
داد:  در ایــن پژوهــش علاوه بر بررســی 
دســت افزارهای به دست آمده از کلاته محمد 
لاله سایر محوطه های کلیدی در خراسان نیز 
موردبررسی قرار گرفتند که از جمله آن ها غار 
کیارام )اســتان گلستان شهرستان گالیکش(، 
)شهرســتان  خونیک  پناهــگاه صخــره ای 
)شهرســتان  شــور  محوطه کلاته  قائنات(، 
سرایان( و چهل دختران )شهرستان سربیشه( 
هســتند. در این میان اهمیت بالای محوطه 
کلاته محمد لاله در مطالعات پارینه ســنگی 
ایران بیش ازپیش مــورد تأکید قرار  شــرق 
گرفته اســت، امری که با انجام کاوش های 
لایه نگارانــه در آن می توان به ســایر ابعاد 
و پیچیدگی جنبه های زیســت انســان عصر 
پارینه سنگی میانی )نئاندرتئال ها( در خراسان 
جنوبــی دســت یافت و جایــگاه واقعی این 
بخش از فلات ایــران را در مطالعات دیرین 

انسان شناسی مطرح کرد.

پوریا محمدی پیوند
روزنامه نگار

 دریچه

اشیای گور خاتون به موزه شوش 
منتقل شدند

مدیر پایگاه میراث جهانی شــوش اعلام کرد که اشیای گور 
پیش از تاریخ چگاسفلی )خاتون( به موزه شوش انتقال یافته 

است.
بیژن حیدری زاده، مدیر پایگاه میراث جهانی شوش از انتقال 
اشیای گور پیش از تاریخ چگاسفلی )خاتون( به موزه شوش 

خبر داد. وی در این رابطه اظهار کرد:
 این اشــیا در ویترین مربوط به این تدفیــنِ پیش از تاریخ 
قرار گرفت و با این انتقال، ویترین آرامگاه زن ۶. ۰۰۰ ساله 
چگاسفلی در موزه باستان شناسی شوش پس از ۵/۳ تکمیل 

شد.

حیدری زاده با بیان اینکه محوطه باستان شناختی چگاسفلی 
یا تل باســتانی چگاســفلی از آثار ملی ایران اســت که در 
دشــت زهره در جنوب شرقی خوزستان و به فاصله اندکی از 

خلیج فارس قرار دارد، اضافه کرد:
 این محوطه باســتانی یک مکان آیینی بسیار مهم است که 
در دشت زیدون و در حاشیه جنوبی رودخانه زهره شهرستان 
بهبهان در استان خوزســتان قرار دارد و یکی از وسیع ترین 
محوطه های پیش از تاریخ در جنوب غربی ایران اســت که 

متعلق به دوران ۴۷۰۰ تا ۳۸۰۰ پیش از میلاد است.
مدیــر پایگاه میراث جهانی شــوش، چگاســفلی را یکی از 

محوطه های تاریخی نامزد ثبت جهانی دانست و گفت:
 پیرامون محوطه چگاســفلی ناحیه ای قرار دارد که ساکنان 
باســتانی محوطه، مردگان خود را در آنجا به خاک سپرده اند 
کــه دریافت های اولیه باستان شناســان از گورســتان این 
محوطه نشــان می دهد، سنت تدفین در تل چگاسفلی واقع 
در جنوب غربــی ایران منحصربه فرد بوده و نظیر آن در هیچ 

مکان دیگری یافته نشده است.
بیــژن حیدری زاده با اشــاره بــه اینکه یکــی از گورهای 
منحصربه فرد این محوطه، متعلق به زن جوانی است، اذعان 

داشت:
 دکتر عباس مقدم، کاوشگر گورستان چگاسفلی، نام آن زن 
جوان را خاتون می گذارد. اشــیای داخل گور او و قرارگیری 
گور اختصاصی اش در میان گور نخبگان آن دوره نشــان از 
جایگاه اجتماعی، سیاسی و مذهبی این زن جوان داشت که 
همین موضوع باعث شــد تا تیم کاوش با همکاری پایگاه 
میراث جهانی شوش در اواخر سال ۱۳۹۷، او را به موزه شوش 

انتقال دهند.
مدیر پایگاه میراث جهانی شوش از ساخت جایگاه )ویترین( 
ویژه ای برای خاتون خبر داد تا در معرض دید مردم باشد. وی 
افزود:  هم اکنون در این جایگاه، افزون بر اســکلت، اشیایی 
که درون گور خاتون قرار داده شده بود همانند وضعیت اولیه 

کشف جانمایی شدند.
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احداث خط آهن رشت-آستارا و 
منافع منطقه ای

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اســلامی در تاریخ 
۰۴/۲۸/ ۱۴۰۱ در دیدار آقای آقای ولادیمیر پوتین با تأیید سخنان 
رئیس جمهور روســیه درباره ضرورت راه اندازی خط آهن رشت- 
آستارا، این کار را موجب تکمیل خطِ حمل ونقلِ شمال- جنوب و 
به نفع هر دو کشور دانستند.احداث خط آهن رشت – آستارا یکی 
از طرح های مهم در حوزه حمل و نقل اســت که پس از استقلال 
جمهوری آذربایجان همــواره از محورهای مذاکرات تهران-باکو 
بوده و از دوره ریاست جمهوری آقایان هاشمی رفسنجانی و حیدر 
علی اف مورد توجه روســای جمهور فقید دو کشــور قرار داشته 
اســت. آقای حیدر علی اف در خاطرات خود با اشــاره به دیدار با   
رهبر معظم انقلاب اســلامی در تاریــخ ۰۲/۱۹/  ۱۳۸۱ در مورد 
ایجاد خط ارتباطی شــمال ـ جنوب از طریق خط آهن از روســیه 
به شــمال ایران و در نهایت بندرعباس و جــاده ارتباطی باکو ـ 
آســتارا می گوید: »با انجام این طرح ها، همکاری دو کشور بسیار 
گسترش می یابد.« انتقال کالا از طریق راه آهن، نسبت به انتقال 
از طریق جاده، مزیت های بســیاری در زمینه های امنیت، سرعت 
و قیمت، داشــته وهزینه های ریلی نسبت به هزینه های دریایی و 
جاده ای بسیار کمتر است. جمهوری اسلامی ایران به دلیل موقعیت 
خاص ژئوپولتیک خود، حلقه اتصال آســیا به اروپا و آفریقا بوده و 
احداث خطوط ریلی، اهمیت جایــگاه ترانزیتی ایران در منطقه را 
مضاعف می ســازد. تکمیل دالان شــمال - جنوب با احداث خط 
آهن رشت- آستارا نه تنها موقعیت ارتباطی ایران را ارتقا می دهد 
بلکه کشورهای حاشیه خلیج فارس، آسیای مرکزی و قفقاز، هند، 
پاکستان، افغانستان را به دریای سیاه و اروپا متصل می کند. سالیانه 
حداقل ۲ میلیون تن بار از این مســیر می تواند حمل شــود و این 
اتفــاق تحول عمده ای را در حمل و نقل بین المللی و منطقه ای و 
ارتقای مبادلات بازرگانی به وجود می آورد. همچنین با راه اندازی 
این طرح ریلی، حمل و نقل کالا در مقایسه با مسیر دریایی به ۲۵ 
روز کاهش خواهد یافت و این وضعیت، کاهش ۳۰ درصدی هزینه 
را به همراه خواهد داشت. میزان ترافیک پیش بینی شده در سال 
اول بهره برداری از محور رشت- آستارا حدود سه میلیون تن بار و 
دویست هزار نفر مسافر است که در سال های بعد به چهار میلیون 
تن بار و پانصد هزار نفر مسافر افزایش خواهد یافت. در حال حاضر 
از هندوستان و کشورهای اروپایی میلیونها تن کالا در مدت شصت 
روز به حوزه قفقاز ترانزیت می شــود که با تکمیل دالان شمال - 
جنوب این مدت به ده تا چهــارده روز کاهش می یابد. احداث راه 
آهن رشــت - آســتارا به طرح دالان جنوب - غرب و پیشرفت 
اقتصادی بندر چابهار نیز کمک کرده و حمل و نقل از مسیر ایران 
از مسیر اقیانوس هند را تسهیل می کند. با توجه به جنگ اوکراین 
و ناامنی در بخش هایی از دریای سیاه، استفاده از مسیر ایران برای 
کشــورهای اروپایی نیز حائز اهمیت خواهــد بود. مرحله اول این 
مســیر، تحت عنوان خط آهن آستارا – آستارا در فروردین ۱۳۹۷ 
و با حضور مجازی روســای جمهوری ایــران و آذربایجان افتتاح 
شــد. در این مرحله، مسیر ریلی آستارای آذربایجان به طول هفت 
کیلومتر به آستارای ایران و با سرمایه گذاری جمهوری آذربایجان 
متصل گردید. در تاریخ ۱۵ اسفند همین سال نیز مرحله پایانی خط 
آهن قزوین- رشــت راه اندازی شد و این اتفاق نقطه امیدی برای 
احداث خط آهن رشــت- آستارا ایجاد کرد.برای احداث خط ریلی 
رشت - آستارا به طول ۱۶۵ کیلومتر، هزینه ای معادل یک میلیارد 
دلار برآورد شــده که جمهوری آذربایجــان آمادگی خود را برای 
سرمایه گذاری )فاینانس( به مبلغ پانصد میلیون دلار، اعلام کرده 
است. با توجه به ابراز علاقه آقای پوتین برای راه اندازی این مسیر، 
می توان روی مشارکت مالی روسیه نیز حساب کرد.چنانچه مرحله 
دوم خط آهن رشت- آستارا در مسیر رشت- انزلی به مسافت ۳۵ 
کیلومتر ظرف یک سال آینده راه اندازی شود، تقویت حمل و نقل 
ترکیبــی )دریا-جاده-ریل( نه تنها به درآمدزائی کلان در ســطح 
کشورخواهد انجامید بلکه موجب پیشرفت اقتصادی استان گیلان 
نیز خواهد شد.خط آهن رشت – آستارا نه تنها محور دوستی ایران 
و جمهوری آذربایجان بوده بلکه موجب تقویت سیاست همسایگی 
ایران و توســعه مناسبات با کشــورهای مجاور بخصوص روسیه 
خواهد شد. دستور آقای رئیسی رئیس جمهور به معاون اول برای 
تسریع در اجرای دالان ترانزیتی مهم رشت- آستارا که بعد از دیدار 
با آقای پوتین صادر شد، در همین رابطه حائز اهمیت تلقی می شود. 
نکته آخر اینکه مردم ایران و منطقه انتظار دارند در دولت سیزدهم 
مراحل اجرایی ساخت راه آهن رشت ـ آستارا آغاز و به پایان برسد و 
گام بلندی در مسیر مقاوم سازی اقتصاد و خنثی سازی تحریم های 

ظالمانه آمریکا علیه ایران، برداشته شود.

نرخ های غیرواقعی؛ 
مشکل اقتصاد

اگر وضعیت اقتصادی کشــور را بررســی کنیم، در 
می یابیم کشــور قبل از هر چیز و مهم تر از هر چیز 
دیگر، نیاز به مســوولان اقتصادی مستقل، مقتدر، با 
اراده و با جرات، دارد که امور اقتصادی کشــور را در 
دســت گرفته و اقدامات اصلاح گرانه و ریشــه ای را 
آغاز کند.به عبارتی، باحذف هرگونه نرخ غیرواقعی، 
چه بــرای حامل های انرژی، چه بــرای تعرفه های 
گمرکی، چه بــرای انواع مالیات ها و عوارض ها و به 
خصــوص برای ارز و واقعی شــدن قیمت ها، باعث 
شود تا قیمت ها به عنوان علامت کار خودشان را به 
طور صحیح انجام دهند.چنانچه این گونه مسوولان 
شــجاع و مدبر و دلســوزی در رأس امور اقتصادی 
کشور قرار گیرند، با آزاد شدن و رقابتی شدن کسب 
و کار، احتمالًا کســب انواع مجوزهــا هم از حالت 
ســختگیرانه و رانتی خارج می شود و تمدید مجوزها 
هم برای فعــالان اقتصادی با انــواع بهانه جویی ها 
روبه رو نخواهد شد.اما بهترین کاری که یک مسوول 
اقتصــادی که هم اکنــون در رأس یکی از نهادهای 
اقتصادی کشــور است می تواند انجام دهد، اگر اراده 
و جــرات اصلاح را در خود نمی بیند، این اســت که 
حداقل جرات کناره گیری از آن مقام را داشــته باشد. 
اگر توانایی کار را در خود نمی بیند، حداقل کنار رود، 
تا انشاالله جایگزینی مناســب و صالح و با اراده و با 
جرات وارد شود و زمام امور اقتصاد را در کف بگیرد.

من بار دیگر تاکید می کند اقتصاد زمانی می تواند به 
شکوفایی و پویایی برسد که رقابت در آن واقعی باشد 
و ایــن با چند نرخی بــودن و امتیازهای ویژه برای 
برخی از فعالان اقتصادی و با وجود مقررات دســت 
و پاگیــر و محدودکننده و ســختگیرانه برای دادن 
مجوز یا تمدید مجوز برای شغل های مختلف، ممکن 
نخواهد بود. اینکه مثــلًا صرافان را مجبور می کنند 
که ســرمایه خودشان را تا چندین برابر بالا ببرند، یا 
آنها را به علت این که سنشان مثلًا از ۷۰ سال بالاتر 
است از تصدی صرافی خود منع می کنند، یا خواستار 
مدارک تحصیلی خاص یا به قول خودشــان مرتبط 
از آنها می شوند، کمکی به وضعیت اقتصادی کشور 
نمی کند.زمانی می شود به شکوفایی اقتصادی کشور 
امیدوار بود که تبعیض و رانت برداشته شود. حداقل 
درب اتاق مســوولات میانی به روی مراجع، )ارباب 
رجوع ســابق( باز باشــد و برای طرح مشکل با یک 
کارمند معمولی نیاز به کسب اجازه تلفنی از او نباشد، 
یا حداقل کارمندها موظف به جوابگویی تلفن هایشان 
باشند.بنده به عنوان یک ریش سفید عرض می کنم 
۲۰ ســال پیش وقتی می خواســتم مجوز صرافی را 
تمدید کنم، فقط ۴۸ ســاعت طول کشید، ولی برای 
تمدیــد در دوره اخیر تا هم اکنون بیش از دو ســال 
طول کشیده و هنوز حتی جواب نامه ما را نمی دهند. 
نمی خواهم موضوع را شخصی کنم، ولی فقط برای 
ارائــه تصویری از طرز کار یکــی از بهترین و مورد 
اعتمادترین نهادهای اقتصادی، خواستم مثالی بیاورم.

طراح: مرضیه کیانی مروستاینفوگرافیک

علی اصغر سمیعی
رییس اسبق کانون صرافان

 یادداشت

محسن پاک آیین
تحلیلگر اقتصادی

نتایج یک تحقیق عجیب بین المللی حاکی از آن هستند که سگ ها هم مانند ما انسان ها هنگام تجربه یک اتفاق خوشایند مثل دیدار 
با صاحب خود و یا نگهداری از توله هایشان، اشک شوق می ریزند. سگ ها و انسان ها به وضوح پیوندی خاص و دیرینه داشته اند. 
اما آیا این حیوانات نیز مانند انسان ها در مواقعی که غرق در احساسات هستند، اشک بیشتری در چشمانشان تولید می شود؟ مطالعه 
جدیدی که احتمالًا اولین موردی باشد که به این موضوع می پردازد، نشان داده است که پاسخ این سؤال، بله است. به عبارتی، وقتی 
سگ ها صاحبان خود را می بینند و به آن ها می پیوندند، چشمان آن ها پر از اشک می شود.به گفته محققان دانشگاه آزابو در ژاپن، ما 
متوجه شدیم که سگ ها همراه با احساسات مثبت اشک می ریزند. ما همچنین عملکرد اکسی توسین را به عنوان مکانیزم احتمالی 
زیربنای این موضوع کشف کردیم. یکی از این محققان، ۶ سال پیش و پس از این که یکی از دو سگ پودل اش، صاحب توله 
شد، برای اولین بار چنین موضوعی را متوجه شد. او فهمید وقتی سگش از توله ها پرستاری می کرد، چیزی در چهره سگ تغییر 
می نمود. او در این موضوع دقت کرد و متوجه شد چشمان سگش در این جور مواقع، پر از اشک می شود. این محقق می گوید: چنین 
مشاهده ای من را به این سمت سوق داد که احتمالًا ترشح هورمون اکسی توسین تولید اشک را در این دوست قدیمی بشر افزایش 
می دهد. اکسی توســین همان ماده ای است که به عنوان هورمون مادر یا هورمون عشق نیز شناخته می شود.محققان بر اساس 
مشاهدات قبلی می دانستند که اکسی توسین هم در سگ ها و هم در صاحبان آن ها در طول تعاملات آزاد می شود. بنابراین، آن ها 

تصمیم گرفتند یک آزمایش اتحاد مجدد انجام دهند و ببینند آیا این کار باعث جمع شدن اشک در چشم سگ ها می شود یا خیر.

سگ ها هم اشک شوق می ریزند!

در مطالعه ای که اخیراً انجام شــده است، محققین نشان داده اند که کرونا ویروس جدید، می تواند وارد مغز انسان شده و 
سلول های پشتیبان نورون ها که »استروسیت« نام دارند را آلوده کند. محققین نشان داده اند که چگونه این عامل بیماری زا 
باعث تغییر متابولیسم سلول های پشتیبان می شود و آن ها را مجبور می کند ترکیباتی از خود ترشح کنند که این ترشحات 
باعث آســیب به نورون ها می شــوند و در نهایت مرگ نورون ها را در پی دارد. علائم عصبی یکی از مرسوم ترین علائم 
کرونا بعد از مشکلات ریوی است و حدوداً ۳۰ درصد مبتلایان به کرونا با مشکلات عصبی روبه رو می شوند. با این حال 
تا کنون مشــخص نبود که این مشکلات چگونه ایجاد می شوند. محققین برای اینکه دلیل آسیب های مغزی را کشف 
کنند، ۸۱ نفر که دچار علائم خفیف کرونا بودند را مورد بررســی دقیق قرار دادند. آن ها این افراد مبتلا به کرونا را با ۸۱ 
فرد سالم مقایسه کردند. بررسی ها نشان داده است که افراد مبتلا به کرونای خفیف، نسبت به افراد سالم سطح اضطراب 
و افسردگی بالاتری داشته اند و همچنین ضعف بیشتری نیز در قشر جلویی مغز آن ها مشاهده شده است. محققین برای 
اینکه بفهمند چگونه ویروس باعث از بین رفتن ســلول های مغزی شــده، نمونه های مغزی ۲۶ نفر از افرادی که در اثر 
کرونا فوت کرده بودند را مورد آنالیز دقیق قرار داده اند. آن ها توانســتند ویروس کرونا را در استروسیت های ۵ نفر از این 
افراد فوت شده کشف کنند و به همین دلیل شک کردند که ویروس در مغز بقیه افراد نیز وجود داشته، ولی نتوانسته اند 

آن را تشخیص دهند.

قابلیت عجیب و غریب ویروس کرونا

رهبران آخر غذا می خورند

zz نویسنده: سایمون سینک

نمی دانم تا حالا حرکت و رژه گرگ ها را مشاهده کرده اید 
یا خیر؟ اما آنچه که باعث وجه تمایز آنها با ســایر گونه ها 
می شــود نحوه جای گیری گرگ آلفا یا رهبر است؛ آن ها 
همیشه آخرین نفر هستند و ضعیف ترین عضو گروه اولین 
نفر در صف حرکت است. این نوع نگاه به جایگاه رهبری 
سازمان هســته اصلی مباحث طرح شده در کتاب رهبران 
آخر غذا می خورند نوشته سایمون سینک را در بر می گیرد. 
در این کتاب اشاره می شود رهبران باید آخرین نفر حرکت 
کننــد تا اطمینان یابند تمامی افراد ســازمان ضمن درک 
درست هدف به ان نیز دســت یافته اند.زمانی که رهبران 

سعی می کنند تا دنیا به محیطی بهتر برای زندگی زنان و 
مردان تبدیل شــود و فرهنگی را ایجاد می کنند که در آن 
افراد با انگیزه سرکار رفتن از خواب بیدار می شوند، احساس 
امنیت و ارزشمندی در محیط کار دارند و در انتهای روز با 
حس کامیابی محیط کار را ترک می کنند می توانند سازمان 
خــود را در خلال بحران ها مدیریت کنند و موفقیت آن را 
از طریق ایجاد تعهد بــرای همکاری تضمین کنند. آن ها 
نســل جدیدی از افراد را تربیت می کنند که عمیقاً اعتقاد 
دارند موفقیت یا شکست سازمان به کمالات و فضیلت های 

رهبری بستگی دارد، نه به فراست و تیز هوشی مدیریت.

خوزستان؛ نهر "عبودی" پر آب شد؛ 
"جاموس"ها خوشحال شدند

 
 نهرهای خوزســتان پرآب شــده اند آن هم وسط تابستان و 
گرما و شــرجی. اتفاقی که هیچ کس فکــرش را نمی کرد. 
وقتی گرمای سوزان ظهر تابســتان، هیچ کس را در خیابان 
های "شــادگان" باقی نگذاشــته و همه را به سمت خانه ها 
فراری داده گاومیش ها در نهرهای شهر، آب بازی می کنند و 
خنک می شوند.حالا بارارن های سیل آسا در مناطق مرکزی 
و غربی ایران، رودخانه و نهرها را در پایین دست پرآب کرده 
اند. در شهر "شــادگان" در جنوب خوزستان، نهر "عبودی"  
محل آب تنی گاومیش های زیادی اســت؛ کنار نخل هایی 
که قد کشــیده اند و از بی آبی جان سالم به در برده اند؛ نخل 
هایی که حالا می شــود "خَلال" )خارَک( های زرد و قرمز 
آنها را دید. و مگر می شود این نیمه رطب ها را دید و هوس 
"سمعران" و "برحی" نکرد. حالا نگرانی صاحبان جاموس ها 
) گاومیش ها( کمتر شده گرچه "ابواحمد" یکی از نخل داران 
منطقه، سری به تاسف تکان می دهد. او در حالی که در اوج 
گرما و شرجی،  به سیگار کوچکش پُک می زندند می گوید: 

اگــر چند ماه قبل آب را باز می کردنــد الان خارک و رطب 
بهتری برداشت می کردیم.  وقتی نخل، سیراب باشد شیرینی 
و اندازه و رنگ خرما هم نشان می دهد. شادگان از مراکز مهم 
تولید خرماست. خارک و رطب آن معروف است و پرمشتری.

آن طرف تر کودکانی قد و نیم قد با چهره آفتاب ســوخته در 
گرمای ظهر ، داخل نهر شــیرجه می زنند. ظهر داغی که جز 
نخل و گامیش و کودکان بازیگوش، کسی در خیابان نیست. 
کودکان در نهر گاهی به جامــوس ها )گاومیش ها( نزدیک 
می شــوند؛ بالای کمر گاومیش می روند و شیرجه می زنند.  
گاومیش هم انگار از این هم بازی، خوشــش آمده.  نزدیک 
نهر که می شــوم گاومیش ها سر بر می گردانند. با چهره ای 
خسته، چشمانی درشت اما معصوم و نگاهی که حرف می زند. 
انگار می گوید حتما باید بارانی ببارد و ســیلابی راه بیافتد تا 
اینجا در نهر عبــودی، آب بالا بیاید و ما راحت و بی دغدغه 
آب تنی کنیم؟ هر چند دقیقه ســر بر می گرداند و چشمانش 
با من حرف می زند. انگار نگران دوســتانش در هورالعظیم و 
کرخه و حمیدیه است. نمی داند آب به آنجا هم رسیده یا  آنجا 
همچنان خشکی و عطش حکم فرماست.پلک می زند و می 
رود وســط نهر. عدنان صاحب گاومیش هاست. چون مادری 
که فرزندانش را حمام برده با دست به سر و صورت گاومیش 
ها آب می پاشــد. گاهی هم سر گاومیشی را می گیرد و زیر 
آب می کند. ســعی دارد همه بدن "جاموس"، خیس شود. با 

دســت آب می پاشد و به عربی می گوید:"ما یتحملن الحر" 
)گرما را تحمل نمــی کنند(.جاموس چرخی در آب می زند و 
دوباره به ســمت ساحل نزدیک می شود و دوباره رو می کند 
به من و چشــم می دوزد به ســمت چشم هایم و شروع می 
کند حرف زدن با چشــماهایش. به یاد گربه های میدان" ۱۲ 
نیلوفر" افتادم. آنها هم با چشمانشــان با من حرف می زنند. 
معصومانه برای طلب غــذا دلربایی می کنند یا در چُرت و با 
چشمان نیمه باز ادامه خواب طلب دارند. همان گربه هایی که 
آقای سانسورچی به آنها هم رحم نکرد و در فیلم تازه کیانوش 
عیاری حذفشان کرد.نهر عبودی، خط سیر زندگی شهر است. 
می توان حیات را از آن چشــید. وقتی پر آب باشد و گاومیش 
ها ســرحال و کودکان شــاد... یعنی آن طرف تر هم نخل ها 
سیراب اند؛ گرچه چند ماه تشنگی کشیدند. آب که بیاید تالاب 
شادگان هم حالش خوب می شود، ماهی های تالاب خوشمزه 
می شوند و مردم شهر، مجبور نیستند کنار آب باشند و ماهی 
قزل آلا را با "حشــو" کباب کنند عین ماهی "صبور"؛ قزل 
آلای پرورشی که از دیگر استان ها می آید؛ آخر ماهی "بنی" 
هور طعم لجن می دهد از بس فاضلاب و پسآب به هور می 
ریزد.شــادگان و تک تک شهرهای خوزستان، تشنه اند. حالا 
که از تدبیر مسوولین خبری نیست و آبی از مسیر آنها جریان 
ندارد شــاید خدا حرف چشــمان گاومیش ها را خوانده و آبی 
منبع: عصر ایران برای بدرقه شهر فرستاده است.  
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